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Gennemføres kun, hvis corona-situationen tillader det

Elevmøde og jubilarsammenkomst 2021
Alle tidligere elever og ansatte indbydes til elevmøde, der afholdes:

Onsdag d. 2. juni 2021 kl. 10.00

Samtidig indkaldes til generalforsamling i foreningen "Gråsten Elever".
Dagsorden ifølge vedtægterne

Program for elevmødet og jubilarsammenkomst:

Kl. 10.00: Velkomst v. forstander Bjarne Ebbesen

Kl. 10.10: Generalforsamling i "Gråsten Elever"

Kl. 10.30: Jubilarsammenkomst med efterfølgende middag for følgende årgange:

1950-51,1955-56,1960-61,1965-66,1970-71,1975-76,1980-81,1985-86,1991,1996, 
2001 og 2006.

Kl. 18.00: Jubilarsammenkomst for følgende årgange:

2011 og 2016

Bemærk! Mere information udsendes i begyndelsen af maj 2021.1 foråret tager skole og 
elevforeningens bestyrelse stilling til, om der også kan blive en sammenkomst for de årgange, 
som havde jubilæum i 2020.
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Gråsten Landbrugsskole 2020:
Hvad skal vi tro på?

Aldrig nogensinde har mængden af informa
tion og nyheder været større end den er i dag, 
og aldrig har tilgængeligheden været bedre. 

For nogen tid siden sad jeg og havde en god 
snak med en elev, som var frustreret over, at 
han skulle lære så meget. Han sagde: "Bjarne, 
hvorfor skal jeg bruge så meget tid på at gå i 
skole og lave lektier, når alt det jeg har brug 
for at vide, det findes lige her"- og så pegede 
han på sin telefon!
Den unge mand har jo ret i, at i princippet kan 
al viden og information i hele verden hentes 
ned på en telefon med få klik. Problemet for 
eleven er altså ikke at tilvejebringe viden og 
informationer, men i langt højere grad at sor
tere i og forholde sig til al den information, 
som er "derude i skyen".

Forud for indførelsen af demokrati med Dan
marks første Grundlov i 1849, var mange be
tænkelige ved at give magten til folket, med 
den begrundelse at de fleste danskere var 
dumme og uoplyste. Et ægte demokrati kræ
ver et oplyst og veluddannet folk. Heldig
vis tog vores forfædre den opgave på sig og 
hele den danske bondestand, som udgjor
de flertallet af befolkningen, fik et fantastisk 
dannelses- og uddannelsesløft fra midten af 
1800-tallet.
USA havde, som det første land i verden, ind
ført demokrati i forbindelse med deres løsri
velse fra England tilbage i 1776. Vi har siden 
da været draget og fascineret af dette mæg
tige land på den anden side af Atlanterhavet. 
USA har stået vagt om de liberale frihedsvær-

Lys i vinduerne på Gråsten Landbrugsskole d. 4. maj 2020. Markering af befrielsesaftenen for 75 år siden.
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dier og to gange har de i det 20. århundrede 
hjulpet Europa og verden ud afen krig, som vi 
ikke selv kunne vinde. Inspirationen og hjæl
pen fra USA har i høj grad været med til at for
me det Danmark vi kender, og den sproglige 
og kulturelle indflydelse er blevet større og 
større gennem årene. De fleste film vi ser er 
amerikanske, halloween har afløst fastelavn, 
bandeordet der starter med fu.. har erstattet 
de (gode) gamle danske bandeord. Vi vil altså 
gerne gøre og være som amerikanerne!
Derfor bekymrer det rigtig meget, når vi ser, 
hvad fire år med Donald Trump har gjort ved 
USA og amerikanerne. Vi ser et dybt splittet 
land, hvor hans retorik og nedladende sprog, 
brug af øgenavne om politiske modstandere, 
foragt mod internationale aftaler og organi

sationer. Hvor hans respektløse behandling af 
andre landes ledere, og hans konstante strøm 
af løgne har ført til en afstumpet og stupid po
litisk samtale i USA. Hans ageren i forbindelse 
med det netop overståede præsidentvalg har 
været direkte pinlig og uværdig for landet og 
for præsidentembedet. Resten af verden har 
set på med vantro og stor bekymring.
Mange spørger sig selv om, hvordan det kun
ne komme så vidt, at en klovn som Trump 
kunne blive præsident? Hvis jeg skal give 
et kort svar, så skyldes det, at alt for mange 
kun får nyheder via sociale medier (SoMe). 
Disse medier er konstrueret således, at man 
får mere af det man klikker på - dvs. man får 
sjældent en anden vinkel på en historie. Har 
man én gang klikket på en positiv historie om

A Friske EUX-elever nyder badevandetved Alnor Strand.
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fx Trump, så får du flere og flere historier som 
støtter hans fortælling, og færre og færre som 
viser en anden side. Det samme er det faktisk 
også med TV, radio og aviser i USA. Langt de 
fleste af disse medier har på forhånd valgt 
den ene eller den anden side og viser oftest 
blot historier som bekræfter dette.
Herhjemme ser vi også en bekymrende ten
dens til, at vi er enten i den ene eller den an
den lejr. Også på de sociale medier i Danmark 
kan man blive skræmt over det vulgære sprog 
som alt for mange benytter sig af. Hvad en
ten emnerne er udlændinge, landbruget eller 
omtaler af landets politikere så flytter man in
tet ved at svine andre mennesker til. Det re
sulterer kun i yderligere grøftegravning og 
ingen bliver klogere.
På Gråsten Landbrugsskole er vi altid meget 
optaget af, at eleverne skal blive dygtige til 
deres fag: Landbrug - det kalder vi uddan
nelse.

Men vi er også meget bevidste om, at det ikke 
er nok. For at blive en aktiv samfundsborger, 
som engagerer sig, og som der bliver lyttet til, 
kræver det at man også er god til selv at lytte 
og sætte sig ind i andre menneskers måde at 
tænke og leve på. Det er at være dannet.
Uddannelse og dannelse har gennem alle 
årene været set som hinandens forudsætnin
ger på denne skole. Måske fordi vi netop her 
i grænselandet kender vigtigheden af gen
sidig respekt, samtale og samarbejde. Men 
også fordi vi er bevidste om, at man som bon
de forvalter et helt særligt ansvar, når man ar
bejder med produktionsdyr og dyrker 60% af 
Danmarks jord.
De fleste ved, at den faglige uddannelse læres 
i fagene husdyr, planter, økonomi, teknik, osv. 
Dannelse derimod er ikke et fag, det er noget 
vi gør! Nogle af de områder, hvor vi meget be
vidstarbejder med dannelse er fx:

A Miljøminister Lea Wermelin var rundt og hilse på bogstaveligt talt hver eneste landmand 
ved protestmødet, som blev afholdt på skolen i januar.
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• Morgensamlinger. Indlevelse i den danske 
sangkultur og små fortællinger

• Måltiderne.Vi spisersammen
• Fritid og samvær. Vi prioriterer, at lærerne 

og de andre voksne på skolen er sammen 
med eleverne til meget mere end blot un
dervisningen

• Samtalen. Alle skal øve sig i at lytte og at 
gå ind i en samtale med det formål at bli
ve klogere og ikke nødvendigvis overtale 
den anden eller vinde en diskussion.

• Vi skal lære at være kritiske mht., hvor vi 
henter de informationer, som er med til at 
danne vores meninger. Vi landmænd skal 
også huske at læse forskellige aviser, og 
ikke blot danne vores meninger ud fra få 
overskrifter på SoMe.

Samtalen med den elev, som var frustreret 
over at han skulle gå i skole, når nu al viden 
var tilgængelig på hans telefon, gjorde mig

klogere. Vi skal konstant udfordre eleverne, 
pirre deres nysgerrighed og få dem til at un
dre sig. Jeg blev endnu mere bevidst om, hvor 
vigtigt koblingen er mellem dannelse og ud
dannelse.
At vi har nogle fantastisk gode elever, får vi 
heldigvis mange tilkendegivelser på. Efter et 
besøg hos Bertel og Marianne Hestbjerg fik 
jeg en mail med denne besked:
Sikke nogle fantastiske unge mennesker vi var 
så heldige at få besøg af. Det gav os et boost 
med deres interesse og super gode spørgsmål. 
Hils dem mange gange - de er nogle skarpe 
knive i skuffen - og vi ønsker dem alt det bedste 
fremover - med deres iver og refleksioner bliver 
de nogle dygtige landmænd &

Bjarne Ebbesen

A På skolen er der også bier.
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Gok på GL:
Fra bygning af hønsehus til opdræt af kyllinger





Personalia 2020

Endnu et år er gået og vi gør her lidt status over 
hvem, der er startet på Gråsten Landbrugsskole i 
2020 og hvem, der også har valgt nye udfordrin
ger.

Undervisere:
Vi er i den heldige situation, at vi har rigtig mange 
elever og klasser, ligesom vi løbende har lærere, 
som er i fuld gang med efteruddannelse. Det har 
gjort, at vi har ansat tre nye lærere ved årsskiftet. 
Anita M. Rasmussen, primært som kvæglærer og 
brobygning, Peter Danielsen, matematik og idræt 
og Johanne Mathiesen som svinelærer.
Helge Aagaard, Uffe Monrad og Christian Lund gik 
alle tre på velfortjent pension, da vi kom til som
merferien og derfor har vi ansat to nye lærere, 
som startede den 1. august. Christoph Hommel
hoff som tekniklærer og Lene Frimer Jørgensen 
som kvæglærer. Lene er vendt tilbage til GL efter 
4 år som konsulent i Landbosyd.
Johan Hedevang Kaack ønskede nye udfordringer 
og stoppede som lærer 1. oktober og 19. oktober 
startede Asbjørn Hornbæk H. Jensen primært som 
svinelærer.

Gartner:
I foråret ansatte vi Stine Lenger som gartner. Hun 
kommer fra en stilling på Egeskov Slot. Stine un
derviser også både skolens elever og på kurser 
som afvikles på skolen i bl.a. teambuilding.

Pedel:
I pedelafdelingen stoppede Bjarne Nygaard 30. 
september og 12. oktober startede Thomas Mo
berg Jørgensen, som er uddannet tømrer/snedker.

Arrangement- og eventkoodinator:
Thomas Iversen som de seneste år har været Ar
rangement- og eventkoordinator har også fun

det nyt job og her har vi i stedet ansat Jesper Kock, 
som er startet 1. november.

Køkkenet:
I køkkenet har vi efterhånden indarbejdet en rig
tig god tradition med at have 1-2 unge hjælpe
re tilknyttet et års tid, inden de skal videre på et 
uddannelsesforløb. Vi sagde i sommers farvel til 
Charlotte Skade Christensen og Cecilie Hermanni, 
som nu læser henholdsvis psykologi og fysiote
rapi i Århus. Deres afløsere er Simon Winston og 
Anna Møldrup, hvor Simon også har flere hold til 
idræt på skolen.

Gården:
1. marts valgte vi at give Anders Ebbesen et mere 
overordnet ansvar på gården og er nu ansat som 
gårdens forvalter.
I kvægstalden sagde Marcus Riis ja til foderme
sterstillingen sidste sommer med den klausul, at 
det kunne blive for en kort periode, da han også 
arbejdede i at gå i et samarbejde med hans far 
om gården derhjemme. Marcus stoppede i som
mers og Philip Martensen har overtaget depechen 
i kostalden.

Praktikelever:
I svinestalden afslutter Marcus Petersen hans tid 
som elev til januar og Marie Lycke starter inden jul 
efter at have afsluttet GF2-EUD. I kostalden starte
de David K. Raadshøj som EUX-elev.
Til allejer, som har søgt nye udfordringer, skal der 
her til sidst lyde en stor tak for den store indsats, 
som I har gjort på Gråsten Landbrugsskole.

/ har været med til at gøre en forskel!

Til alle nyansatte skal der lyde en varm velkomst. 
Vi glæder os til samarbejdet.

Henriette Ebbesen & Bjarne Ebbesen
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Medarbejdere pr. 1. november 2020

Ledelsen:
Bjarne Ebbesen
Henriette Ebbesen

Skolen:
Annika Dam Engebjerg 
Annika Dam Engebjerg 
Asbjørn Hornbæk H. Jensen 
Bent Kloster
Bent Nielsen
Carsten Fredsted
Christian Hofman
Christian Skov Pedersen 
Dorthe Kreiberg
Inger Schultz
Jim Christensen
Johanne M. Mathiasen 
Kathrine Engdal Nielsen 
Ken Mathiasen
Ken R. Paulsen
Kirsten B. Nielsen (Vejleder) 
Lene Frimer Jørgensen 
Lotte Ottzen Andersen 
Majbritt Bonefeld Petersen 
Morten Langendorff Bonefeld 
Peter O. Danielsen
Thorkild Nissen

Kommunikation og event:
Jesper Kock

Pianist:
Anne Marie Henriksen
Asbjørn Hornbæk H. Jensen

Kontor:
Anette Dalgas Ehlert (Vejleder)
Bodil Marian Jørgensen
Jeanette Wind
Laila Christensen Jessen
Ute Asmussen

Køkken:
Anna Møldrup
Anja Petersen
Birgit Skræp Hansen
Hanne Poulsen
Heidi Gylling Jensen
Kirsten Bohlbro-Petersen
Panna Malene Schneefeldt
Randi True
Simon Winston

Faste afløsere i køkkenet:
Stine Iversen
Rikke Sahl

Teknik/rengøring:
Bente Fig
Brian Hansen
Martin Macej
Lise Marie A. Petersen
Michael Träger
Peter Bonde Christensen
Stine Lenger
Thomas Moberg Jørgensen 
Vibeke Nærum-Hansen

Gården:
Anders O. Ebbesen
Ann E. Schrøder (barsel)
Camilla Møller
David K. Raadshøj (elev) 
Jakob H. Jonnson
Marcus Petersen (elev) 
Niels Hansen Schmidt
Philip Martensen
Svenja Schneider (barsel)

Faste afløsere på gården:
Jesper Rarup
Maiken Frøjk Petersen 
Mikkel Ebbesen
Toke Ebbesen

Timelærere:
Anders Ugelvig, Velas 
Christian Schädler, Velas 
Herle Lorenzen Nielsen 
Mette Fredberg, EUC-Syd



Årets gang på Fiskhæk:
Markbruget

I år har vi haft to nye afgrøder i markplanen: 
læggekartofler på 10 ha samt udlæg af raj
græs til frø på 23 ha. Vi mærker en stigende 
interesse fra vore elever for mere specialisere
de afgrøder med højere DB-potentiale, og det 
er spændende at kunne følge nye afgrøder i 
dyrkningssæsonen og at inddrage det under
visningen.
Igen i 2020 kunne vi glædes over Fiskbæks 
jordes gode vandholdende evne. Der var 
store nedbørsunderskud allerede i tidligt i 
vækstsæsonen, som hvede- og kløvergræs
markerne klarede i fin stil. Senere kunne reg
nen netop holde tørkeskaderne på afstand, 
men vandbalancen var konstant over 100 
mm i underskud fra midt i maj og helt frem 
til slutningen af oktober og Fiskbæk er stadig 
nærmest tør.
Det er en udfordrende tendens for planteav
len i de senere år, at forsommeren er blevet 
mere varm og tør og vinterhalvåret til gen
gæld er blevet mere vådt. Det kræver øget fo

kus på at udnytte jordens vandindhold opti
malt samt på vedligeholdelse af dræn.

Til gengæld har vejret været med os i august, 
september og oktober. Arbejdet med høst af 
korn og majs samt etablering af vintersæd er 
skredet planmæssigt frem, og det slider min
dre på materiel og mandskab, når vejret er 
medspiller.

Læggekartofler
Jomfruelig lerjord er velegnet til dyrkning af 
læggekartofler med lyst skind. Vi blev derfor 
tilbudt at dyrke læggekartofler på 10 ha. Det 
er en arbejdsintensiv afgrøde, der kræver stor 
omhu og som vi ingen erfaringer har med på 
Fiskbæk, så det har været spændende af føl

ge.
Etableringen er arbejdskrævende med dyb 
pløjning, rotorharvning, stenstrengslægning, 
lægning og bedpløjning. April var heldig
vis tør, så lerjorden var nem at bearbejde og 
siden kom der tilstrækkelig regn til at holde

A Store regnmængder i efterår og vinter varen udfordring for drænene i vinteren 2019-2020.
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kartoflerne i vækst. Ukrudtsbekæmpelse, og 
senere ugentlige skimmelbehandlinger giver 
rigtig mange kørsler i afgrøden. I juni skulle 
kartoffelmarken kontrolleres og virusplanter 
fernes inden marken kunne godkendes.
Optagningen i dagene 17. - 20. septem
ber var begunstiget af gode tørre forhold, 
så det var fine rene knolde som blev leveret. 
Kartoflerne er endnu ikke sorteret, så vi ken
der ikke den endelige afregning på nuværen
de tidspunkt, men udbyttet på ca. 450 hkg/ha 
er fornuftigt.

Grovfoder
Første slæt blev taget 20. maj med en god for
døjelighed og højt energiindhold. Alt i alt har 
vi i 5 slæt høstet fornuftige kløvergræsudbyt
ter i en forholdsvis tør vækstsæson.
Majsen blev godt etableret i den tørre april 
måned. Passende mængder regn først i maj

hjalp fremspiringen på vej i den forårspløje
de lerjord og majsen udviklede sig fint i for
sommeren for så at gå næsten i stå i en usæd
vanlig kølig og solfattig juli måned. Varmen i 
august og september rettede op på majsen 
og gav veludviklede kolber, og vi kunne snitte 
majsen til sædvanlig tid d. 23. september. Det 
samlede majsudbytte er endnu ikke gjort op, 
men det tegner godt.

Vi snittede majsen af to omgange og etable
rede hvede efter de tidlige majssorter Ambi
tion og Wizard.

Kornarealer
Vinterhveden etableret midt i september 
2019 efter majs inden efteråret for alvor blev 
vådt kombineret med en skånsom vinter, be
virkede at vinterhveden fik en optimal start 
på vækstsæsonen i foråret. Fiskbæks gode 
vandholdene evne sikrede gode udbytter i

‘ Kartoffeloptagning 17. september2020.

11



vinterhveden på i gennemsnit 90 hkg/ha på 
de 50 ha vinterhvede.
Kornhøsten var let og ukompliceret i år og blev 
kun afbrudt af korte regnvejrsperioder. Havren 
ligger stadig på lager i maskinhallen og bliver 
forhåbentligt godkendt som grynhavre.
Vinterhveden sået efter silomajs er fint og ens
artet etableret og lover godt for næste års høst.

Demonstration af majssorter og efteraf
grødeblandinger og på Fiskbæk
I år har vi haft demonstration af de hyppigst 
dyrkede majssorter fra Limagrain, LG Seeds, 
med og uden Starcover-bejdsning.
I samarbejde med LandboSyd har vi igen i 
2020 haft demonstrationsparceller af forskel
lige efterafgrøde- og vildtblandinger liggen
de ud til Fiskbækvej, nord for svinestaldene. 
De blomstrende parceller var et smukt skue 
og myldrede af liv i sensommeren. Nogle af 
parcellerne bliver liggende et år mere.

Thorkild Nissen

Afgrødefordeling 2020

Afgrøde Areal (ha)

Silomajs 53,0

Kløvergræs 42,6

Vinterhvede 50,6

Havre (gryn) 23,1

Læggekartofler 10,5

Vårbyg med udlæg aim. rajgræs 
til frø

23,4

"Haver til maver"Skolekøkken
haver

1,6

Vedv. græs + MVJ-græs 16,1

Brak (MFO) 2,9

I alt 223,8

A Markvandring W.august. Thorkild fremviser majssorter fra LG.
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Årets gang på Fiskbæk:
Kvægbesætningen

I kvægbruget kan vi se tilbage på et år med 
øget fokus på klima og dyrevelfærd. Arla 
lancerede klimatjek hos mejeriets 9.900 an
delshavere i syv forskellige lande og Føde
varestyrelsen indførte det nye nationale dy
revelfærdsmærke. De nye ordninger stiller 
større krav til andelshaverne, som må gøre 
en ekstra indsats i bestræbelserne på at få 
udbetalt den højest mulige mælkepris. Mål
sætningerne for klimaet er ambitiøse med et 
mål om at reducere CO2-udledningen med 
30 procent inden 2030 og en klimaneutral 
mælkeproduktion i 2050. Der er mange må
der at reducere metanudledningen fra vores 
malkekøer, men særligt fodringen er i fokus. 
På Aarhus Universitet gennemføres i øjeblik
ket forsøg med stoffet 3-NOP, som i andre

forsøg har vist en lovende reduktion i metan
udledningen på op til 30 procent. Om vi skal 
fodre med 3-NOP i kvægstalden på Gråsten 
Landbrugsskole må tiden vise, men en ting er 
sikkert, vi skal indstille os på, at klimaaftryk
ket fra mælkeproduktionen skal sænkes i de 
kommende år.
I kvægstalden havde vi håbet på, at vi kunne 
starte produktionen af Non-GM mælk i 2020, 
men det var desværre ikke muligt. I stedet bli
ver det obligatorisk i 2021, hvor alt indleveret 
mælk til Arla skal være baseret på en Non-GM 
fodring.

Nyt team i stalden
Vores kvægfodermester Markus Riis valgte 
efter sommerferien at stoppe i kvægstalden

" Ingen ledige senge hos de malkende efter udvidelse af besætningen.



og som erstatning for Markus er produktions
leder Philip Martensen ansat som foderme
ster. Fremadrettet vil teamet i kvaegstalden 
også bestå af Camilla Møller, som er faglært 
EUX-Landmand og David Raadshøj, som er 
elev. Hertil er der flere weekendafløsere, som 
gør det muligt, at alle kun skal arbejde hver 
tredje weekend. Kvæggruppen på lærervæ
relset vil gerne takke for samarbejdet med 
Markus og samtidig byde det nye kvægteam 
velkommen i stalden.

Flere køer i stalden
En konkurrencedygtig mælkeproduktion kræ
ver løbende optimeringer, med det formål at 
reducere fremstillingsprisen pr. kg mælk. Det
te har vi selvfølgelig også for øje i kvægstal
den, hvor malkerobotterne indtil nu har haft 
meget fritid. Ved udgangen af 2019 startede 
vi derfor en udvidelse fra 165 til 200 årskøer. 
Udvidelsen har dog ikke været uden udfor
dringer, og vi har måttet konstatere et fald i 
ydelsesniveauet til 12.123 kg EKM pr. ko samt

en stigning i celletallet. Udfordringen har spe
cielt været en meget ujævn fordeling af kælv
ninger igennem året, hvilket har medført et 
stort pres på goldko- og kælvningsområdet 
i sommermånederne. Dette har resulteret i 
flere nykælvere, som ikke har haft en optimal 
start på laktationen både i forhold til mælke
ydelse og sundhed. En dårlig start på laktati
onen er uoprettelig og disse køer når desvær
re aldrig at udnytte deres fulde potentiale for 
mælkeydelse. Vi har i den forbindelse lært, 
hvor stor en betydning en vellykket goldperi
ode har på den efterfølgende laktation.
En produktion med 200 årskøer og en ud
skiftningsprocent 30 vil kræve 60 kælvekvier 
årligt til indsættelse i mælkeproduktionen. 
Med den hidtidige avlsstrategi har vi opbyg
get et overskud af kvier. De optager selvføl
gelig plads fra vores malkekøer og derfor er 
avlsstrategien tilpasset sådan, at vi fremad
rettet kun producerer kvier til eget brug. Der
for har vi øget antallet af insemineringer med 
kødkvægssæd på køerne med den ringeste

V Mette, Jonas og Simon fra Studenterforløbet flytteren goldko til dybstrøelsen.



avlsværdi. Der går lidt tid inden vi begynder 
at se effekten af den nye strategi, så vi håber 
det bliver muligt at sælge de næste måneders 
overskud af kvier til eksport.

Masser af grovfoder
Godt grovfoder er fundamentet for en høj 
mælkeydelse og igen i år bugner grovfoder
lageret med foder afsuper kvalitet. Græsset er 
af særlig god kvalitet (6,78 MJ/kg TS) og må
ske næsten for godt, da vores køer er så vilde 
med det, at de til tider ikke er nok motiveret 
til at besøge malkerobotten. Vi har forsøgt at 
gøre kraftfoderet i malkerobotten mere at
traktivt ved tilsætning af søde smagsstoffer, 
men det har kun givet kortvarig positiv effekt 
på besøgene. Det er hårfin balance med fod
ringen i en robotstald og vi arbejder ihærdigt 
på, at køerne kommer tilbage på omkring 3 
malkninger i gennemsnit.

Et virtuelt skolelandbrug
Staldpraktikken vil blive husket for en me
get stille periode fra d. 11. marts til d. 11. maj.

Coronavirus betød at vores elever ikke kunne 
være i staldpraktik og i stedet måtte vi sætte 
fjernundervisning på skemaet. Læring sker på 
mange måder og vi som undervisere og vores 
elever blev helt sikkert skarpere på den digi
tale undervisning. Dette var dog på bekost
ning af mange lærerige situationer i stalden 
og klasselokalet, hvor alle sanser kommer 
i spil. At passe køer handler i høj grad om at 
bruge øjne og øre, når man færdes i stalden. 
Et eksempel på dette var en elev her i efter
året, som fandt to køer til inseminøren ved 
simpel observation. Normalt vil aktivitets- og 
drøvtygningsmåleren sladre, men ikke i dette 
tilfælde. Oplæring i det gode håndværk om
kring pasning af dyrene er stadig det primære 
formål med staldpraktikken og oplevelserne i 
stalden gør teorien i klasselokalet nærværen
de for eleverne. Coronatiden viste os dermed 
hvilken betydningsfuld rolle vores kvægstald 
har som undervisningssted.

Jim Christensen

A Kvægbrugslærer Jim Christensen i faglig drøftelse med fodermester Toke Bruun fra Refslundgård.
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Årets gang på Fiskbæk:
Svinebesætningen

I svinestalden sagde vi i september velkom
men til vores nye fodermester Jakob Jonsson, 
da Ann Elisabeth Schrøder gik på barsel. Ja
kob startede på studenterforløbet i 2018 ef
ter endt HTX eksamen, og har været i praktik 
hos to forskellige soholdere samt været et år 
på en planteavlsbedrift i Australien. Jakob af
sluttede 2. hovedforløb inden sommerferien. 
Jakob er 23 år gammel og er opvokset på et 
landbrug på Sjælland, hvor hans far har slag
tesvin og planteavl.
Vi i svinegruppen ser frem til samarbejdet 
om elevernes staldpraktik. Marcus Petersen 
startede i praktik igen efter endt 1. hovedfor
løb, og har i løbet af hele 2020 bidraget med 
godt humør i stalden. Til februar 2021 starter 
Marcus på 2. hovedforløb.

Nyt i svinestalden
I sommers blev der opsat nyt fodringsanlæg 
i klimastalden fra Daltec. Det gamle fodrings

anlæg var efterhånden godt brugt, og træng
te til udskiftning. Det nye anlæg er et fasefod
ringsanlæg, hvilket giver os muligheden for 
at fodre individuelt på stiniveau. Samtidig er 
der mulighed for glidende foderskift og fod
ring med to foderblandinger frem for to. Det 
nye fodringsanlæg skulle gerne resultere i et 
lavere foderforbrug pr. kg tilvækst, en højere 
daglig tilvækst samt en reduktion af foderom
kostningerne til smågrisene.
Efter sommerferien har vi forsøgt os med 
wrap i drægtighedsstalden i stedet for snittet 
grønhø. Med udskiftningen har vi observeret 
en større interesse for grovfoderet, hvilket gi
ver roligere søer og færre rangkampe søerne 
imellem.
Af andre nye tiltag i svinestalden kan nævnes 
skift af styresystem, da vi er skiftet fra Agros- 
oft til Cloudfarms. Denne udskiftning giver 
os mulighed for digitale registreringer direk
te på staldgangen og i undervisningen kan vi

* Vi nyder at se elevernes udvikling i svinestalden.
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hente og bruge de nyeste analyser fra klasse
værelset

Elever i stalden
I løbet af ugen emmer det af liv og hjælpende 
hænder i svinestalden når eleverne er i stald
praktik. Eleverne er hjælpsomme, motiveret 
og nysgerrige, når de hjælper til med staldar
bejdet, hvad enten det drejer sig om at skrabe 
i drægtighedsstalden, kuldudjævne i farestal- 
den, vaccinere smågrisene eller løbe en so. Ud 
over formiddage i hverdagene har eleverne 
også weekendvagter i svinestalden samt mu
lighed for at til vælge "arbejde i svinestalden" 
som et valgfag. Vi er taknemmelige for elever
nes hjælp og nyder at se deres udvikling.

Samarbejdspartnere
Vi vil gerne takke alle leverandører og samar
bejdspartnere for det gode samarbejde i 2020

Forventninger til 2021
Vi er i skrivende stund ved at implementere 
poltestyring med Altrezyn, hvilket gerne skul
le give os et stabilt polteflow.
Selvom staldene er et undervisningsmiljø 
hvor der skal være plads til læring på godt og 
ondt, forsøger vi fortsat at følge med, med 
hensyn til produktiviteten og udvikling.
I 2021 ser vi frem til det forsatte gode samar
bejde mellem faglærerne, eleverne og stald
personale.

Johanne M. Mathiasen og 
Katrine Engdal Nielsen

V Elever fra svineklassen på 2. hf i gang med at bygge drømmestalden.



Vigtigt at vide, hvad derer inde i en gris!
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Årets gang på Fiskbæk:
Naturskolen

Et lille paradis - ved Adsbøl Dam
Naturskoledriften på Fiskbæk Naturskole har 
været lidt på lavt blus det seneste år, da sko
lerne ikke har kunnet sende eleverne afsted 
grundet Covid19. Så derfor er naturvejleder- 
nes bidrag til årsskriftet i år i stedet en anbe
faling til at besøge et af vores smukke natur
områder, der ligger lige i landbrugsskolens 
for-ager.

Ta' mormor på nakken
Hvis I har lyst til en eventyrlig tur til fods væk 
fra alfavej, så findes der en lille del af paradis 
lige midt i Sønderborg kommune. Vest for 
landsbyen Adsbøl på kanten af landbrugssko
lens marker ligger et forholdsvis ukendt na

turområde, som kaldes for Paradis. Ingen as
falterede veje fører dertil og vil du have dine 
mindste unger eller din gamle mormor med, 
må du ta dem på nakken, da stierne i Paradis 
ikkedurtil barnevogne og lignende.
Men stedet er værd at kæmpe lidt for at nå 
frem til, da det er en smuk lille naturperle med 
en spændende historie. Stedet nås ved at føl
ge den røde rute af "Sporet ved Fiskbæk", som 
er en af de mange "Spor i Landskabet", der fin
des rundt om i Danmark. Spor i Landskabet er 
et projekt, der blev sat i verden for at etable
re vandrestier i områder af den danske natur, 
der ellers ikke er tilgængelig for offentlighe
den. Og på den måde er det altså muligt at 
besøge paradis på jord.

V Paradis er virkelig et paradis!
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De gæve geder og den 
stikkende perle
Sporet ved Fiskbæk starter på Grå
sten landbrugsskole, hvor der er 
sat en gul boks med kort over ruten 
og lidt forskellige fakta om det om
råde, I går igennem. Ruten starter 
langs et lille stykke asfalteret vej, 
men snart er I væk fra landevejen 
og følger sporet ned i Paradis. Sko
vområdet ligger i en smeltevands
slugt med stejle skrænter, hvilket 
er det perfekte terræn for en del af 
områdets hyggelige beboere - gederne. Para
dis bliver nemlig afgræsset afen flok gæve bo
er-geder for at forhindre brombær og bræn
denælder i at overtage de lysåbne områder. På 
den måde sørger gederne for et rigt og varie
ret planteliv i området.
Om foråret blomstrer både den storblomstre
de kodriver og orkideen tyndakset gøgeurt 
på skrænterne og så findes en helt særlig 
plante i Paradis, som man ellers regnede for 
uddød i Danmark. Den meget sjældne plan

te håret kartebolle, der mest af alt 
ligner et pindsvin på stilk, står med 
sine kugleformede blomsterhove
der som stikkende perler i bunden 
af slugten. Både orkideer og kar
tebollen er fredede, så nyd meget 
gerne synet, men lad vær med at 
plukke! - så er du både rar og lov
lydig.

Fisk og bæk og bare tæer
En del af sporet gennem Paradis 
følger bækken Fiskbæk som rum

mer en fin bestand af havørreder, som går op 
hver vinter og gyder i bækken bl.a. ved land
brugsskolens gamle forstander-have. Flere 
steder kan man komme helt ned til bækken, 
som på sommerdage kan give børn og barn
lige sjæle muligheden for at få kølet varme 
tæer. Har du din mormor med, kan hun også 
tage sig en svingetur ud over den smukke sø i 
den nordlige ende af området, hvor der hæn
ger et reb i en af de gamle krogede egetræer, 
som man mener er knap 250 år gamle. Det er 
selvfølgelig mormors eget ansvar, hvis hun 
falder i og bliver våd ©.
Som en del af områdets spændende histo
rie, lå der tidligere karpedamme i bunden af 
slugten. Karpedammene blev sandsynligvis 
anlagt af hertugen på Gråsten Slot i den tyske 
tid før 1920 og især hertug Ernst Günter, der 
som blot 16-årig arvede slottet i 1880, så sto
re muligheder i karpebrug. Karpedammene 
i Paradis blev brugt som fortræksdamme til 
fiskeyngel og der var to store damme, skabt 
ved at vandet fra Fiskbæk blev holdt tilbage 
af to dæmninger. I dag findes der ikke længe
re karpedambrug ved Gråsten slot og dæm
ningerne i Paradis er derfor også for længst 
sprængt væk med en ordentlig mængde 
sprængstof. Men kigger man godt efter kan 
man stadig se resterne af dem dernede.
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På vejen ud af Paradis går I langs landbrugs
skolens marker og enge, hvor man på forårs
dage kan se viben fjolle rundt i luften og må
ske spotte rovfuglen rød glente, der kendes 

på sin svaleformede hale. Landbrugsskolens 
heste græsser også langs bækken og i perio
der går skolens hønseflok og nyder livet i det 
høje græs. Inden I når tilbage til start kom
mer i også forbi "Haver til Maver", hvor friske 
fjerde-klasses unger fra hele kommunen har 
deres egen skolehave, hvor de dyrker grønt
sager sammen med deres klassekammerater 
og naturvejlederne i Sønderborg.Tilbage ved 
landbrugsskolen har I mulighed for at købe 
frisk mælk fra tanken, græs-æg fra skolens 
herlige høns og andre lokale grøntsager i sæ
son, i gårdbutikken ved kvægstalden.

Rigtig god tur!

Naturvejleder Helle Bojsen, Fiskbæk Naturskole

A Der risler en kilde, der rinder en å...l
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At være i spændingsfeltet

- mellem at drive et landbrug og et pædago
gisk sted!

Mit navn er Anders Overgaard Ebbesen jeg er 
28 år og ansat som forvalter på Gråsten Land
brugsskole. I slutningen af februar 2020 blev 
jeg tilbudt stillingen som forvalter på Gråsten 
Landbrugsskole, hvilket jeg takkede ja til og 1. 
marts 2020 tiltrådte jeg stillingen.

At være forvalter på et sted som Gråsten 
Landbrugsskole, hvor både teori og praksis 
skal gå op i en højere enhed, kan til tider være 
lettere sagt end gjort. Gården bliver dagligt 
inddraget i elevernes undervisning både på 
det teoretiske, men også på det praktiske 
plan.

Når eleverne sidder til undervisning på sko
len, bliver de beriget med en masse teoretisk 
viden, som de efterfølgende får lov til at føre 
ud i praksis bl.a. igennem faget staldpraktik.

Staldpraktikken foregår både i kvæg- og svi- 
nestald, hvor eleverne får prøvet kræfter med 
det, de har lært i undervisningen. At have ele
ver med i staldene, er både krævende af stald
personalet, men det kan også være lærerigt.

Som ansatte på gården, skal vi selvfølgelig 
gøre tingene så teori og praksis harmonerer, 
hvilket til tider kan være lidt afen udfordring.

Når vi har elever på besøg i staldene, kræ
ver det ekstra meget af det personale som

V Anders Overgaard Ebbesen på traktoren i snak med Niels Hansen Schmidt.



er på arbejde, da de både skal have fokus 
på produktionen samt eleverne. Det resul
terer ofte i, at det arbejde som bliver ud
ført, ikke bliver udført på den helt samme 
"effektive" måde, som hvis stalden havde 
gjort arbejdet selv. Til tider bærer effek
tiviteten i staldene også præg af dette. 
"Intet er dog så skidt, at det ikke er godt for no
get andet." Eleverne er supergode til at udfor
dre personalet på mange gode måder.

Når vi har elever med på staldgangen, er det 
nødvendigt, at staldpersonalet gennemtæn
ker og forbereder opgaver inden eleverne 
kommer. På den måde får vi de bedste ople
velser med eleverne og ofte er det også en 
stor hjælp for staldens folk.

I staldpraktikken er der også en faglærer med, 
som også kender de daglige rutiner og gøre
mål i stalden. Det er med til både at aflaste og 
sparre med staldpersonalet, hvilket vi på går
den nyder godt af.

Som forvalter på gården på Gråsten Land
brugsskole, har det været en meget stor om
væltning at skulle tænke elever og undervis
ning ind i det daglige arbejde, uden at det vil 
komme til at koste på produktion, effektivitet 
og ikke mindst på bundlinjen. Det er en super 
svær opgave, som jeg dagligt øver mig på at 
gøre bedre. Som ansvarlig ønsker man høj ef
fektivitet både hos ansatte, men også af pro

duktionen, så vi i sidste ende sikrer den sunde 
bundlinje, som vi ved at vores produktion har 
potentiale til at kunne give. Både svinestald, 
kostald samt markbrug har potentiale til at 
lave pæne og gode resultater. Måden vi opnår 
resultaterne på, er bare meget anderledes i 
forhold til et traditionelt landbrug.

Det er dagligt, at vi bruger faglærerne på sko
len til at sparre med. Det gælder både Philip 
i kostalden, Jakob i svinestalden, Niels i mar
ken eller jeg selv, som har behov for atvende 
problematikker.

Når der skal laves større beslutninger eller 
laves større investeringer, inddrages både 
faglærere sammen med gårdens folk, så den 
bedste løsning bliver truffet. Nogle gange 
virker det som en langsommelig proces, men 
det er også vigtigt for, at alle får ejerskab til 
beslutningerne.

Vi fra gårdens side gør alt hvad der står i vores 
magt for, at det hele bliver en succes for både 
produktion, personale, samarbejde og ikke 

mindst for eleverne.

"En virksomheds resultater er et resultat af de 
enkelte medarbejderes fælles indsats"

Anders Overgaard Ebbesen 
Forvalter



En park bliver til

I slutningen af marts, sagde jeg ja til at star
te nyt job som gartner og servicemedarbej
der på Gråsten Landbrugsskole. Som en del 
af mit nye arbejde, skulle jeg være med til at 
anlægge et nyt parkområde foran indgangen 
til skolen.
Da jeg kom hertil i midten af april, var områ
det der skulle blive til en park et bart stykke 
jord, med en ny multibane, en fliseterrasse og 
en række træer langs Fiskbækvej, der havde 
fået lov at blive stående. Jeg fik udleveret den 
store plantegning, som havearkitekt Arne 
Thomsen har udarbejdet og fik at vide, at ar
bejdet havde ligget stille i noget tid. Jeg så 
det som en spændende opgave at være med 
til at føre arbejdet videre sammen med mine 
kollegaer, samt hjælp udefra.
Vi ønskede nogle ændringer i forhold til den 
plan, der var blevet lagt og fik Arne til at lave 
en revideret udgave, som passede os bedre. 
En sti blev sløjfet og nogle bede blev ændret.

Vi har ønsket at lave så meget som muligt selv 
og det tager tid, når det skal passe ind imel
lem andre arbejdsopgaver, daglig vedlige
hold, høst osv. Men skridt for skridt har par
ken taget form.

Første hug blev belægningsarbejde og Bjarne 
Nygård og jeg var på sagen med hjælp fra an
lægsgartner og tidligere elev på GL Mads Ta- 
gesen, Mikkel Ebbesen og vores to unge hjæl
pere fra køkkenet Cecilie og Charlotte. Der 
skulle lægges fliser omkring multibanen, og 
snart efter lagde vi stien der går op til Kvick- 
ly-dørene. Det var et spændende arbejde, 
med forskellige udfordringer; hvordan får vi 
fliserne skåret, så de passer til hjørnerne om
kring multibanen og hvordan får vi lavet det 
rette fald i en cirkel, så vandet løber i den rigti
ge retning og så plænen ikke bliver for stejl op

mod kantstenene... Men det lykkedes! Og vi 
var klar til at få sået græs som kunne spire og 
gro, mens vi holdt sommerferie og der kunne 
blive fyldt sand på beachvolleybanen.

À Michael Träger og artiklens forfatter i færd 
med at gøre klar til flagstangen.

I slutningen af september, ved indvielsen af 
det nye genforenings kunstværk "picture. 
This", stod græsset grønt, flagstangen var rejst 
og de første bede var blevet beplantet. En 
flok gæve elever havde hjulpet med at spre
de spagnum i rododendronbedet, og Jonas 
Ebbesen havde hjulpet med hortensiabedet. 
Kunstværket, der er designet af den tyske 
kunstner Chili Seitz, viser den gamle og den 
nye dansk-tyske grænse og fungerer samti
dig som rammer med motiver, der hele tiden 
ændrer sig alt efter hvor man kigger fra og om 
der er majs eller korn på marken bagved. Og 
kigger man ude fra Fiskbækvej, vil skolen og 
parken være motivet. Ferniseringen var en 
smuk dag med taler, børnekor og sønderjysk 
tapas.
Siden er der blevet plantet røde roser om
kring flagstangen og sidste runde af plant
ningen tager Anders Ebbesen og jeg hul på i 
midten af november. Der skal plantes træer,
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bl.a. skovfyr, frugtespalier og japanske kirse
bærtræer, som kan stråle med sine lyserøde 
blomster til foråret. Derudover skal der plan
tes bøgepur i cirkulære former.

A Jonas Ebbesen og Stine Lenger i 
hortensiabedet.

A Rhododendrons vil pryde parken.

A Her kan eleverne give den gas, både i løbet af 
skoledagen og i fritiden.

Sidste del bliver opsætningen af hængekøjer, 
bænke og træreposer, så der er steder man 
kan tage et hvil og kigge på, mens andre gi
ver den gas på multibanen og beachvolleyba- 
nen, som allerede nu bliver brugt flittigt både 
i pauserne og ud på de sene aftentimer.

Stine Lenger

A Kunstværket Picture.This er i anledning af 
10O-året for Genforeningen. Det er designet af 

den tyske kunster, Chili Seitz.

A MadsTagesenog Bjarne Nygård lægger fliser.
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GF2:
Turen til vadehavet

Der har gennem mange år været tradition for 
vadehavstur, når man starter på GF2 i august. 
Således også i år, hvor vi drog afsted tirsdag d. 
25. august med bus. Selvfølgelig reglemente
ret iført mundbind under transporten.

Første stop var hos fåre- og kødkvægsholder 
Peter Sönnichsen med adressen Højer Dige. 
Så var vi kommet vestpå og det blev til en 
hyggelig rundtur på den tidligere bankmands 
ejendom, hvor der er højt til himmelrummet 
og langt til naboerne.

Herefter lagde vi vejen forbi Højer Vandtårn, 
hvorfra der er en meget dejlig 360°udsigt 
over marskbyen Højer og en stor del af vade
havsområdet.

Videre gik det mod Vadehavssmedjen i Bal- 
lum, hvor stedkendte Erhardt Ehmsen beret

tede om mangt og meget, men især om tide
vandet og stormfloder. Han tog os med på en 
lille gåtur, så vi kunne opleve vandet og fau
naen på dette sted, hvor vi også spiste vores 
medbragte madpakker.

Nu gik turen til Museumsmøllerne, hvor der 
var lejlighed til at prøve kræfter med den lo
kale disciplin "springstage-spring" dvs. spring 
over grøfter.

Inden vi forlod marsken besøgte vi Storde 
Biogas, hvor der også er en mælkeprodukti
on. Tak til Emil og hans far for at vise os rundt 
og fortælle.

Det var en dejlig dag ude vestpå!

Bent E. Nielsen

V På visit hos fåreavler Peter Sönnichsen på Højer Dige.



Vi var også ved Højer sluserne.

V 3. Togladeelever i Højer Vandtårn. V Springstage-spring ved Ballum var ikke helt let!
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1. hf:
Danmarksturen

Det at gå på 1. hf betyder, at eleverne både 
fagligt og socialt bliver stærkere. På en tur 
som "Danmarksturen" sættes der fokus på 
begge områder.Turen bød på mange variere
de besøg. VedTybjerggård på Sydsjælland var 
temaet markdrift og svineproduktion, mens 
den ved Kragerup Gods ud over planteavlen 
også stod på en oplevelse af, hvordan man 
kan få danskere til at betalefor at få oplevelser 
i det fri.

Eleverne fik på turen set og hørt historien om 
Lammefjorden i Nordvestsjælland, hvor der i 
dag dyrkes mange kartofler og grøntsager.

På turen rundt i det danske landskab blev der 
smagt på bondegårdsis ved en mælkepro

duktion omkring Aarhus. Der blev også set 
på, hvordan robotter i fremtiden kan overta
ge en del af arbejdet i markerne med special
afgrøder.

Ud over de traditionelle landbrugsproduk
tioner besøgte holdet også et minkpelseri i 
Varde og en økologisk svineproducent ved 
Hovborg.

En sådan tur rundt i Danmark er med til at ska
be ny viden for eleverne, både på de områder 
de kender til, men også inspirere dem til at se 
nye veje til fremtidens landbrug.

Bent Kloster

K Et udsnit af deltagerne på den store danmarkstur.
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A Et af turens besøg var på Stauning Whisky.

A Uhmmm...!

" Ved det store Vesterhav.



FL:
På rundtur i det nordvestjyske

I skyggen af covid-19 måtte årets studietur 
med PL omdirigeres fra Holland til Vest- og 
Nordjylland. Det viste sig dog ikke at være et 
dårligt bytte, og som så ofte viste det sig, at der 
er mange gode besøg og interessante steder 
tættere på end vi tror.

Turens besøg var en blanding af faglige land
brugsbesøg med fokus på ledelse/medarbej- 
dere og kulturelle besøg. Vi startede vestpå 
ved Stadil Fjord og Vedersø. Her hørte vi om 
Kaj Munk, en øjenåbner for de fleste, og så 
bunkere ved havet. De næste dage stod på 
faglige besøg ved Poppelgrisen v. Bertel og

Marianne Hestbjerg, Ausumgaard, Klitgård 
Agro, Stineke Ijdema, Skovgård Gårdbutik og 
MaxiGrassv. Jørgen Madsen.

Alle rigtig spændende besøg, med meget 
engagerede landmænd, der brændte for det 
de viste os. De faglige dage blev krydret med 
besøg i Daugbjerg Kalkgruber, på strandings
museet St. George og på Fur Bryghus.

Alt i alt en spændende tur, hvor der heldigvis 
også blev tid til hygge og fælles madlavning 
på Fur.

Lene Jørgensen

Y Hyggeligt samvær på Fur, hvor det lokale bryghus blev besøgt.



A Bertel Hestbjerg ved en af grisehytterne. A En afpoppelgrisene på Hestbjerg Økologi.

A Graesprotein på Ausumgaard. A Kan de mon lide søde kartofler?

V Den store sprøjte på Klitgaard Agro.
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PL:
Forrygende septembertur til Sjælland

Den planlagte Andelsdag på Axelborg for alle 
landets produktionsledere blev pga. af coro
na aflyst få dage før den skulle have været af
holdt, så programmet for vores to-dagstur til 
Sjælland måtte ændres i sidste øjeblik. Men til 
Sjælland kom vi og havde en forrygende tur 
alligevel.

Stor svineproduktion med 
base i Ringsted
Første stop på turen var hos svineproducent 
Kim Kjær Knudsen ved Ringsted. Vi mødtes 
med Kim på Allindemaglegård, hvor han for
talte om produktion og ledelse af virksom
heden. Kim samarbejder med både sin bror 
og far og den samlede produktion tæller i alt 
8000 årssøer, smågrise, slagtesvin og mark
brug fordelt på flere lokaliteter på både Sjæl
land, i Jylland samt i Sverige.

Spændende eftermiddag i det 
nordsjællandske
Herefter gik turen mod Agrovi i Hillerød, hvor 
formanden for Nordsjællands Landbofor

ening Lars Jonsson tog imod. Lars Jonsson 
havde med kort varsel fremtryllet et spæn
dende program for eftermiddagen og lagde 
selv for med et indlæg om at drive landbrug 
i Nordsjælland, som uden tvivl giver helt an
dre udfordringer sammenlignet med at drive 
landbrug i Sønderjylland. Lars'svineprodukti
on er den eneste af sin art i kommunen.

Herefter fortsatte planteavlschef i Agrovi 
Henrik Fredsted med et indlæg om projektet 
"Grønne marker - stærke rødder" om conser
vation agriculture. Anders Søgaard, chefkon
sulent, Landbrug og Fødevarer holdt afslut
ningsvis indlæg om landbrugspolitik herun
der CAP-reformen og fik engageret de diskus
sionslystne produktionsledere.

Næste stop var København, hvor den flotte 
og lune septemberaften blev brugt på cykel
rundtur i den indre by afsluttende med hyg
gelig fælles aftenspisning.

V Cykelturi København.



Besøg på gods med specialafgrøder 
ogøko-høns
Adamshøj Gods ved Ringsted var første stop 
den efterfølgende dag, hvor driftsleder Kas
per Skov Frandsen tog imod. Adamshøj Gods 
driver 2000 ha med korn, raps, frøgræs, suk
kerroer og spinatfrø. Vi så og hørte plante
avlen og desuden om godsets nye produkti
onsgren, økologiske æg fra 18.000 høns i en 
nybygget stald indviet i 2019.

Økologisk Jersey med 
sæsonkælvning
Turen mod sidste bedriftsbesøg hos Søren 
Madsen, Salsbjerggård, Lundby på Sydsjæl
land gik af den flotte Margueriterute forbi 
Bregentved Gods og Gisselfeld Kloster. På 
Salsbjerggård tog driftslederen Søren imod 
og viste rundt på Salsbjerggård med 600 øko
logiske jerseykøer med sæsonkælvning.

Jim Christensen og Inger Schultz

A Driftsleder Søren viser rundt på Salsbjerggård.

A Allindemaglegård ved Kim Kjær Knudsen.

A Hønsepasseren Milla, 
Adamshøj Gods i ægpakkeriet.

A Adamshøj Gods. Driftsleder Kasper fortæller. A Jerseykøer på Salsbjerggård.
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AØ-studietur:
Fuld af Danmark

Agrarøkonomernes tur til Bruxelles blev des
værre aflyst som en konsekvens af Covid19. 
Som en hurtig nødløsning lejede de i stedet 
en minibus og tog på Danmarkstur, Skolens 
opmærksomme køkkenpersonale havde in
den afgang klargjort nødvendige feltrationer 
til hele turen. Både morgenmad, formiddags
kaffe, frokost, eftermiddagskaffe og sågar af
tensmad. Mon det kære personale frygtede 
de studerendes evne til at overleve på egen 
vis?

Kendt gods, håndlavede oste og økologisk 
landbrug
Afsted gik det tidligt mandag morgen, hvor 
turen gik til Borreby Gods, som man nok har 
set i den gamle danske film "Baronessen fra 
benzintanken". Her fortalte godsets driftsle
der om, hvordan markbruget blev drevet og 
de ændringer, som han havde gennemført i 
sin tid. Derudover blev der givet en rundvis
ning i godsets store teater/konferencesal, 
som hyppigt bruges samt fortalt om den re
novering denne havde gennemgået.

Herefter gik turen til Hårbølle Mejeri, som er 
inspireret af små osterier, som de findes i Spa
nien, Frankrig og Italien. Det er håndlavede 
oste og mejerivarer produceret på lokal mælk 
efter originale recepter, ofte nedarvet gen
nem generationer.
Dagens sidste besøg gik til Søren Madsen, 
som driver et økologisk landbrug med 700 
jerseykøer. Her blev der fortalt om hans over
vejelser omkring de fordele og ulemper, der 
er ved bedriftens brug af sæsonkælvning. 
Derudover blev der fortalt om, hvordan går
den drives, så den år efter år opnår et af de hø
jeste DB i Danmark.
Efter en lang dag kunne de se frem mod en 
hyggelig aften hos en af de studerende, som 
havde inviteret hele holdet til at overnatte på 
sin ejendom.

Svampeproduktion, nyetableret 
svineproducent og Lundbygaard A/S
Efter en god portion morgenmad gik turen 
tirsdag mod Tvedemose champignon, som 
er Danmarks største champignon-producent.

A AØ'erne på Sydhavsøerne.
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Her blev der både vist rundt, diskuteret og 
smagt på en masse forskellige slags svampe. 
Efter et langt besøg måtte de hastigt afsted 
mod Martin Justesen. Martin er en ung land
mand på 27 år, som overtog familiens ejen
dom forrige år. Til ejendommen er der et so
hold med tilhørende slagtesvine-produktion. 
I foråret indgik Martin et samarbejde med 
investor, som har opkøbt 235 ha og heref
ter bortforpagtet dem til Martin. AØ'erne fik 
en rundvisning på ejendommen og der blev 
snakket meget om generationsskifte, finan
siering, ledelse og udvikling.
Højdepunktet blev dagens sidste tur til Lund- 
bygaard A/S, som ejes af en de studerenes 
foraeldre. Her fik de en fin rundvisning både 
inden- og udenfor virksomhedens matrikler. 
Afslutningsvis var de vært til turens store fest
middag, hvor de fantastiske rammer og den 
gode stemning også gav anledning til at pleje 
den danske ytringsfrihed.

Frederiksdal, Vikima Seeds og Østergaard 
Vinmageri
Dagen derpå, godt morgenfriske, drog de af
sted mod endnu en inspirerende dag. Dagens 
første besøg var hos Frederiksdal vin, som er 
tilknyttet Frederiksdal Gods på Lolland. Den 
tilhørende vingård er Danmarks største og er 
kendt for deres stevnskirsebær. De har et vari
eret sortiment af vin, som alt sammen har kir
sebærret som "drue".
Efter nogle gode smagsoplevelser gik turen 
mod Vikima Seeds. Her fik de en rundvisning 
i produktionen, hvor de fik set de mange rens
nings, sorterings- og tørringsmaskiner, som 
bruges til at sikre ensartede frø og undgå 
kontaminering. Derudover hørte de om deres 
strategi med hensyn på udelukkende at foku
sere på fremavl af andre firmaers sorter, frem 
for udvikling af deres egne.

Turneens sidste besøg var ved Østergaard 
Vinmageri på Falster. Her gik de en tur i den 
3 ha store vingaard, hvor ejeren fortalte en 
masse om avlen af danske kvalitetsdruer og 
de udfordringer, der også hørte til. Besøget 
sluttede af med vinsmagning af Østergaards 
egen produktion og faldt i god smag blandt 
de studerende og læreren.
Dagen sluttede med en middag på en itali
ensk restaurant i Nykøbing Falster.

Agrarøkonomerne

A Håndlavede oste på Hårbølle Mejeri, 
som ligger på Møn.

A Søren Madsen fremviser foderblanding.
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Folkehøjskolen, der kælvede med en landbrugs-, 
husholdnings- og gymnastikskole

- om landbrug, arven fra de gamle, det bevidste 
og det ubevidste fortalt af en gammel Gråsten
elev

Danmark kunne ikke brødføde sig selv! Så fik 
kongen og to adelsmænd den geniale ide at 
lave nogle landbrugsreformer. Ophævelse af 
Stavnsbåndet og hoveriet er de mest kendte. 
Godt tænkt de Herrer.

Så skete der noget! Bønderne ændrede karak
ter! De gik gang med at udnytte de nye mulig
heder. Nye lånemuligheder - Kreditforenin
ger - gjorde det muligt at skaffe kapital til at 
købe gården fri af herremanden. Det gjorde 
de mest aktive, ofte en far som hjalp en søn til 
at købe en gård. Prisen var fastsat ved lov ud 
fra bonitet og areal.

Helt vildt blev det, da Folkehøjskolerne duk
kede op - Præsten Grundtvig. Oplysning til 
legeme og sjæl - gymnastik, almene skolefag 
- især landbrug og husholdning.Tiden bød på 
større Velstand i Danmark. Skabt af skibsfart 
og skibsbyggeri, som gav fremmed valuta. 
Børnedødeligheden faldt og de unge fra lan

det strømmede til højskolerne. Videnskaben 
voksede.

Også Landbohøjskolen fik vokseværk. Bøn
derne fik øjnene op for tidens muligheder for 
rådgivning og oplysninger om f.eks. de nye 
mejerimaskiner og redskaber. Her var noget 
for deres nye mejeri. En gruppe af frie land
mænd i Vestjylland, havde tænkt i fællesskab. 
Derefter gik de til kreditgiverne: Lagde deres 
skøder på bordet. Vi hæfter solidarisk med 
alt, hvad vi ejer. Vi vil bygge et lille mejeri. Det 
blev til en ny bevægelse: Andelsbevægelsen - 
mejerier, slagterier m.v.

Folk på egnen pegede fingre og lo. Vil I nu til 
at være herremænd! De stod for bearbejd
ning af mælken, de havde malkepiger og 
mejersker til arbejdet. Latteren forstummede 
hurtigt, især da man så de små andels- og pri
vatmejerier, da de næsten som mælkebøtter 
skød op afjorden i alle sogne.

Uha dada!! I sogne, kommuner og amtsgår
de kom de op af stolene. Her var der penge 
at tjene på landbrugsprodukterne. De skal jo 
transporteres videre til forbrugerne i ind- og
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udland Der blev investeret i infrastrukturen. 
De lokale jernbaner, veje og havne fik et or
dentlig løft. Et godt eksempel er Esbjerg.
Penge til investeringerne var der i hele landet, 
og det grimme og misvisende ord "udkants- 
danmark"var ikke opfundet. Danmark løftede 
sig og følte sig større endnu engang!

Arven fra de gamle
Første gang i nyere tid var jo da skibene gjor
de Danmark til en skibsfartsnation.
Vi danske er født med en række fordele, som 
er unikke i verden. Arven fra de tidligere ge
nerationer. Langt tilbage i tiden vil jeg nævne:

"Odin og Thor", fordi den religion åbenlyst er 
en 100% menneskeskabt religion.

Adelen, Bønderne og Slaverne, fordi slaverne 
fra historisk tid også skal nævnes. De sled og 
slæbte trods deres umenneskelige kår.
Vikingerne - disse gæve kvinder og mænd. De 
forhandlede og fik fred lokalt i Danmark, også 
internt i Skandinavien. Nu var ryggene frie in
ternt og banen klar udadtil. Deres krigeriske 
og røveriske fremfærd var ikke ualmindelig 
på deres tid. Et eksempel er Venderne. Et sla
visk folk (de havde en konge ved navn Henrik. 
Arme folk!), der levede langs Tyskland, Polen; 
m.fl. Østersøkyster. De er for længst drevet 
østpå og opslugt af folkeslagene der.

Reformationen i 1536 - De to kristne hoved
retninger var i Europa mere eller mindre i krig. 
Den danske konges hær blev nedkæmpet. 
Frederik d. 3 var konge eller tog magten som 
kronprins. Han indførte reformation ved lov 
og nationaliserede de ca. 50% opdyrket jord, 
som Vatikanet ejede. Adelen fik deres part og 
holdt så kæft. Men de erstattede ikke tilnær
melsesvis det sociale arbejde, som Vatikanets 
folk havde udført for en luns af pengene. For
færdeligt for de gamle og syge. Senere ene
vældige konger bødede lidt på det. Dronning 
Margrethe er jo enevældig regent.

Grundloven - med denne blev vores vel
færdssamfund skabt. Ytringsfrihed for alle 
under ansvar og respekt for næstens rettighe
der. Lighed mellem kønnene og etnisk tilhørs
forhold eller etnisk oprindelse. Grundlovens 
rettigheder skabte grundlaget for dannelsen 
af den åbne og frivillige Folkekirke. Ved op
bygningen af Folkehøjskolen, Grundloven og 
Folkekirken havde præsten Grundtvig jo ikke 
kun en finger med i spildet, men en hel arm. 
Et eksempel på hvor stor betydning en enkel 
person kan få.
H. C. Andersen, Søren Kirkegaard, H. C. Ørsted,. 
Niels Bohr, Tove Ditlevsen og Karen Blixen er 
andre eksempler på store danske personlig
heder. v
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Janteloven - skrevet af danske Aksel Sande- 
mose. Loven findes stadig overalt i verden. 
Her kommer en kostskole som Gråsten Land
brugsskole stærkt ind i billedet! Som den jan
teknuser skolen er! Også med dens glimren
de opfordring til unge mennesker: Rejs ud i 
verden inkl. Danmark og udvid din horisont 
åndeligt og fagligt, inden du investerer i land
brug.

Og så til Gråsten!
Fra det ganske land kom vi til Gråsten i 1968. 
Til en af de steder i udkantsdanmark, hvor der 
virkelig sker noget, men da var dette nedvær
digende ord ikke opfundet.

November 1968 mødtes vi før første gang. En 
mindeværdig dag! Flest kom fra Sønderland 
(Nordslesvig). Det gamle tabte land som vi 
mistede i krig. Men som kom tilbage ved en 
demokratiskfolkeafstemning i 1920 i fred!!

November var skiftedag - en gammel tradi
tion som Højskolerne overtog til sine lange 
kurser. Vi så hinanden an. Jo helt fint. En kvin
de! Hun ville være landbrugs studerende og 
ikke køkkenpige. Hun brød traditionen. Mon 
ikke den danske MeeToo bevægelse i dag vil 
nikke godt gået! Hun fik anvist et værelse på

køkkenpigernes gang. Nul sex fyfy! Brug ikke 
energi på det her på skolen. Det var forstan
derens politik, men han var også venstre
mand. Det parti som i 1800-tallet var landets 
oprørsparti. Da sneen kom sås fodsporene 
fra drengeafdelingen til pigeafdelingen og 
tilbage igen! Naturen ville ikke knægtes. Alle 
inkl. lærerne vidste det og forstanderen måtte 
modstræbende lukke øjnene.

Det var lærerige måneder
Nogen snakkede meget, andre tav meget. 
Det ændrede sig hurtigt. Bag os havde vi 
gode erfaringer fra praktisk landbrug, nu kom 
vi for det teoretiske. En del havde erfaringer 
fra udlandet - mest fra Nordeuropa, England 
og USA. Som tidligere nævnt: Oplev verden 
inden du stifter familie og bliver gift med en 
flok høveder.

Senere berettede vor mand fra Djursland om 
USA, om deres enormt store maskiner og om 
klimaet. Der kunne være så varmt, at man ikke 
blev våd under den åbne bruser!!

Lærer Anton søgte ofte selskab med fårene 
på engen - der følte han sig åndelig overle
gen. Sagde han!! Vor fåreavlermand fra Sjæl
land blev gift mindst 3 gange og så var han
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ikke engang skuespiller! Fårene droppede 
han hurtigt og blev i stedet lærer i EDB. Bedre 
løn og måske bedre kontakt til de tobenede.

Det var 9 vidunderlige positive lærerige må
neder! På skolen og besøg hos praktiserende 
landmænd og forsøgsstationer m.v. Vi blev 
rustede til det praktiske liv med jord, husdyr 
familie og foreningslivet o.s.v. Rustet til virke
ligheden med arven fra vore forfædre tillagt 
egne kvaliteter. Vi red på ryggen af det bed
ste fra fortidens kvinder og mænd. Godt gået 
pige og drenge;

Disse ord er et forsøg på, at beskrive hvordan 
det daglige liv sammen i 24 timer i døgnet på
virkede os. Som jeg ser det!

Det udvikler vores sociale evner og forståelser 
for kammeraternes store betydning for vores 
personlige udvikling på alle felter. Det omfat
ter alle lærerne og forstanderen og haveman
den m.fl.
Det bevidste og ubevidste
Indtil nu har jeg kun nævnt den bevidste, den 
fylder dagligdagen og bliver forstået og cen
sureret løbende, både i klasselokalet og i sen
gen når hun er på besøg. Den ubevidste på
virkning er ligeså kraftig, men ikke så nem at

styre. Den har det med at gå sine egne veje. 
Dog ikke bort. Den smutter nemt uden om 
censuren. Det udnytter en del politikere og 
andre personer. Reklamerne gør det meget 
og altid. I grove tilfælde kan den være direkte 
nedladende, f.eks. ved omtale af religioner og 
etnisk tilhørsforhold. Det er ondt!! Kikker man 
indad - er ærlig over sig selv - bruger tid - kan 
den styres, i hvert fald delvis. Men det er slet 
ikke sikkert, at man ønsker så meget styring. 
Gårdet tilfredsstillende, så lev livet!

Det er her jeg ser den største og mest afgø
rende forskel ved en kostskole!

Sammenhold er en kraftig drift i menneske
heden. Den fører til lys for den enkelte nu og 
i fremtiden. Sommetider er lyset for enden af 
en tunnel, men hold fast i lyset, det er livet og 
fred. Med det har vi overlevet.
Modsat den negative kraft, der fører til splid 
og i værste fald til krig og død.
Her i vores vidunderlige demokrati har vi og 
vil altid have begge dele - de naturlige mod
sætninger i vores demokrati skaber nye ideer. 
Sådan er livet, mener jeg.

Skrevet af Henrik Bastholm, 
elev på årgangen 1968-69
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Elevforeningen 2020

Året lakker igen mod enden, og forhåbentlig 
kan 2021 blive året, hvor vi også ser ende på 
Corona! Ligesom alle andre steder har Corona 
haft en indvirkning på vores forening.

Vi besluttede tidligere på året at aflyse jubil
ardagen, samt udskyde vores generalforsam
ling til efteråret. På daværende tidspunkt var 
det ikke nemt at vide, hvordan situationen 
udviklede sig, og vi besluttede derfor på sid
ste bestyrelsesmøde at vi også aflyser gene
ralforsamlingen for 2020.

Vi har bestyrelsen taget denne beslutning, 
da vi ikke kan se vi kan afholde en generalfor
samling på nuværende tidspunkt forsvarligt.

Det som vi forsøger at arbejde videre med i 
bestyrelsen, er udarbejdelsen afen bog i an
ledning af skolens 1OO-års jubilæum i 2024.

Men endnu engang bliver dette arbejde be
sværligt gjort af Corona Vi forventer dog sta
dig, at der kan ligge et færdigt resultat til ti
den.

Jeg vil gerne på bestyrelsens vegne sig tak til 
alle de årgangsredaktører, der år efter år sen
der ind til bladet og fortæller om, hvad der er 
sket i deres liv. Det er jeres arbejde der er med 
til at holde liv i elevforeningen, samt dette 
elevskrift.

Til slut vil jeg gerne på mine og bestyrelsens 
vegne ønske alle en glædelig jul samt et godt 
nytår og vi håber på at kunne afholde jubilar
dagen og generalforsamlingen til sommer.

Rasmus Henne Lehmann, formand



Regnskab for Gråsten Elever fra d. 01.05.2019 til d. 30.04.2020

Resultatopgørelse
Indtægter:
Indbetalt kontingent 132.705,00
Renter af indestående 0,00
Tilskud fra skolen 5.000,00
Indtægter i alt 137.705,00

Beholdning pr. 30. april 2020

Beholdning pr. 1. maj 2019
Kontantbeholdning 200,00
Sydbank checkkonto 158.198,93
Sydbankm. opsigelse 101.003,90
Investeringskonto 12.642,68
Beholdninger i alt 272.045,51

Sydinvest Dannebrog 378 stk.

Udgifter:
Trykning af elevskrifter 65.710,25

Porto 31.845,50
PBS 9.873,91
Højskoledage 5.000,00
Gebyrer 1.031,54
Honorar 10.000,00
Kontorhold 3.231,25
Udgifter i alt 126.692,45

Årets resultat 11.012,55

Hans Hansens mindelegat

Kontantbeholdning 
Sydbank checkkonto 
Sydbank m. opsigelse 
Investeringskonto 
Beholdninger i alt

200,00 
179.288,82 
100.926,56

12.642,68
293.058,06

Afstemning af beholdninger

Beholdning pr. 1. maj 2019 272.045,51
Årets resultat 11.012,55
Skyldigt beløb 10.000,00
Beholdning pr. 30. april 2020 293.058,06

Kursværdi pr. 1. maj 2019 35.973,80
Kursværdi pr. 1. maj 2020 34.752,72

647,43
890,00

Depotgebyr -35,00
-729,80
772,63

Boggaver
Beholdning pr. 30. april 2020

Beholdning pr. 1. maj 2019
Udbytte



Refleksioner fra Kollund

For 100 år siden blev grundlaget for etablerin
gen af Gråsten Landbrugsskole skabt ved, at 
Sønderjylland blev genforenet med det øvri
ge Danmark. Superærgerligt at så godt som 
alle disse festlige 10O-års markeringer gik i va
sken, som følge af Covid 19.
Aldrig i mit 64-årige liv har jeg oplevet en til
svarende begrænsning i min færden som nu: 
Jeg må ikke mødes med mere end 10 perso
ner - jeg må ikke besøge min 94 -årige far på 
plejehjem - jeg må ikke give håndtryk - jeg 
skal bære mundbind - blive i Danmark osv.
Politikere, myndighederne og sundhedsvæ
senet har vist handlekraft og styrke ved disse 
begrænsninger, og landets undervisnings
sektor og erhvervsliv har oplevet mulighe
derne ved stærke digitale løsninger på kom
munikation og mødeformer. Befolkningen 
har udvist en enestående grad af forandrings 
villighed og -evne. Nu håber vi alle på vacci
nen ©.
Myndighederne viser til gengæld tilsvarende 
mindre forståelse for behandlingen af lan
dets minkavlere. Hvor er den sunde fornuft i 
beslutningen om at slå raske dyr ihjel? Vi slog 
syge dyr ned, da der var mund- og klovesyge, 
IBR, osv. Nu er det anderledes - vil nogen af 
med den branche "så sig det dog ærligt".
Hvor er den sunde fornuft, når vi accepterer 
at ulve jagter og dræber danske husdyr under 
hegn? Jeg er ikke i tvivl om svaret: "der er ikke 
plads til dem"i Danmark.
En del af landets folkevalgte politikkere har 
travlt med at fortælle om forhold, der har 
"krænket dem"af seksuel eller anden karakter. 
Det er naturligvis ikke i orden, men det er vig
tigt at "metoo" ikke står i vejen for de vigtige 
beslutninger. Ligesom når landets finansmi
nister foreslår, at vi skal have to vegetardage

- så er fokus, efter min opfattelse, de forkerte 
steder.
Den samlede finansøkonomi er så "syg", at 
det koster penge at have penge stående i 
banken. Nationalbanken opkræver negative 
renter for indlån eller for danske statsobliga
tioner. Der burde være en masse alarmklok
ker som politikere bør handle på. Det er dog 
glædeligt, at det samlede danske landbrug 
har væsentlig mindre bankgæld end tidligere, 
og at landbruget stortrives med lav rente på 
gæld. Men det er et tegn på en kæmpe uba
lance i verdens økonomien.
I den store verden er der masser af spæn
dinger. Der er ledere, som efter min mening 
ikke tænker på helheder og samarbejde, men 
egen vinding og styrke. Det er drønærgerligt 
at religions spændinger medfører radikalise
rede islamister, som skaber utryghed rundt i 
civiliserede byer og lande. Det er naturligvis 
godt med ytringsfrihed - men jeg synes, det 
er direkte dumt, at mene at der er ytringspligt 
og grund til at vise særlige karikaturtegninger 
igen.
Vi kan se tilbage på et mærkeligt år. Men 
glædes os over, at landbruget gennemgåen
de har klaret sig godt økonomisk (dog med 
kæmpe udsving). En mild vinter, en god avl, 
en nem høst og et godt efterår giver optimis
me.

Glædelig Jul til alle.

De bedste hilsener 
Peder Damgaard
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Thorkild Brusch (1930-2019)

D. 10. december 2019 døde Thorkild Brusch.
Brusch var lærer på Gråsten Landbrugssko
le i to perioder. Først fra 1959-60, dernæst 
fra 1962-96. Midt imellem de to perioder var 
Brusch udsendt af Mellemfolkeligt Samvirke 
i forbindelse med et landbrugsprojekt i Indi
en.Tiden i Indien satte sig varige spor i Brusch' 
indstilling til tilværelsen.
Med sit mangeårige virke som lærer på sko
len, har mange elever gennem tiden høstet 
gavn og fornøjelse af Brusch' venlige væsen 
og kyndige undervisning. Brusch havde man
ge erfaringer at øse af, men det var især hans 
timer i økonomi, der må stå tilbage i erindrin
gen. Med sin uddannelse som agronom og 
sin flair for tal, var han med til at præge mange 
vordende landmænds forståelse for de øko
nomiske sammenhænge inden for erhvervet. 
Som pensionist fulgte Brusch nysgerrigt med 
i skolens udvikling, og han var fast deltager 
ved elevmøde og jubilarsammenkomst indtil 
helbredet svigtede. Vi havde i elevforeningen 
glæde af Brusch'sans for økonomi og tal, når 
han hvert år skulle revidere foreningens regn
skab.
Thorkild Brusch blev 88 år.

BentE. Nielsen, sekretær
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Nyt fra gamle elever

Årgang 1957-58

Redaktør: Povl Solmer Frank, 
Svanevej 4,6500 Vojens
E-mail: svanevej@privat.dk 
tlf. 74541001 / 4028 5670

I løbet af 2020 har jeg haft kontakt med ad
skillige. Fortrinsvis dem, som inden skoleop
hold havde hjemadresse på Als/Sundeved - 
syv fra Als og ni fra Sundeved. Årsskrift 2012 
indeholdt levnedsbeskrivelse for samtlige, 
hvoraf 7 var afgået ved døden: Søren Peter 
Jensen, Dynt, Hans Iversen, Sundsmark, Bør
ge Mortensen, Nejs, Ivar Zachariassen, Nybøl, 
Knud Haugaard Thomsen, Vester Snogbæk, 
Jørgen Petersen, Stenderup og Christian Jes
sen, Holm. Siden 2012 er Jens Nissen Hansen, 
Vester Sottrup død 24. marts 2013, bopæl i 
Traasbøl. Således at meddele korte beretnin
ger fra otte - henholdsvis Als (fem) efterfulgt 
af Sundeved (tre). I store træk supplement til 
tekst i årsskrift 2012.

Jørgen Bendixen, Brovej 9, 6440 Augusten
borg - bor på oprindelig hjemejendom. I dag 
godt gemt væk i kraft af den etablerede om
kørselsvej uden om Bro. Trives efter afsluttet 
virke som land- og handelsmand. Bor i bolig 
opført i 1974 sammen med kone Grethe Ho
eck, Burkal. Blev gift i 1961. Navnet Hoeck fik 
mig til at spørge om hun var i familie med An
dreas Hoeck, klassekammerat fra min skoletid 
på Tønder Statsskole i årene 1946-50. Svaret 
var: Determin bror! Det gav anledning til lang 
snak om fortid og diverse familiemæssige re
lationer. Nød kaffe og velsmagende hjemme
lavet bagværk. - En søn arbejder med IT.

Jørgen Terp Bruun, Bygaden 19, Asserballe, 
6440 Augustenborg - Besøgte ham en formid
dag. Veninde gennem 30 år Helga Kjeldgaard 
serverede kaffe og rundstykker. Udbygning
er opført efter brand i 1971 står ubenyttede. 
Jord bortforpagtet siden 2002. Har været ak
tiv i foreningssammenhæng gennem mange 
år. Lidt svigtende helbred bevirker aftagende 
aktivitet.

Rasmus Christensen, Huholtvej 3,6400 Søn
derborg - Fandt ham og Anne Marie hjemme 
midt på sommeren. Deltager flittigt i diverse 
møder og ofte i Landbrugets Seniorklub. 28. 
december 2020 kan der fejres diamantbryl
lup. - Tre børn er godt i gang. Søn Claus fører 
landbrug videre i takt med tidens krav. 400 
ha, 600 søer, to medhjælpere. Har tre børn: 
Mads læser til jordbrugsøkonom, Anna læser 
sprog og Ida matematik. - Søn Per er ansat ved 
Seges i Skejby og tre børn er bosiddende hen
holdsvis i England, Herning og Skanderborg. 
- Datter Birgitte bor i Værløse. Arbejder som 
økonom. Har to børn: Christian er fotograf. 
Maria er ansat i Undervisningsministeriet.

Hans Jensen, Husumvej 5, Dybbøl, 6400 Søn
derborg - Oprindelig bopæl var Svennesmøl- 
le, Mommark. Havde pladser og forpagtning 
på Als frem til 1968. Overtog Skansegården, 
Dybbøl i forpagtning frem til 1986. Dernæst 
præstegårdsforpagter i Dybbøl til 2001. Flyt
tede til hus i Dybbøl med hustru Kirsten, f. 
Schmidt, Øster Løgum, død maj 2016. - Hol
der sig i gang med fodture mindste to gan
ge daglig med avis. Hyppig kontakt med søn 
Niels Christian (købmand) og datter Eva (Køk
kenleder) og deres børn.

Povl Solmer Frank, Svanevej 4, 6500 Vojens 
- bopæl i 1957 var Lysmose, Nordborg. Man
ge tror det er mit fødehjem. Blev født i Ham
melev. Forældre flyttede i 1937 til Tønder. I 
1950 til Lysmose. Det forklarer skolegang i 
Tønder (se under Jørgen Bendixen). Arbejds
liv som kvægavlskonsulent sluttede i 2007 
med sekretæropgaver for Det Sønderjyske 
Fællesdyrskue som det sidste. Ved årsskifte 
2012-2013 døde formanden for den lokale 
Grænseforeningen Haderslev. Som næstfor
mand fik jeg opgaven. Medførte mange ar
bejdstimer frem til stop i 2017. Søger ellers 
at få styr på alt det henlagte gennem årtier, 
og det er meget. - Datter Astrid er ansat ved 
Novo Nordisk, gift med en bornholmer, bor 
på Frederiksberg. Søn Steffen gik i gang med 
ishockeysport 25. august 1995. Han svinger
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fortsat ishockeystaven. Siden start i skiftende 
klubberi DanmarkogTyskland.

Det var de fem med bopæl Als i 1957. At fort
sætte med de tre fra Sundeved.

Lorens Alnor, Kirkeagervej 5a, Vester Sot
trup, 6400 Sønderborg - Dette års begiven
hed for Lorens og hustru Kata var diamant
bryllup 2. juli 2020. Blev fejret med nærmeste 
familie ved den sønderjyske vestkyst. Ved Ka
tas veldækkede aftenmåltid medio oktober 
blev såvel historiske som aktuelle begivenhe- 
der/emner sat på plads. Lorens er daglig ak
tiv med gøremål i fødehjem ved søn Hans, f. 
1979. Ejendom er opdateret til nutid med ha 
og svinehold. Tre døtre. - Datter Lene, f. 1975 
bor i Nybøl. Var ansat ved Sønderborg kom
mune. Er nu ansat ved Landbrugsstyrelsen i 
Augustenborg. Har et sæt tvillinger, en pige 
og en dreng.

Svend Aage Terp, Palmose 1, Dybbøl, 6400 
Sønderborg - Haft bopæl på samme adresse 
siden i det i 1963 opførte hus. Gift med Ammi, 
f. Johansen i Sdr. Hostrup d. 6. februar 1960, 
Diamantbryllup er fejret. Svend Aages føde
hjem var ejendommen "Skovbæk" i Ragebøl. 
Den blev købt af Brdr. Ewers for flere år siden. 
Bygninger nedrevet og nye opført. - Ved mit 
besøg medio oktober var Ammi indlagt til 
scanning efter at være faldet om få dage for
inden. Hun blev besøgt såvel for- som efter
middag. En del tid anvendes til trædrejning 
og lidt til skydning. Bemærkede at have var 
meget velholdt. - Ældste søn er ansat ved Tu
lip i Aabenraa. Har en dreng, som læser medi
cin og en pige, som læser journalistik. Yngste 
søn arbejder med IT i Bremen. Er gift, men in
gen børn. Afsluttende skal nævnes at Svend 
Aage og Jørgen Terp Bruun, Asserballe er fæ
tre.

Jens Møller, Overballe 1, Skeide, 6310 Bro
ager - Boet på samme adresse siden hustru
ens død i 1999. Har gennem årene haft ejen
dom i Skeide, forpagtet i 1958, købt i 1962 og 
fra 1970 i Felstedskov, moderens fødehjem. 
Begge ejendomme har siden 2010 haft yng
ste søn som ejer. To sønner og to piger (tvil
linger). Ældste søn i ledende Stilling ved SAS, 
bor i Lyngby og har tre børn. Yngste søn bor 
på ejendommen i Felstedskov. Flyttede efter

flere år ved Elektrolux til Abena 2015-2020. Er 
nu beskæftiget med bestyrelsesarbejde. Tvil
ling-pigerne er sygeplejersker, bor henholds
vis i Skeide og Rinkenæs.
Ud over de disse otte er der to, som er tilflyttet 
Als. - Det er henholdsvis

Niels Kristian Jensen, Valmuevej 15, Havn
bjerg, Nordborg - Stoppede med landbrug 
på sin hjemegn i Brund ved Horsens i 1965. 
Var i 1963 blevet gift med Agnethe Christen
sen, Svenstrup. Flyttede til Havnbjerg. Bygge
de hus. Fik arbejde ved Danfoss. På efterløn i 
1996. - Besøgte dem op til efterårsferie, hvor 
de var i gang med at forberede sig til børne
børns ankomst fra søn i København og datter 
i Sønderborg. Dagligliv i øvrigt var præget af 
at holde styr på hus og en have ret så prydelig.

Theodor Caspersen, Bromose 24, Sebbelev, 
6440 Augustenborg - Ved tlf. opkald fik jeg 
kontakt med yngste søn Bjarne, som oplyste 
at Theodor var død i 2016 (kræft). Moderen 
Karen Margrethe var død 12019 efter tiltagen
de demens.
Undervejs i året stop ved

Christian Bossen, Møldamager, 56, 6240 
Løgumkloster - Som ved flere andre besøg 
blev mit øje præsenteret for en have velholdt 
over alle grænser. Robot hjalp til med at hol
de græsplæne. Dagliglivet var for to år siden 
blevet hæmmet af en brækket hofte og de 
genvordigheder det medførte. Adskillige er
faringer med hjemmehjælp blev indsamlet 
og ikke udelukkende for det smidige. Daglige 
cykelture kom i gang, men dog ikke i samme 
omfang som forud. Fik en god snak omkring 
landbrugets forhold fra hans etablering iVen- 
nemose i 1959 til salg i 1997 og sammen med 
Anna Mamsen, Bønderby efter giftemål i maj 
1959. Ensomt blev det efter hendes død 21. 
november 2009. Glæder sig ved hyppigt sam
vær med søn og datter og friske pust fra de
res fire børn. Disse fire er også kommet godt i 
gang og har til dato otte børn. Vi berørte den 
sønderjyske dialekt. Christian var godt tilfreds 
med, at den ikke var udgået i familiekredsen.

Stephan Elkjær, Stærremarksvej 3, Lands
grav, 4200 Slagelse - På farten til/fra Køben
havn ligger det lige for med et kig ind til Ste
phan og kone Randi. Ved besøg hos dem i
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august meddelte de, at jeg ved næste besøg 
skulle finde dem i nyindkøbt hus i Slagelse.

Omkring et bestemt forhold var jeg i år lidt 
usikker. Har fået ny moderne mobiltlf. I sam
me åndedrag blev mit hustlf.nr. slettet. Det 
harCarl Volmer Johansen benyttet i utallige 
år til opkald fra Californien. Foretog opkald til 
ham nogle gange i september. Ingen kontakt. 
Prøvede nogle uger senere. Indtalte besked. 
Hvad sker? Forleden aften fik jeg opkald fra 
ham. Han havde fanget min besked - og så 
snakkede han stort set uafbrudt i de følgende 
45 minutter! Hans hukommelse er helt intakt. 
Erindrer mange detaljer fra hans liv Danmark 
frem til emigration i november 1959.

Til afslutning. Lidt om fortids og nutids kom
munikation for redaktører under Graasten 
Elever. Spørgekort gennem mange år. Blev 
foreslået frem til 2018 med refusion af porto. 
Gad vide om spørgekort blev anvendt. Ma
skinskrevet indberetning er afløst af PC-ind- 
beretning. -1 årsskrift 2019 fyldte indlæg fra 
15 årgange frem til 1980 ca. 30 sider og fra 7 
årgange fra 1980ca. 10 sider. Betyder dette, at 
nutids generation alene ar åbne over for digi
tale muligheder?

Glædelig jul - Godt nytår 
Povl Solmer Frank

Årgang 1958-59

Redaktør: Svend Nissen Hansen, 
Nygade 59,6900 Skjern
E-mail: svend.n.hansen@gmail.com 
Mobil 4015 3986

Christen Clausen, Østervej 24, Sydals skriver 
på mail:
Jeg har ikke så meget at berette. På den hjem
lige front er der sket det, at vi 3. april fik endnu 
et oldebarn, så dem har vi nu 3 afog de er alle 
af hankøn. Ellers går hverdagen o stille og ro
ligt i sådan en covid 19 situation. Vi har stadig 
et rimeligt godt helbred.

Jeg var dog efterhånden blevet træt af at 
bære sække til pillefyret, så det er, efter 
at have været i brug i 10 år, skiftet ud med 
en Bosch varmepumpe, som 28.aug.blev sat 
i drift. Da vi også i 8 år har haft solceller, føler

vi os meget grønne. Jeg har glædet mig over 
de forhold, landmændene har haft, hvad vej
ret angår, men de er jo på mange fronter oppe 
mod folk, som meget bedre end dem ved, 
hvordan landbruget skal drives.

18.september kunne vi så fejre vores dia
mantbryllup. Mange tak for dit arbejde 
som redaktør. Sender hilsen til alle.

Nicolai Clausen, Skovbyvej 52, Sydals har pr. 
telefon fortalt at han er med i Seniorklubben, 
hvor de var på tur til Bornholm. Det frivillige 
arbejde på Vibæk Mølle har ligget stille i år. 
Han og hans kone går til gymnastik og tager 
på cykelture. Han sender en hilsen til alle.

Jørgen Jensen. Stidsmøllevej 13, Brædstrup: 
Jørgens kone fortæller i telefonen, at han 
døde her i sommer efter at have fået 2 hjer
neblødninger. Den første gav lammelser, men 
den sidste ramte også taleregionen og efter få 
dage døde han. Hun bor fortsat på gården.

Henning Baagø Jepsen, Thomhavevej 1, 
Mjang, Sydals, skriver:

Hej Svend. Tak for din hilsen og lykønskning 
med de 90 år, jeg var nok en af de ældste på 
holdet Du vil gerne have lidt nyt til elevskrif
tet. Sidste gang jeg skrev var nok i 2011, men 
der er ikke sket så meget siden end at jeg er 
blevet lidt ældre. Med den alder indebærer 
det, at vennekredsen forsvinder i stort tal og 
ligeså i familien. Jeg er nr. 11 i en søskendeflok 
og der er kun en søster tilbage foruden mig. 
Min hverdag går med at jeg cykler en tur hver 
dag på ca. 15-20 km.

Jeg går i motionscenter 2 gange om ugen, 
og en gang om ugen i varmtvandsbassin i 
Nordborg. Men nu reduceret på grund af 
corona. Derudover er jeg på Børsen, hvor jeg 
forvalter de penge jeg gennem tiderne har 
opsparet. Det har jeg stor glæde af, det inde
bærerat man skal følge med i mange firmaers 
gøren og laden og særlig i politik for verden 
er helt af lave i disse år.

Men vi må følge med tiden. Med den alder 
man er nået, kan man hurtigt ramme muren. 
For tiden har jeg ingen livstruende sygdom
me og tiden er sommetider svært at få til at 
slå til. Min kone har nu været syg i 5 år, så jeg
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må klare hus og have, så tiden går hurtigt Vi 
havde et rigtig dejligt jubilæum, det var rart at 
se en del af holdet og det gav en god snak.Tak 
fordet. En hilsen til alle fra vort hold.

Kaj Peder Kjær, Kvievej 21, Ansager sender 
en mail:

Kære gamle elever fra 58/59. Vi bor stadig på 
Søgaard 57 år, og vi befinder os stadig godt, 
men har dog sat Søgaard til salg. Jeg er blevet 
85 år og Birthe bliver det til dec. Jeg har 25 års 
jubilæum i Odd Fellow logen og Birthe om 3 
år. Jeg er blevet svagtseende, det er AMD og 
det kan der ikke gøres noget ved, men ellers 
er helbredet nogenlunde.

Det svinder selvfølgeligt i vores hold, men det 
er naturligt. Coronaen, som har lammet hele 
verden og koster samfundet mange penge, 
er vi da heldigvis gået fri af. Til min 85 års fød
selsdag, hvor vi var 40 gæster i vores gildesal, 
afslørede vi en mindesten, hvorpå der stod: 
Søgaard Plantage plantet i 2000 af Birthe og 
Kaj, rejst i taknemlighed. Et minde og en tak 
for de 57 år, vi har boet på Søgaard, som vi 
også får svært ved at forlade.

Venlig hilsen til alle gamle elever 
Kaj Kjær

Kai Valentin, Holmskovvej 9, Nordborg skri
ver på mail:

2020 vil huskes som et stille år angående be
søg og ture med seniorklubben LRS.

Vi har det godt, Tove og mig. Vi nyder olde
børn. Vi har en stor have at passe derudover 
60 vinstokke. Et godt år kan det give 70 liter 
vin, men de sidste 2 år har det ikke givet no
get. Det er meldug, der kommer fortidlig eller 
jeg er ikke hurtigt nok ude med sprøjten. En 
hilsen til alle fra 58/59.

Red.: jeg har hørt at 2020 bliver det bedste 
vinår!

Peter Lund, Fasanvænget 2, Tinglev, som jeg 
har talt med i telefonen Han er nu alene, men 
er med til gymnastik og går i motionscenter 
og har gode naboer og en han bytter avis 
med. Hilsen til alle.

Jens Erik Jensen, Gammelby 46, Fjelstrup, 
Haderslev:

Boede fortsat på slægtsgården, som sønnen 
havde overtaget, men ifølge dødsannoncen 
døde han d. 22.februar 2020.

Red.:
Jeg vil gerne have en mail adresse og/eller et 
mobilnummer at sende ud med frem over, så 
send dem til mig nu. På grund af coronavirus 
har familierne H.C Christensen og Bjarne Chri
stensen og os ikke mødtes i år som vi plejer.

Privat har det også været et turbulent år. Kir
stens ophold på aflastning er nu afløst af et 
permanent ophold på plejehjem her i byen 
siden julen 2019. Hun har parkinson og er de
ment. Jeg besøger hende hver dag, undtagen 
når plejehjemmet har været lukket ned. Det 
er det så nu igen, men det kender mange af 
jer sikkert også. Aktivitetscentrene har også 
en begrænset åbningstid De andre aktiviteter 
jeg er med til, har næsten alle været aflyst. Det 
er trist, men mit helbred er efter omstændig
hederne alderen taget i betragtning ret godt. 
Vi skal indstille os på at coronavirus skal vi 
leve med lang tid endnu.

De bedste hilsener til alle fra 58/59 
Svend Nissen Hansen

Årgang 1959-60

Redaktør: Mads Schmidt Eriksen, 
Lusigvej 7,6430 Nordborg
E-mail: mse@bbsyd.dk

Ingen indberetning i år.

Årgang 1960-61

Redaktør: Jørgen H. Møller, 
Sneppevænget 14,5610 Assens 
E-mail: sneppe14@mail.dk

Kære holdkammerater.

Så er der igen nyt til elevskriftet. Dejligt at så 
mange har svaret på min henvendelse.Takfor 
det.

Hans Tøge Sørup, Rurup Vestermarksvej 2, 
6520 Toftlund, ringede til mig allerede 2 dage

67

mailto:mse@bbsyd.dk
mailto:sneppe14@mail.dk


efter mit brev var sendt, så Post Nord kan godt 
være hurtig.
Hans Tøge kunne oplyse, at de stadig boede 
på gården, som drives sammen med sønnen 
Jens, som bor på en tilkøbt gård, som tidligere 
har været ejet af Jørgen Leerskov, også fra vo
res hold. De har tidligere haft svineprodukti
on, men har nu udelukkende planteavl.

Sønnen Jens har i øvrigt i mange år været i be
styrelsen for Gråsten Landbrugsskole.

Hans Tøge er også stadig aktiv i landbruget. 
Han var lige hoppet af traktoren, havde væ
ret ude at pløje, inden han ringede til mig. 
Han kunne også berette om den vejrmæs
sige nemme høst i år, uden noget behov for 
tørring, og muligheden for at få etableret de 
lovmæssige efterafgrøder rettidigt.

Som tidligere svineproducent følte han med 
de nuværende producenters udfordringer 
omkring svineprisernes følsomhed på grund 
af den frygtede afrikanske svinepest.

På det familiære område kunne de glæde sig 
over at have 5 oldebørn.

Hans Tøge håbede, at kunne mødes til jubilæ
et til næste år.

Det var hyggeligt at få en snak om lidt af hvert 
med HansTøge.

Thorkild Sørensen, Møllebjergvej 2, Hede
gård, 7323 Give, ringede også.

Thorkild havde nu forpagtet landbruget ud 
og havde fået fritid til andre gøremål, bl.a. 
gymnastik og bridge. Talte om de problemer 
coronaen havde medført for at deltage i for
skellige ting.

De har to døtre, hvor en havde bagerforret
ning i Fåborg. Kom derfor jævnlig gennem 
Assens.

Som supplement kan jeg tilføje, at jeg kikke
de i et tidligere elevskrift, hvor Thorkild ud
førlig har skrevet om deres meget alsidige 
landbrugsbedrift med køer og svin, samt for
pagtninger og køb af ejendomme, samt skov
drift og heste.

Takforsnakken med digThorkild.

Kaj Poulsen, Tøxensvej 5, 6630 Rødding, 
sendte dette bidrag pr. mail:

Birte og jeg lever i bedste velgående (80 og 81 
år). Det er nu 15 år siden jeg blev pensioneret 
efter 40 år som konsulent i Den Nordslesvig
ske Landboforening, som til sidst blev til Søn
derjysk Landboforening.

Vi vandrer meget og er medlem afen vandre- 
gruppe i Ribe, hvor vi f. eks vandrer hver tirs
dag 10-12 km et sted i det sønderjyske.

Desuden har vi meget med Rødding Højsko
le at gøre. Vi går til litteratur hver vinter og er 
med på et hold, der sammen vedligeholder 
bygninger og arealer omkring højskolen.

Vi har rejst meget som pensionister også 
med Rødding Senior Landboforening, men i 
år blev en rejse til Skotland aflyst på grund af 
corona. Andre planlagte rejser er også blevet 
aflyst p.gr. af corona. Vi håber snart det lysner 
med den vaccine.

Jeg vil satse på at komme til 60 års jubilæum 
til næste år.

Jørgen Jørgensen, Tyttebærvej 8, 6430 
Nordborg, ringede til mig.
Han kunne fortælle, at han ikke havde så me
get at gøre med landbrug mere. Nu var det 
hans datter og svigersøn, der havde overta
get gården. Jørgen døjede noget med helbre
det, bl.a. kniber det med balancen. Sådan er 
det vel mange fra vort hold, som har fået nog
le problemer, med den alder vi er nået til.
Han deltog aktivt i den debat, der var i Nord
borg om flytning af den genforeningssten, 
som Nordborg sangforening oprindeligt hav
de rejst. Nogen havde fået den flyttet til en 
ny placering ved Bækgade. Jørgen håbede, 
at den kunne komme tilbage til den tidligere 
plads ved Nørherredhus, hvor den mere kor
rekt hører til.

Tak for orienteringen.
Jørgen S. Jørgensen

Alfred Pedersen, Troldbjergvej 42, Simmel- 
kær, 7451 Sunds, var også i telefonen.
Det var mange år siden Alfred havde haft med 
landbrug at gøre. Havde fået godt solgt gen
nem kreditforeningen først i firserne og fået
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job ved Dansk Auto Materiel med at køre va
rer ud, i alt i 18 år. Fra at have været landmand, 
så var det et meget frit job at beskæftige sig 
med.
Efter afgang fra skolen havde han haft en 
plads ved landbrug i Sønderjylland. Der var 
der noget anderledes bedre jord, end det han 
kendte fra sin hjemegn.
Alfred roste Gråsten Landbrugsskole meget 
og var glad for opholdet. Når han kom der på 
egnen, skulle han gerne en tur forbi skolen. 
Han håbede også at kunne komme til jubilæ
et til næste år.

Takfor opringningen.

Laurids Møller, Gyvelvej 10,6740 Bramming, 
valgte at sende en mail, fint for mig, det er det 
nemmeste.

Hej Jørgen!
Hermed et lille bidrag til nyt fra gamle elever. 
Til at begynde med kan jeg da fortælle, at mig 
og min hustru stadigvæk har et nogenlunde 
godt helbred.

Vi købte hus i Bramming i foråret 2016, som 
vores søn så boede i til foråret 2018, hvor vi 
byttede og han flyttede ud på ejendommen. 
Vi har stadig vores gang derude med at passe 
have, høns og katte.

Vi er også meget aktive i Bramming Senior
klub, som holder til på Mødestedet den gam
le efterskole, hvor vi spiller krolf, petanque og 
om vinteren bob to eftermiddage om ugen, 
det er jo lige så meget for hygge og samvær. 
Men på grund af disse corona tider er fore
drag og underholdning hver 14. dag lukket til 
efter 1. januar 2021. Ligesom Landbo Senior
klubben, hvor vi også har været meget med, 
men der har alt aktivitet været aflyst næsten 
hele året.

Så vi sidder ikke hjemme og keder os, det be
høver man i hvert fald ikke.

Jeg holder stadigvæk Landsbladet og prøver 
at følge med i, hvad der sker i landbruget. Der 
er sket meget siden vi var på landbrugsskole.

Hermed de bedste hilsner til dig Jørgen og 
hele holdet og skolen. Håber vi ses i 2021.

Nicolaj Nicolajsen, Todsbøl Nørremark 21, 
6360 Tinglev ringede, da jeg fik mig en mid
dagssøvn, men det skal være ham tilgivet.

Som en af de få fra holdet, så driver Nicolaj 
stadig landbrug. Det er hans fødehjem på ca. 
50 ha, hvor han nu kun har planteavl, korn og 
frø, ingen husdyr. Græsfrø er der stort behov 
for ude i verden. Sommeren har været god for 
afgrøderne og høsten har været let.

Nicolaj kommer jævnligt på Gråsten Land
brugsskole, bl.a. til møder i Landbo Syd.

Hyggeligt at fa en snak med dig, Nicolaj.

Hans Peter Lauritzen, Varbjergvej 57, 8 tv, 
6100 Haderslev, sendte mig en mail, fint for 
mig.

Kære Jørgen!
Jeg kan fortælle, at vi pr. 1.9.2019 er flyttet i 
lejlighed. Vi har solgt huset i Vojens, og er flyt
tet ind i Varbergparken i Haderslev. Det var 
noget afen omvæltning, men vi er faldet godt 
til, og tiden flyver faktisk afsted. Der er mange 
aktiviteter her, og vi har jo også vores Land
bo - Senior, så vi kan bare prioritere. Så kom 
den corona virus. Den spænder ben og laver 
om på mange ting. Bare vi ikke bliver smittet. 
Til slut vil jeg ønske alt godt til det "gamle 
hold", og god jul fra Annelene og Hans Peter.

Red.:
Herfra Assens kan jeg oplyse, at vi haret rime
ligt godt helbred. Jeg har fået udskiftet to hof
ter og Inge et knæ. Godt at man kan få reser
vedele. Jeg har i mange år været med i Assens 
Rotary Klub og gymnastik på Old Boys-holdet 
i 40 år. Vore 4 børnebørn er også godt i gang 
med deres videreuddannelse, og vi har lige 
fået et oldebarn.

Med dette ønskes alle en Glædelig Jul og et 
Godt Nytår. Håber at det bliver muligt at mø
det til 60 års jubilæum til elevmødet næste år.

Jørgen
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Årgang 1961-62

Redaktør: Holger Warncke, BlansvejlO, 
Bovrup, 6200 Aabenraa
E-mail: warncke@bbsyd.dk 
Mobil 20640471

Mojnålsammel!
Så er det igen så vidt, at jeres gamle redaktør 
(han fyldte 80 år i juli) skal til at samle de ind
komne svar. Jeg har udsendt 10 breve og for
søgt at sende mail til andre 8 fra vores hold. 
Forsøget var ikke vellykket. Kun 4 modtog 
min mail. Resten kom der retur-meddelelser 
på: "Mail undelivered". Årsagen kan være fle
re, men det vil jeg ikke besvære jer med. Glæ
der mig over de indkomne svar, som følger 
her.

Niels Pallisgaard skriver: "Jeg har det godt, 
er frisk og går til morgensvømning 4 gan
ge om ugen. Har i 15 år været afdelingsfor
mand i Bosj-Boligforening, men er stoppet 
nu. Helbredsmæssigt har jeg heldigvis ikke 
været ramt af alvorlig sygdom, men har for 
2 år siden fået fornyet venstre hofte. Det er 
gået fint, og jeg kan stadig gå på jagt med de 
gamle gutter. Jeg spiller petanque hele året 2 
gange om ugen og går til gymnastik om vin
teren i SMT + 65 forening, hvor jeg blev valgt 
som formand for 4 år siden. Vi tager på nogle 
ture ud i det blå med mad samt lidt at drikke, 
men det har vi ikke rigtig kunnet i sommer på 
grund af Corona 19.

Jeg har fået oplyst, at Ole Olsen, Fodby døde 
i efteråret 2019. Jeg har ikke haft så megen 
kontakt med Ole de senere år.

TAK, fordi du stadig tager fat i os gamle. Jeg 
sender mange hilsner til hele holdet"!

Eigil Madsen ringede en formiddag, hvor jeg 
var optaget til anden side, men dagen derpå 
lykkedes det. Eigil synes ikke, der sker så me
get for dem mere, men "Vi nyder pensionist
tilværelsen, selv om alderen trykker", som han 
formulerede det. Megen tid går med at passe 
haven med en stor plæne og frugttræer. I år 
har der været en masse æbler, især af sorten 
"Gråsten". Naboer har hjulpet med pluknin

gen - og nydt godt af høsten! Nedfaldsfrug
ten er anvendt til most og gele.

Tidligere var Eigil - igennem 10 år - med i en 
5-mands kartoffelavler-klub, hvor det gjaldt 
om at avle de største kartofler inden for en gi
ven tid. Hver konkurrencedeltager fik udleve
ret 4 kartofler til nedgravning i februar. Heref
ter gjaldt det om at passe og pleje kartoflerne 
(bedst i drivhus) inden opgravning og vejning 
af avlen sidst i maj.

Årets vinder skulle næste år stå for konkur
renceafslutningen og huse sammenkomsten, 
hvor avlen blev spist. Inviteret blev avlernes 
koner til en hyggelig aften. Joh, det sociale 
islæt blev vægtet højt! Eigil sender alle på hol
det en hilsen.

Anders Lunden var næste mand i røret. Også 
hos ham og Ingelise kan det mærkes, de ikke 
længere er så unge. De er begge fyldt 81 år. 
Især Ingelise har helbredsproblemer. De er 
dog ved godt mod. Han går dagligt ture og 
glæder sig over naturen og markerne tæt om
kring Rønshoved. I skrivende stund (25. sep
tember) hæmmes udsigten mod Flensborg 
Fjord af frodige majsmarker. Avlen eksporte
res til Tyskland og anvendes som biobrænd
sel.

Jeg møder undertiden Anders i forskellige 
sammenhænge, bl.a. i Landbrugets Senior
klub, eller rettere: Landbo Senior Aabenraa, 
der hvert år i marts afholder en "Højskoledag" 
på netop Gråsten Landbrugsskole. Ved den 
lejlighed træffer jeg også flere andre fra vor 
årgang. For os alle et dejligt gensyn med vor 
gamle skole!

Chresten Møller var blandt modtagerne af 
E-mails. Han svarede prompte og lovede at 
sende mig lidt nyt senere. Det har han gjort 
og skriver:

"Der er ikke meget nyt at berette, men et par 
linjer kan det vel blive til! Vi bor stadigvæk på 
matriklen og roder en del med hus og have. 
Sine bruger en masse tid som arkivleder i 
Svenstrup Lokalhistoriske Forening. I Flyver- 
hjemmeværns-eskadrillen forsøger jeg efter 
bedste evne at skaffe folk til at medvirke som 
fanebærer/fanejunker ved diverse minde
højtideligheder og lignende arrangementer
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i Sønderborg-området. Deltagelsen i 1OO-års 
minde-arrangementerne for Genforeningen i 
1920 blev desværre stærkt beskåret på grund 
af Coronaen. Noget vil muligvis blive gen
nemført i 2021.

Vort barnebarn Camilla er meget begejstret 
for Gråsten Landbrugsskole. Studenterhuen 
fik hun tildelt efter deltagelse på skolens før
ste EUX-forløb, herunder praktik i kostalden 
og i USA. Pr.1. november er det igen med køer. 
Nu på Gråsten Landbrugsskole - og med ele
ver i hælene"!

Chresten slutter sit indlæg med en stor tak 
til redaktøren: "for dit store og uegennyttige 
arbejde som "Redaktør"for os sløve padder"! 
Hvis jeg ikke husker forkert, er det 60 JUBI 
næste år? Håber, du holder i mange år endnu! 
Mange hilsner til dig og hele holdet fra Sine 
og Chresten".

"Redaktøren" takker for de pæne ord, og min
der hermed Chresten og alle andre om, at han 
husker forkert m.h.t. 60-års jubilæet. Det er 
først i 2022, idet jubilæumsårene regnes fra 
det år, vi blev "løsladt"fra skolen. Håber, vi ses 
rigtig mange i forsommeren 2022!

Carl H. Mortensen var blandt dem, jeg ikke 
kunne nå via mail. Han ringede en eftermid
dag og mente ikke, der var meget nyt at for
tælle.

Carl har været pensionist i mange år efter at 
have drevet sit landbrug Hindsholmgård ved 
Kerteminde i 40 år. Det var en ejendom på 35 
ha, som de overtog efter hans kones onkel. Ef
ter tilkøb afjord nåede de op på 70 ha. Mark
planen var avl af sukkerroer, græsfrø, raps og 
spinat til frø. Det sidste var en stor artikel til 
Kina og Japan. I sin fritid var han bl.a. kirke
værge i 16 år, men ikke officielt medlem af 
menighedsrådet.

Deres datter er sygeplejerske på OUH (Oden
se Universitets Hospital). For flere år siden 
havde hun en patient, vi alle har kendt, nem
lig Filt Jensen. Filt deltog i vores 50-års jubi
læum, men var stærkt mærket af sygdom og 
døde kort tid efter. Carl bad mig sende en hil
sen til hele holdet.

Ove Nissen mailede tilbage og skrev: 
"Lige en hilsen herude vestfra. Her er alt vel. 
Min kone og jeg overtog mine forældres gård 
i 1972 og drev den til 1999, hvor vores søn 
overtog den, og vi flyttede 400 meter hen 
til et mindre landbrug, som vores søn hav
de købt i 1991. Jeg hjælper dog stadig lidt til 
på gården i forår, høst og hvad der ellers kan 
være. Vi går til sang og folkedans og rejser lidt 
ud og ser os om. Mange hilsner til hele hol
det"!

Finn Langhede sendte en skriftlig hilsen, 
som blev mig overbragt af fru Inger, der mød
te mig en eftermiddag i vores indkørsel. Hun 
havde travlt. Skulle hjem for at hjælpe med 
at fodre småkalvene fra sønnens mange jer- 
seykøer. Dog, vi fik os en god "snak" om land
brug, ko-hold og andre driftsformer. Jeg be
nyttede lejligheden til at udtrykke min store 
glæde over synet af de mange "store rådyr" 
(jerseykøer) hver gang, jeg kører forbi i Fel
stedskov.

Det er - nu om dage - et sjældent syn at se 
malkekøer på græs. I "vortid"havdejo næsten 
alle landbrug malkekøer, der græssede frit 
om sommeren...!

Finn skriver: "Her i Felstedskov har vi det beg
ge - alderen taget i betragtning - godt. Jeg 
cykler stadig de 100 meter ned til gården for 
at hjælpe til med at passe småkalvene fra hen 
imod 400jerseykøer.

Vore 4 børn er alle godt i gang med arbejde 
hver især, og de har indtil nu givet os 7 bør
nebørn, som Inger og jeg har rigtig megen 
glæde af!

Så efterlyser Holger nogle betragtninger. Og 
her har jeg funderet en del over vores statsmi
nister Mette Frederiksen, der, når hun nævner 
de forskellige erhverv, som "Arne"kunne kom
me fra, ikke en eneste gang taler om landbru
get eller andre selvstændige erhverv. Er disse 
arbejdspladser ikke nedslidende? Til sidst: En 
hilsen til hele årg. 61/62".

Helge Nissen ringede et par dage efter den 
deadline, jeg havde sat. Han var godt klar 
over, han "va mæ e sili tåch", som han udtrykte 
det. Mente ikke, at der var meget at fortælle. 
Som jeg forstod det, ejer de et par sommerhu-
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se i sommerhusområdet Skovmose på Sydals. 
Der er en del arbejde med at passe dem, og 
ud over det, hjælper han datteren og sviger
sønnen med at bygge sommerhus på 2 grun
de, de lige har erhvervet. For nogle år siden 
kom Helge slemt til skade under fældning af 
et stort træ. I faldet drejede træet utilsigtet, 
og han kom i klemme. Det kunne have kostet 
ham førligheden, ja livet, men efter et ophold 
i 5 uger på OUH i Odense og en masse gen
optræning "klarer han sig", som han udtrykte 
det. De bor - på 22. år - stadig på Fjordvej i 
Broballe med en flot udsigt over vandet.

Sluttelig det sørgelige: 3 dødsfald!

Holger Bolvig Nielsen lever ikke mere. Det 
fik jeg underretning om via en mail, sendt af 
Per Nielsen, den nye ejer af Holgers ejendom 
Øster Mellergaard, Krogsdamvej 85, 9352 
Dybvad. Per medsendte vedhæftet en døds
annonce på Holger. Ifølge annoncen er han 
død d. 8. december 2017. Samme Per Nielsen 
er ikke i familie med Holger Bolvig, men har 
købt gården med staldbygninger, stuehus 
og nu tilhørende ca. 28 ha. Resten af de op
rindelige 110 ha er solgt fra til nogle naboer. 
Gården drives nu som fritidslandbrug med 
fedekvæg.

Holger var med ved vort 55-års jubilæum - 
sommeren 2017, men var svækket og afhæn
gig af sin kørestol.

Peder Terp døde d. 6. december 2019 i en al
der af 79 år. Det fremgår af en dødsannonce, 
indrykket af hans 3 børn med familie. Annon
cen stod at læse i JydskeVestkysten. Peder 
blev begravet fra Hellevad Kirke d. 12. decem
ber.

Jørgen Nissen døde d. 1. oktober efter lang 
tids sygdom, der betød, at han det seneste års 
tid boede på Dalsmark Plejehjem i Rinkenæs. 
Jørgen blev bisat fra Adsbøl Kirke d. 8. okto
ber. På grund af COVID-19 var højtidelighe
den i kirken kun for familie og inviterede, men 
overvældende mange trodsede dagens si
lende regnvejr og stod ventende udenfor for 
at følge Jørgen det sidste stykke fra kirken til 
den ventende rustvogn. De mange fremmød
te ville under normale forhold have fyldt Ads
bøl Kirke til bristepunktet - og lidt til!

Ved den åbne rustvogn sang vi "Altid frejdig, 
når du går", efter at der var hilst med to faner, 
hvoraf den ene var fra Garderhusarforenin- 
gen for Sydjylland. En lokal afdeling, som for 
mange år siden blev oprettet på Jørgens ini
tiativ. Den anden fane repræsenterede det lo
kale Køreselskab for Hestevognskørsel, hvor 
Jørgen også i mange år var dommer ved kon
kurrencer i netop hestevognskørsel.

I sin tale i kirken nævnte præsten, at Jørgen 
var en omsorgsfuld familiefar og en aktiv 
mand med mange interesser, der spændte 
lige fra - hesteopdræt, kørsel med turister i 
Gråsten-skovene i sommerferien, landbrug, 
jagt, lederarbejde i Det Danske Spejderkorps 
- og til medlemskab af menighedsrådet og 
provstiudvalget for Sønderborg Provsti.

Under mindesamværet på Restaurant Fiske
næs holdt Hanne og Jørgens tre døtre en 
både rørende og humoristisk mindetale over 
deres far. Der var også indlæg med mindeord 
fra en nabo, en Garderhusar-kammerat og 
et familiemedlem. Alle tre kunne berette om 
mange gode oplevelser, de har haft med Han
ne og Jørgen.

Her i Bovrup mærker vi også, at alderen så 
småt begynder at trykke. Vi trækkes begge 
med forskellige skavanker, men jeg glæder 
mig over, jeg - næsten dagligt - må og kan 
hjælpe til hos vor søn, der driver vort hjem vi
dere med et større hønsehold til produktion 
af rugeæg. Dejligt at mærke, der er menings
fyldt arbejde til en gammel mand!

Det var så altfor denne gang. En broget beret
ning, tør det nok siges. Vi må endnu engang 
konstatere, vi sidder på den bænk, hvorfra der 
hentes. Mange tak for alle svarene. De gav je
res redaktøren del arbejde, men også megen 
glæde og stor lyst til at fortsætte på posten!!

Jeg ønsker jer alle en Glæderig Julefest og et 
GodtNytår2021.

Holger
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Årgang 1962-63

Redaktør: Jes Lassen
Bygbjergvej 19 A, Felsted 
6200 Aabenraa

KæreJes

Hermed en hilsen til dig og alle kammerater 
fra årgang 62-63.

Det er nu otte år siden vi er flyttet fra Vester- 
baektil Bov.

Her går livet sin stille gang. Jeg fik amputeret 
mit venstre underben sidst i februar. Helbre
det var ikke for godt og Coronaen startede, så 
jeg kom fra sygehuset til Rehabilitetscenteret 
i Rødekro i 6 uger til optræning. Dagen efter 
jeg kom dertil, blev alt lukket ned. Ingen be
søg i den første tid. Delvis isoleret på stuen. En 
barsk omgang. Jeg fik lært at bruge telefonen.

Heldigvis var jeg i en god form og blev beret
tiget til en protese. Ved god hjælp fra familie, 
venner og fysioterapeut er jeg igen gående 
med armstokke.

Min el-cykel er sat på stald for tiden. Jeg køb
te en el-scooter som erstatning. Jeg kunne nu 
komme rundt og følge med i, hvad der skete i 
naturen og på markerne. Det har for mig væ
ret en rigtig god investering.

Min 80 års fødselsdag blev holdt for den nær
meste familie, da vi på det tidspunkt kun måt
te være 10 samlet. Vi har holdt mange gode 
fester gennem tiden, så vi tog et tilbageblik i 
stedet for "så pyt".

Vi har en dejlig familie. 7 børnebørn, hvis 
hverdag vi følger med i. Den ældste er 23 år, 
den yngste er 10 år.

Grethe og jeg prøver at få det bedste ud af vo
res hverdag. Petanque, skat og sang i Frøslev 
Mandskor er jeg stadigvæk med til.

Lidt dårligdom er nok ikke til at undgå i vores 
alder.

Glædelig jul og godt nytår til skolen og alle fra 
holdet 62-63.

Hilsen Carl Erik Petz

Kære kammerater

Jeg har brugt coronaforåret på at flytte i 
lejlighed i Billund bymidte. Ny adresse er 
Tværvej 26, 7190 Billund. Tiden går med at 
spille bridge ca. 3 gange om ugen. Bowling en 
formiddag og ellers deltagelse i udflugter og 
andre kulturelle arrangementer. Golfen har 
jeg desværre måttet droppe.

Med venlig hilsen 
Frits Søndergaard Pedersen

Hej Jes

Lige et par ord til dem, som jeg gik på hold 
med på Gråsten Landbrugsskole årgang 
192/63.

Da jeg kom hjem fra skolen købte vi en min
dre ejendom og drev den sammen med min 
svigerfars ejendom, som lå tæt på. Efter 7 år 
overtog vi hans ejendom, som vi drev til 2007, 
hvorefter vores søn overtog dem. Vi solgte 
køerne i 1999 og forpagtede jorden ud indtil 
han overtog. Han forpagter stadigvækjorden 
ud. Han er ellers uddannet jordbrugstekno
log, men han er i en banksom rådgiver, så han 
har ikke tid til at passe jorden. Ejendommen 
var også for lille til at kunne leve af den. Nu om 
stunder kommer man jo ingen vegne med 50 
ha.

Vi købte et hus i Vilslev på 120 kvm., så der 
bor vi godt. Ud over nævnte søn har vi også 
to piger, som ikke bor så langt væk. En i Vilslev 
og en i Gørding, som ligger 14 km væk. Så har 
vi gennem årene også virket som barnepige, 
det har vi været glade ved. Så kommer man til 
at kende sine børnebørn ret godt. Vi har 8 af 
slagsen, den ældste er 29 og den yngste er 6. 
Så vi har haft børn i mange år og for to år si
den fik vi også et oldebarn.

Vi har også rejst lidt. Vi har været i USA 4 gan
ge. Sine har en søster, som bor i Arizona. Så 
vi har kørt i nogle af de nærmeste stater, og 
en gang har vi været i Argentina, hvor jeg 
har nogle fætre og kusiner, som vores søn 
arbejdede ved i et års tid.

Men ellers går vi og nyder tilværelsen. Jeg kø
rer lidt rundt med biler for et værksted, som 
indretter invalidebiler. Så henter og bringer 
jeg dem, når de skal på værksted.
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Det var vist alt. Håber alle fra holdet har det 
godt.

Mvh.

Claudi Kulmback, Vilslevvej 41, 
6771 Gredstedbro

Hej Jes

Det er nu 57 år siden vi forlod Gråsten Land
brugsskole og der er sket en kolossal udvik
ling. Dengang var der 20 mælkeleverandører 
i Jedsted, nu er der 2 og om få måneder 1 til
bage. Når vi om foråret var i marsken for at så, 
havde vi madpakke og termokande med, nu 
når man knap at se de store og effektive ma
skiner, som udfører et fantastisk flot arbejde.

Med de langt færre familier, som lever af land
bruget nu, er landbokulturen gået fløjten. Jeg 
solgte køerne, 40 stk. i september 2000, da jeg 
faldt i stalden og beskadigede min højre skul
der. Derefter var jeg gravermedhjælper ved 
Fårup kirke i 15 år og jorden, 47 ha, er bort- 
forpagtet. I oktober 2019 havde jeg den store 
sorg at miste min hustru Tove, som døde 63 år 
gammel. Heldigvis har jeg min søn og datter 
med familie tæt på. Jeg bruger en del af min 
tid på lokalhistorie, i vintersæsonen er jeg en 
aften om ugen til bogbinding i Esbjerg, i ny og 
næ får jeg et spil whist med gode venner, el
lers er der jo børn og børnebørn, så tiden fly
ver afsted.

Hilsen til alle på 1962-63 holdet og pas godt 
på jer selv, vi er jo i risikozonen i denne Coro- 
natid. Om alt går vel ses vi til 60 års jubilæum 
i 2023.

Helge Kristensen, Jedsted Kloster vej 26, 
6771 Gredstedbro

Red.:
Dette var årets høst. Vi er stadig 37 betalen
de medlemmer af elevforeningen. Vel nok en 
af de største. Jeg kan se i elevskriftet, at efter 
2014 er der ikke dannet elevforeninger, men 
måske har overredaktøren en naturlig forkla
ring.

Desværre er to fra vores hold blevet enke- 
mænd i årets løb. Det er Hans Møller og An
ders Bukhave, som er blevet alene. Jeg blev 
alene for 9 år siden. Den første tid er hård, 
men takket være familie, venner, naboer og

gode fritidsinteresser, så kommer man over 
det. Men der er stadig et tomrum.

Chr. Struck og Hans Küsendal ringede og sag
de, at de havde det godt. Jeg opfordrede dem 
til at sende et par ord på skrift, det kommer 
måske næste år. I avisen læste jeg, at Jørgen 
Good har en gedefarm i nærheden af det for
urenede område ved Himmark på Nordals. Så 
vidt jeg husker havde han jerseykøer som ak
tiv landmand. Det kan jo heller ikke gå fremad 
hele tiden.

Jeg er medlem af 10 foreninger. Heraf er jeg 
med i bestyrelsen for de 4. Sådan går det, når 
man ikke kan holde mund på en generalfor
samling, men tiden går hurtigt.

Glædelig jul og godt nytår.

Jes

Årgang 1963-64

Redaktør: Vagn Hammer 
Plutovej 16,8370 Hadsten 
E-mail: hammers@privat.dk

Hvert år når jeg får en mail fra redaktøren på 
GL, at nu er det igen tiden at tænke på indlæg 
til årsskriftet, så løber der altid mange minder 
frem fra vort kammeratskab på GL.

Det er jo også en fornøjelse at se skolen, der 
om få år fylder 100 år, med masser af aktivi
teter med henblik på at uddanne unge men
nesker til et aktivt virke i det danske samfund. 
Det er der brug for, især når vi tænker på den 
aktuelle corona-situation, hvor den nuværen
de regering bruger løs af landets formue som 
om der ingen grænse er. Her i efteråret tik
kede der pludselig 1000 kr ind på min konto. 
Afsenderen var "Mette & Co". "Firmaet" burde 
ikke have adgang til kongens mønt!

I skrivende stund er landbrugs- og fødevare
ministeren i sin visdom i gang med at udryd
de den danske minkbestand uden at vide, om 
det er den rigtige metode at anvende for at 
bremse udbredelsen af corona blandt mink
farmene. Det vil koste milliarder. Fremover 
bliver der bliver brug for unge dygtige folk i 
det danske erhvervsliv, når gælden skal beta
les tilbage og landet skal på fode igen.
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Jeg vil gerne takke for de indlæg jeg har fået 
fra jer. Det er altid spændende at høre lidt fra 
gamle kammerater.

Peter Christiansen fra Todsbøl fortæller at 
han har bortforpagtet 110 ha, bygninger, gyl
letank og vandingsanlæg. Han har nu 24 ha 
tilbage, som han selv dyrker. De aktiviteter 
han var med i Kaliningrad og Polen, har han 
frasolgt og brugt pengene på energiprojek
ter, solceller og vindmøller. Der er også ble
vet plads til investering i erhvervsbygninger, 
så han og Merethe er rimelig tilpas med deres 
pensionisttilværelse.

Børnene (3 stk.) er i gode job og de har beri
get dem med 7 børnebørn, så det er ikke så 
galt. I fritiden er han aktiv i seniorklubben 
med sang og gymnastik.

Mads Dalsgaard Madsen fra Himmerland 
lægger ikke skjul på, at savnet af hans kone, 
der døde for 13 år siden, er mærkbart. Fysisk 
har han det fint, selvom mærkbarheden af 
alderen er nærværende. Det tynder naturligt 
ud i omgangskredsen, når man nærmer sig 
80. Han har stadig sine heste med føllene. I alt 
10 stk. så tiden går hurtigt.

I sine stille stunder bekymrer han sig over lille 
Danmark og for så vidt også Europa over den 
islamisering, der sker. Tankerne går på, hvor
dan det er kommet så vidt, at man kan være 
nervøs for det Danmark, som vi kender og 
holder af. Hvad er det for nogle politikere, der 
ikke har set skriften på væggen og bare givet 
los for tilstrømning af udlændinge med en 
fremmedartet religion- og kulturbaggrund. 
Det bekymrer ham.

Holger Jørgensen flyttede for 4 år siden til en 
andelslejlighed i Åbenrå. Det har været lidt af 
en omvæltning, idet værkstedet på 40 m2 blev 
reduceret til 4, så der måtte en grovsortering 
til. For stadig at kunne dyrke sine egne kartof
ler, har han lejeten kolonihave. En lille jolle er 
medvirkende til, at der jævnligt kommer frisk
fanget fisk på bordet. Helbredet har det fint.

Villy Mundt fra Langeskov er flittig bruger af 
tilbud om ryggymnastik i lokalområdet. Når 
corona-epidemien er over, genoptager de fol
kedansetraditionen og bankospillet.

Vagn Jacobsen fra Rougsø bor stadig på går
den, som de købte i 1967.1 dag er jorden for 
længst lejet ud til en nabo til en pæn pris, der 
sammen med folkepensionen hver måned 
glider ind på kontoen. Hustruen, Elsebeth, 
havde i sit arbejdsliv sin lærergerning, men 
nyder nu pensionisttilværelsen. Vagn fik for 
et par år siden en boldprop i hjertet, som han 
overlevede, men konsekvenserne blev at hav
kajak, jagtture og lange cykelturer er slut. Han 
er nu fuldtids havemand med interesse i ha
veorganisationernes aktiviteter. De 2 yngste 
børnebørn på 6 år nyder turene på farfars ha
vetraktor.

Niels Carl Andersen fra Ejby melder, at der er 
lidt mere stille og roligt end normalt. Han har 
dog stadig lejlighed til at spille krolf "med af
stand". Han fortæller at han hver sommer de 
sidste 10 år sammen med 4 andre gutter har 
udvalgt sig en landsdel, som de på cykel har 
besøgt. I år gik turen til Vestjylland.

Marie og Bent Plats er flyttet fra gården i Bo
bøl til en lille andelsbolig i Vejen. Det tog sin 
tid (1'/2 år) at få gården solgt. De har oplevet, 
at bankerne har været ret modvillige, når det 
gælder køb og salg, når postnummeret er på 
landet. Det har været lidt af en overgang at 
flytte, men det går nu rigtig godt. De er nu i 
gang med at bygge en ny tilværelse op i Ve
jen, hvor der er masser af muligheder. Rt. sæt
ter coronaen dog sine begrænsninger.

Bent’s gamle traktorer har nu fundet et nyt 
hjem på Damgårds Mølle ved Rødekro. Han 
har en enkelt veteranbil tilbage, som han 
passer godt på. De bruger den også til ture 
til sommerhuset ved Vesterhavet. Deres nye 
adresse er: Lynggårdshaven 18, 6600 Vejen. 
Der er kaffe på kanden, hvis I kikker forbi.

Grethe og Peter Hansen på New Zealand har 
igen i år sendt os lidt nyt og jeg vælger at brin
ge deres fortællinger i den fulde ordlyd:

Først e-mailen fra Hans Peter:
Kære Vagn og alle i andre gode venner fra 
1963-64.

De første 80 år er overstået. Jeg må indrøm
me, at det har været en meget spændende og 
indholdsrig tid.
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Forlod Oksbøl skole som 14 årig (til min store 
glæde), da det eneste jeg ønskede at foretage 
mig var landbrug og gymnastik, som I har følt 
på jeres egen krop. Men som billedet fra sid
ste års årsskrift foreslår at I ikke alle har fortsat 
med.

Efter at have arbejdet på 3 forskellige gårde 
i Jylland tog jeg det helt store skridt at rejse 
til Fyn og arbejde på en forpagtergård under 
Brahetrolleborg ved Korinth. Derfra til Rudme 
som fodermester. Det var nu på tide at trække 
i den danske artilleri uniform i 16 måneder og 
derefter 3 ugers genindkaldelse.

Efter hjemsendelsen arbejdede jeg hjemme 
på gården i Oksbøl, Vestjylland, indtil jeg skul
le på Ollerup Gymnastikhøjskole.

Vel nok den største oplevelse i mine 80 år. Mo- 
tiveret...Motiveret er nok den måde jeg bedst 
kan sige det. Jeg fandt snart ud af, at jeg må
ske skulle have hørt bedre efter i Oksbøl skole. 
Så jeg gjorde lidt af en indsats og endte fak
tisk i samme klasse som dem i realklassen.

Min søster og svoger var allerede taget til 
New Zealand, så måske kunne jeg lære lidt 
engelsk. Efter Ollerup fik jeg arbejde som 
gymnastik- og idrætslærer på Oksbøl Skole.

Nu var det tid at få noget lærdom om land
brug. Jeg havde hørt om Kristian Gedbjerg, 
som var søn fra mine bedsteforældres gård i 
Vestjylland. Han var på det tidspunkt medfor
stander på Gråsten Landbrugsskole. Jeg søg
te oplysning om skolen og blev tilbudt plad
sen som gymnastikleder, såvel som elev. Det 
varen meget stor oplevelse og meget inspire
rende 9 måneder.

Samtidig med opholdet fik jeg tilbud om at 
lede Sønderjyllands Amtshold.

Oktober 1964 rejste jeg med båd til Harwich 
med meget lidt engelsk og sommerfugle i 
maven. Derfra tog til London, Southhamp
ton og så Ruahinebåden, der skulle tage mig 
til NZ. 6 uger er en lang tid for en 24årig ak
tiv mand. Båden var temmelig stor, 1200 pas
sagerer og 400 mandskab. Jeg startede med 
at løbe rundt på dækket hver morgen og så i 
svømmepølen. Derefter gymnastik. Det vare
de ikke ret længe, før jeg havde et gymnastik

hold. Da vi lå til kaj i NZ var jeg på forsiden af 
avisen med følgende: Dane keeping passen
gers fit.

Forskellige jobs i NZ...... installerede fjernsyn 
i 3 måneder....postbud i 6 måneder....bager 4 
1/2år....fårehyrde5år.

Købte vores første farm 1973, solgte og købte 
næste farm 1975, solgte og købte denne farm 
i 1989,såviharværetheri31 år.

I år har vi udvidet med en farm på 278 ha. To
tal areal nu 1506 ha. Med tillægget af den nye 
farm har vi i øjeblikket 2100 kreaturer og 5000 
får og lam.

Der er nok at se til hvilket gør, at vores søn 
Niels ...80 årige Peter Hansen...2 får- og krea
turhyrder plus en mand fuldtid på rendegra
ver og traktorer.

Vores barnebarn Max er nu færdig med hans 
universitetsuddannelse som landmand på 4 
år. Hans lillesøster på 17 år vil også være land
mand, men først til Ollerup Gymnastikhøj
skole. Derefter universitet. Der er ingen land
brugsskoler i NZ derfor universitet.

Jeg føler mig stadig frisk og rørig og ser efter 
de 800 motelkvier.

God jul og godt nytår til gamle venner og Grå
sten Landbrugsskole.

Hans Peter, New Zealand.

Dernæst e-mailen fra Grethe:
Kære Vagn. Jeg synes, at du også skal have 
lidt nutids herfra. Corona har været hård ved 
vores økonomi i NZ. Men det er nok det sam
me alle steder. Vores turistindustri er det, der 
bringer flest penge til NZ. Mere end landbrug. 
Der plejer at komme mellem 2 og 3 mill, hver 
år, men det er jo lukket for tiden. Så hoteller 
og alle andre ting har det skidt. Vi har haft 2 
lockdowns. Den første var marts-april. Den 
kom vi hurtigt over og alt var normalt. Så kom 
der en anden i september og det var træls. 
Men det er også overstået og vi er tilbage til 
40000 tilskuere til rugbykampe i weekenden. 
Landbruget går godt, folk skal jo stadigvæk 
spise hver dag. Men da vi kun lader vores 
egne folk ind fortiden mangler vi 20000 hjæl
pere fra øerne til at plukke æbler og alt andet
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frugt Jeg har lavet et studio i den ene garage 
i sommerhuset og næste weekend er jeg del 
afen gruppe i amtet, der udstiller i deres eget 
hjem. Vi er 84, der er med så der vil sikkert 
komme en del og kigge. Det har også været 
udskudt på grund af corona. Vi havde håbet 
at komme hjem et smut i sommer men det er 
umuligt. Vi venter på en vaccine.

Grethe, New Zealand

Det var så slut på mit indlæg til årsskriftet 
2020. Her i Hadsten er stort set alt vel. Jeg har 
desværre så meget slitage i min højre skulder, 
at jeg nok har deltaget i min sidste gymnastik
time. Jeg er blevet undersøgt at en skulderlæ
ge og indstillet til operation, men da det kom 
til stykket var han ikke sikker på at han kunne 
hjælpe mig, så jeg har glasset med de smer
testillende piller ved hånden, så det må blive 
ved det.

De bedste hilsnerfra
Vagn Hammer

NB! Send mig venligst din e-mail adresse, så 
jeg kan føre dig på min medlemsliste med 
63/64 holdet.

Årgang 1964-65

Redaktør: Hans RehhoffThomsen 
Tranehusene 49,2620 Albertslund
E-mail: hans.rehhoff.thomsen@gmail.com

Red.:
Dette års indberetning skulle have været en 
rapport fra vort 55-års jubilæum, men det gik 
i vasken på grund af covid-19. Alle har mær
ket restriktionerne, og det gælder også vore 
holdkammeraterfra Gråsten Landbrugsskole.

Jeg har ikke den store tiltro til postvæsenet 
længere, så derfor har jeg i år benyttet e-mail 
eller telefon. Det sidste gav mest, selvom det 
tog lidt længere tid. Men det var ulejligheden 
værd. Nu kan I selv læse:

Ingolf Peter Henningsen, Voldgade 13, 
Himmark - 6430 Nordborg:
Den første, jeg ringede til, var Ingolf Peter 
Henningsen. De havde inviteret til guldbryl
lup i marts måned på Dyvig Badehotel, men 
da gæstetallet langt oversteg det tilladte,

måtte det naturligvis udsættes. Datoen blev 
rykket til i november, men nu var antallet 
af personer, der måtte samles, igen reduce
ret, denne gang til max. 50 personer, og det 
er ikke nok til en god "alsisk guldkost," så der 
måtte aflyses på ny.

Ingolf bor på fødegården og driver selv jor
den. Børnene forstår ikke helt, hvorfor han 
ikke sælger eller forpagter jorden ud, men 
- som Ingolf udtrykker det - "det er godt at 
have lidt at beskæftige sig med og holde sig 
i gang!"

Helbredet kunne godt have været lidt bedre. 
Blodtrykket driller lidt. For højt tryk sænkes 
med piller. Ingolf er lidt i tvivl om, hvorvidt 
den fastlagte dosis er for skrap, så blodtrykket 
afog til erfor lavt.

Han har været på hospitalet for at få det juste
ret, men hospitalsvæsenet er i disse coronati- 
der heller ikke, som det plejer at være. Ingolf 
blev placeret på en gennemgangsstue, hvor 
han i løbet af 3-4 dage fik fornøjelsen af 14-15 
forskellige patienter indlagt kortvarigt. Selv
om det kan være rart at træffe nye mennesker, 
var oplevelsen ikke specielt behagelig.

Ingolf er medlem af en cykelklub, som tager 
en tur en gang om ugen. På en af disse ture fik 
Ingolf sig lidt af en overraskelse, som var ved 
at vælte ham af cyklen! Da de kom forbi forbi 
Nordborg Golfbane, så han vor gamle skole
kammerat, Harry Beyer, spille golf - og som 
Ingolf udtrykte det: "Harry, som alle dage har 
arbejdet fra morgen til aften, gik pludselig her 
helt afslappet sammen med Thyra, og nød na
turen!"

Red.: Jeg kunne betro Ingolf, at adskillige af vor 
årgang har gang i køller, jern og potter. En run
de på 18 huller giver en vandretur på omkring 8 
km. eller mere, og det er sundt i vor alder!

Hans Jørgen Thomsen. Fladbækvej 31 A, 
Elstrup, 6430 Nordborg:
Næste nummer i rækken blev Hans Jørgen 
Thomsen midt i et vigtigt skatspil. Han fik lov 
til at spille sin "håndgrand"færdig, før han ryk
kede ud med historien.

Hans Jørgen overtog familiegården efter sin 
far i 1967. Kostalden blev lavet om til løsdrift,
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og besætningen (RDM) udvidedes til ca. 100 
malkekøer.

Kobesætningen blev sat ud i 1987, og pro
duktionen blev ændret til fedesvin.

Ejendommen er i dag overtaget af sønnen, Ei
gil, som fortsætter med fedesvineproduktio- 
nen. Hans Jørgen har desuden en datter, som 
har købt en naboejendom i 1995, og yderli
gere en datter som også er gift med en land
brugsuddannet, der i dag passer svinebesæt
ningen på"Rumohrsgaard".

Der var lagt op til guldbryllup i 2016, men 
desværre blev hans hustru, Edith, meget syg, 
så festen måtte aflyses. I dag er Hans Jørgen 
enkemand og bor på fødegårdens aftægt. 
Heldigvis har han den nærmeste familie om
kring sig. Udover ovennævnte børn har han 
7 børnebørn og 1 oldebarn plus et oldebarn 
mere på vej hen mod juletid.

Og så skal vi heller ikke glemme, at Hans Jør
gen flittigt nyder nationalsporten på Als - 
kortspillet SKAT.

Jørgen Hansen, Stampemøllevej 1, 6510 
Gram:
Jørgen gav en hurtig opdatering siden sidst. 
Han og Asta bor i parcelhus i Fole by. Det er 
de godt tilfredse med. Der sker måske ikke så 
meget i byen, der har ca. 500 indbyggere men 
de føler ikke, de bor i udkantsdanmark, som 
nogen kalder det.

Jørgens fødegård blev solgt i 1998. Ingen af 
deres tre drenge valgte landbruget. To er ud
dannet smede, og den tredje er tømrer. Det er 
alletiders med håndværkere i familien nu om 
stunder.

De har 7 børnebørn i alderen 9 - 24 år, så de 
haren stor og dejlig familie tæt på.

Asta og Jørgen holdt guldbryllup for ca. 3 
år siden med 70 gæster (da var der ikke co- 
vid-19-restriktioner), og begge er fortsat ved 
godt helbred. Jørgen går i motionscenter 
en gang om ugen, og så synger han fortsat i 
Gram Mandskor.

Derimod har de afhændet deres sommerhus 
Ved Flovt Strand nær Årøsund. Efterhånden

opholdt de sig kun i sommerhuset, hvis der 
skulle arbejdes.

Gunnar Lund Pedersen, Teglgårdsvej 25, 
7620 Lemvig:
Gunnar Lund Pedersen overtog fødehjem
met i 1975. Ejendommen var på det tidspunkt 
på 46 ha. Det gamle stuehus fra 1864 blev er
stattet med et nyt i 1976, og i 1978 blev der 
bygget løsdriftsstald til 100 malkekøer.

Gunnar fik desværre en blodprop i 2002, så 
han måtte trappe lidt ned. Han havde foder
mester til at passe køerne, men i længden 
kunne det ikke svare sig, og derfor blev køer
ne sat ud i 2008. Ejendommens jordtilliggen- 
de var efter tilkøb nu oppe på ca. 120 ha. Pro
duktionen fortsatte med planteavl, og for 6 år 
siden solgte Gunnar så ejendommen.

Gunnar og Tove købte for 10 år siden en ejer
lejlighed i Lemvig, men de flyttede først ind i 
den for 6 år siden, da landbrugsejendommen 
blev solgt. Indtil da havde venner og bekend
te haft mulighed for at nyde havudsigten fra 
lejligheden.

De har to voksne børn. Datteren har læst på 
Landbohøjskolen og er i dag ansat i Dan- 
breed. Selskabet, der eksporterer grise, er na
turligvis også påvirket af covid-19.

Sønnen ville ikke være landmand. Han gifte
de sig med en pige, som er økonomauddan
net, og de har sammen købt og driver en re
staurant i Lemvig. Det går dem godt, men de 
mærker også den aktuelle situation. Afbestil
linger er der mange af.

Fritiden bruger Gunnar og Tove på golf. Her 
gør Gunnar en lille pause og fortæller så, at 
han for 30 år siden var ude for en ulykke, idet 
han fik en arm læderet i en rundballepresse. 
Manglende følelse i fingrene og et stift hånd
led var resultatet. Men det hindrer ham hel
digvis ikke i at spille golf, selvom nogen af 
og til undrer sig over hans spillestil! Det siger 
han, med et smil og understreger, at det vig
tigste trods alt er motionen på de 8-10 km., 
som en golfrunde giver.

Forøvrigt ville Gunnar gerne være medlem af 
Gråsten Elever, så han igen kunne få årsskrif
tet, og jeg lovede at tilmelde ham.
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Hans Ejner Hansen, Ravnskobbel 1, 6400 
Sønderborg:
Bodil og Hans Ejner holdt guldbryllup på Bal
lebro Færgekro i 2018. De havde ønsket sig en 
tur til Sydafrika i bryllupsgave sammen med 
familien. De var 11 i alt, og det blev en meget 
vellykket tur. De nåede lige at komme hjem, 
før alle covid-19-restriktionerne trådte i kraft.

Hans Ejner er nu pensioneret, men tager altid 
en daglig tur hen på Stovgård, som den ene 
søn, Jesper, overtog i 2018. Gården, hvis areal 
i dag ligger på ca. 140 ha., drives fortsat med 
1200-1400 søer, og smågrisene feder de selv 
op.

Hans Ejner overtog selv ejendommen efter 
sin far 1975. Senere overtog de også Bodils 
fødehjem. Inden da havde han frem til 1972 
haft op til 5000 æglæggende høner og pro
duceret rugeæg, men efter ejendomsoverta
gelsen blev produktionen koncentreret om 
søer, smågrise og fedesvin.

Jesper, som overtog gården, har yderligere 
købt en ejendom i Fårhus, og dyrker der et 
stort areal med biomajs, som afsættes syd for 
grænsen. Hans Ejner siger, at sønnen er"bidt 
af" landbrug, og EDB er i dag blevet et uund
værligt værktøj i al planlægning og kontrol i 
landbrugets produktion. På det område er 
der sket kolossalt meget, siden vi var unge i 
landbruget.

Deres anden søn, som hedder Claus, er an
sat hos Skov a/s, som leverer klima- og farm- 
managementløsninger. De har hovedsæde i 
Glyngøre, men Claus bor i Maibøl og kører ud 
derfra.

De har også datteren Elsebeth, der netop har 
skænket bedsteforældrene et barnebarn (så 
nu har de 4 i alt, siger Hans Ejner). Elsebeth 
bor i Århus og arbejder med fundraising.

i 1990 etablerede Hans Ejner en entreprenør
byggevirksomhed. Den havde han i godt 15 
år, indtil finanskrisen i midten af nullerne fik 
ham til at lukke virksomheden ned. Indtil da 
havde firmaet stået for byggeriet af omkring 
140 svine-og kvægstalde m.m.

Ud over sin daglige gang på gården, er Hans 
Ejner - ligesom mange andre af vor årgang -

meget begejstret for et"slaw skat". Han giver 
udtryk for, at det virker dejligt afslappende, 
når man en gang i mellem gerne vil frigøre sig 
fra dagens møje.

De er 15-18 stk., der spiller i en klub i Blans en 
gang om ugen. Ligesom med andre skatklub
ber kniber det med tilgang af nye medlem
mer. De unge har jo travlt med mange andre 
gøremål.

Afslutningsvis spurgte jeg til hans bror - Fre
de, som jo også er fra vor årgang på skolen. 
Hans Ejner oplyste, at Frede har det godt, ef
ter at han har fået indopereret en ny hjerte
klap. I forlængelse heraf havde brødrene sam
men taget en forlænget weekend i Bagenkop 
på Langeland.

Herman Homilius, Markvænget 103, 6520 
Toftlund:
Herman Homilius overtog forældrenes gård 
i 1968. Ejendommen var ved overtagelsen 
på 28 ha., og hovedproduktionen var malke
kvæg.

Han giftede sig i 1972 med Anne, og de fik to 
sønner og en datter. Samme år, hvor Herman 
blev gift købte de en naboejendom på 14 ha, 
og efterhånden, som kravene til køb af land
brugsjord og -ejendomme lempedes, øgedes 
gårdensjordtilliggende.

De fortsatte mælkeproduktionen frem til 
2007, hvor ejendommen blev solgt til en hol
landsk mælkeproducent, som mente, der var 
penge i at sælge mælktilTyskland. Det vardet 
også i perioder, men det holdt ikke ved, og ef
ter halvandet år blev ejendommen solgt vide
re og indgik her i et større l/S.

Herman og Anne købte så i 2007 hus i Toft
lund. Desværre nåede de kun at bo sammen i 
ca. halvandet år, da Anne blev alvorligt syg og 
døde i en alder af kun 65 år.

Siden da har Herman boet alene i huset. Han 
har nu fået en god veninde - Inger. De ses 
jævnligt, men har fundet det mest praktisk at 
bo hver for sig.

I noget af fritiden spiller Herman golf. Det 
foregik egentlig i Toftlund Golfklub, men 
klubben er på grund af uenighed med ejeren 
lukket for tiden, så han må nu køre til Ribe i
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stedet for. Han understreger, at golf primært 
er for motionens skyld, og handicappet snak
ker vi ikke om! I vinterhalvåret spiller de brid
ge og bowling, og så plejer de ind i mellem at 
rejse en lang tur. Sidste år gik rejsen til Cana
da. men lige nu bremser coronaen for udrej
ser. Om sommeren ser de sig mest om i Dan
mark.

Hans Chr. Svennesen, Barsø Bygade 51, 
6200 Aabenrå:
Hans Chr. Svennesen oplyser, at der i dag er 
15 fastboende tilbage på Barsø, og han er en 
af dem. Her overtog han fødegården i 1969. 
Dengang var ejendommen på 20 ha., og går
den blev drevet som alsidigt landbrug.

Hans Chr. blev gift med Edel samme år, som 
overtagelsen af fødegården. De fik sønnen, 
Søren, som i dag har overtaget ejendommen.

Den drives nu økologisk med 170 stk. sort
brogede malkekøer. Køerne går naturligvis 
i løsdrift, og Søren driver nu praktisk talt al 
landbrugsjord på Barsø. Det oplyses, at øen er 
på ca. 500 tdr. land, men det er ikke al jord på 
øen, der er egnet til dyrkning.

Fragt til- og fra øen sker med færge, men de 
har også egen båd, så de kan komme til fast
landet, når det passer dem.

Mælken, der leveres til Naturmælk i Tinglev, 
afhentes med tankbil dagligt eller hver anden 
dag, alt efter som det passer ind i arbejdsgan
gen.

Hans Chr. nævner afslutningsvis, at en af vore 
holdkammerater, Gunnar Lildholdt, Løjt 
Kirkeby, er afgået ved døden i år efter længe
re tids sygdom.

Jens Gundersen, Katbyvej 2B, 9600 Års:
Jens og Anita var lige kommet hjem fra en lille 
efterårsferie på Rømø, hvor han havde været 
med hele den nærmeste familie, som består 
af 5 børn - 4 piger og 1 dreng, svigerbørn og 
dertil kommer 9 børnebørn plus en på vej! De 
havde haft alle tiders ophold.

Så Jens var frisk til et lille interview. Jens var ef
ter Gråsten Landbrugsskole taget på Nordisk 
Landbrugsskole, hvor han havde uddannet 
sig som mellemtekniker.

Hans fødegård overtog han i 1972. Gården 
var på det tidspunkt på ca. 70 ha. Undervejs er 
der både købt - og solgt jord til/fra ejendom
men, som i dag er på ca. 160 ha. Jens er fort
sat aktiv landmand, men den sidste agerjord 
er netop udlejet, så han kun skal koncentrere 
sig om de 35 ha. engareal, hvor han har Gallo- 
waykvæg græssende.

Jens oprettede i sin tid et l/S sammen med sin 
bror, og det selskab har de endnu. Det pågæl
dende l/S havde omkring 200 stk. jerseykøer 
fordelt i to bindestalde, og de drev tilsammen 
henimod 300 ha, da det var størst. Malkekø
erne blev sat ud i 2004, og her gik de så over 
til kødkvægracen Galloway, der græsser hele 
året på engarealet.

Jens og hans bror er også med i et Ukraine
projekt. Selskabet råder over 6.000 ha, og 
man har været oppe på 3.000 stk. søer. Fore
løbig har de været med i projektet i 12 år, og 
det er gået meget godt det meste af tiden, 
men desværre har de ikke undgået svinepest. 
90.000 stk. grise måtte aflives. Efter rengø
ring og karantæne er man først i maj måned 
i år begyndt at indsætte grise igen. Afsætning 
af svinekød i Ukraine er ellers ikke noget pro
blem. Det er et stort land med en stor befolk
ning, så de spiser selv alt det, der kan produ
ceres - altså ingen eksportproblemer! Uroen 
i de østlige Ukraine mærker de ikke noget til.

Jens nævner i forbifarten, at en anden af vore 
holdkammerater fra Gråsten, Anker Jessen, 
Haderslev, også er med i holdingselskabet i 
Ukraine

Der er også blevet plads til tillidsposter. Jens 
har således været formand for Skatteanke
nævnet - (tidligere Ligningskommissionen) i 
Års - nu Vesthimmerlands Kommune.

Endelig omtalte han også en rejse til Sydame
rika (Brasilien og Argentina), hvor han havde 
set de store feedlods og studeret, hvordan 
sydamerikansk oksekød bliver produceret og 
eksporteret. Det havde også været en god og 
veltilrettelagt tur.

Red.:
Dette var ordene for denne gang, og fra min 
side skal der lyde en varm tak til alle, der be-

80



redvilligt har fortalt og svaret på spørgsmål. 
I år brugte jeg, som nævnt telefonen, og det 
kan anbefales. Det gav mange gode - og til 
tider lange, interessante samtaler, som ville 
have fyldt hele årsskriftet, hvis vi havde taget 
alt med. Nu håber jeg blot, at det udsatte ju
bilæum kan gennemføres i 2021, så der bliver 
mulighed for gensyn med mange fra årgan
gen samt et gensyn med Gråsten Landbrugs
skole.

Hele holdet ønskes en Glædelig Jul og et 
Godt Nytår.

Hans RehhoffThomsen

Årgang 1965-66

Redaktør: FolmerTroelsen 
Bredstedlundvej 17,7182 Bredsten 
E-mail: troelsen@trampoliner.dk 
Mobil 30700262

Når redaktøren ikke har fået indberetninger, 
og når han nu kører rundt i det meste af Dan
mark, og er i Østervrå, så gribes en tanke fra 
erindringsboksen, en Gerhard Pedersen. 
Spontant findes frem til telefon og adressen. 
Et besøg aftales "om en halv time - så er der 
en kop kaffe", det blev til:

En murermestersøn fra Vester Hassing der 
blev forvalter, gårdejer, opdrætter travhe
ste.

Murermesterens kone fødte en søn 29. sep
tember 1940, som blev døbt Gerhard Wieder
holt Pedersen, bor og ejer gården "Engholt", 
Hjørring Landevej 55, 9380 Vestbjerg. Tlf.nr. 
98296970.

Bliver gift med Rise Birgit Dybdal fra Gjøl. De 
har børnene Anders (ingeniør) og Susanne 
(cand. scient). Hjørring Landevej løber her syd 
for Hammer Bakker parallelt med E39 Hirts- 
halsmotorvejen over åbne vidder før Vest
bjerg. Vestbjerg er en udbyggerby, der har 
plan for 30-50 flere indbyggere hvert år de 
næste 10 år. "De åbne vidder" er gammel hav
bund, dengang neandertalmennesker kom til 
landet.

Her ligger gården Engholt (ordet Holt betyder 
mindre skov) med sine godt 33 ha. Velholdte 
hvidkalkede bygninger med speciel trempel, 
på gavlen står årstal 1864, det viste sig, byg
geåret var 1894, jeg tænkte, men sagde det 
ikke, her er noget, der følger med tidens po
litik "ni tallet har fået en skrue løs, og krænger 
en halv og bliver til seks". Stuehuset er opført 
1930 af brændte gule mursten.

A Gerhard og Rise Engholt
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Gerhard og en bjørn af en hund står på for
trappen og byder velkommen og gesvindt 
kommer hans kone Rise, omgivet med duft at 
nybagte kringleboller og kaffe.

Det er klart Gerhard har en plan, "vi kan lige 
gå en runde!". I forlængelse af stuehuset er en 
bygning med velholdt svenskrød linoliemale- 
de bræddebeklædning, den gamle tørrerum 
og vognport, omlavet med hestebokse. Byg
ningens afslutning 1 meter højere, det var til 
traktor og mejetærsker, som han i sin tid køb
te af maskinhandler Lübeck på auktionen på 
"Junkers"Overgård.

Gerhard og Rise købte Engholt i 1976, men 
flyttede først ind i 1979. Har opkøbt jorden ud 
tilvejen.

På nær indhegning til hestene, er jorden ud- 
forpagtet. Jorden er meget frugtbart og ideel 
for kornavl, men i år har her været avlet god 
høst med kartofler til kartoffelmel. Marken har 
to udkørsler, i nord og i syd til Skelvej, hvor en 
vandførende grøft afvander området, kaldet 
"Helvedesgrøft". Ålborg kommune har pej- 
lemålinger af grundvandsstand hver måned 
168 cm, normal 130 cm, sidste år 70 cm. Ved 
dybdepløjning kan man pløje brunt rav op, 
største fund var på 600 gram Denne klump 
en lang tid ophold i traktorens værktøjskasse, 
men så varderen udsendelse fra auktionshus, 
hvor rav blev solgt til en god pris, det blev den 
så og omsat til en bil. Ved anlægningen af mo
torvejen, lavede man et jordbjerg forat presse 
vand bort, fjorden havde i sin tid gået helt op 
til Vang Hovedgård, Sdr. Elkær.

Markerne har læhegn, og det er tydeligt at se 
rådyr presses ud fra Hammer bakke, på grund 
af de efterhånden større menneskelige aktivi
teter sker her ofte påkørsler.

Vi står nu ved stalddøren, og kommer ind i det 
gamle malkerum. Ved købet i 1976 var her 16 
malkekøer. I 1979 byggede vi om til 40 søer 
med moderne farestier. Efter min tid som for
valter på Gråsten Landbrugsskole var jeg an
sat i 14 år på Kærsgård ved Sæby hos civilin
geniør Jacobsen, direktør for Heering likør.

I 1979 blev jeg ansat af landbrugskonsulent 
Folmer Kjelstrup, Ålborg Landbrugs Forening,

og kørte ud som E-kontrol FTT. Vedrørende ra
tionalisering af store svinebesætninger. Her
efter var jeg færdig med "fødedyr".

Vi har nu gået gennem tidligere svinestald, 
så rent at ingen spindelvæv hang forkert. Og 
kommer ud i laden, hvor der tidligere havde 
stået korntørreri og silo, som Gerhard har gi
vet til nogle, der kunne bruge det, og kommer 
til hestefoderrummet, hvor væggen er deko
reret med vundne travpræmieemblemer, og 
derfra ind til hestefoldene, hvor han tager en 
grime, ser lidt vemodigt på den og siger, før 
hen havde jeg 12 mblods, og afvikler så, nu 
har jeg kun fire.

11962 stiftedes det man kaldte Dansk Sports
heste Avlsforbund, som var den første avlsfor
ening for moderne ridehesteavl i Danmark. I 
slutningen af 70erne valgte man at lægge 
Dansk Sportsheste Avlsforbund og Danmarks 
Lette Hesteavl sammen og i 1980 blev man 
enige om sammenslutningens navn, Dansk 
Varmblod. I stambogsoptegnelserne blev 
150 hopper optaget i 1962. Kun 22 var dansk
fødte, hovedsagelig oldenborgafstamning. 
108 af hopperne var af tysk afstamning. Hen
des Kongelige Højhed Prinsesse Benedikte 
er protektor for Dansk Varmblod. Her i 1920 
lanceredes forbundets ssjette avlsplan 2020- 
2030. Eliteskuet afholdes ikke på grund af CO- 
VID-19.

Kaffetørsten er nu blevet større, og vi går 
gennem garagen, hvor "RAV" bilen holder, 
en SAAB, ud til folden, hvor tre heste græsser. 
Gerhard fløjter og hestene kommer over og 
hilser på. Han fortæller, at hoppen ikke kan 
blive med føl mere, idet den er allergisk for 
den væske hingstesæd fortyndes med.

Gerhard interesserede sig for landbrug, og 
bliver bestyrer af en gård som 17-årig, kom
mer på Tune Landbrugsskole ved forst. Johs 
Larsen. Forvalterelev på Klintholm Gods, 
Møn, der dengang ejedes af Carl Christian 
Brønnum Scavenius. Godsforvalteren havde 
Gerhard på kost, men når han ikke var hjem
me, spiste Gerhard sammen med godsejeren, 
hvis datter Bente sad hos sin far. Bente er i dag 
kendt som kunstkritiker.
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A Gerhard P, Engholt

Kender fængselsmuren ved Herstedvester, 
idet hans værelsesvindue vendte ud mod mu
ren, da han var elev på dengang Danmarks 
største travhestestutteri Katrinebjerg Gods, 
med 30 heste. De mange gartnerier ved Sen
geløse - Ballerup kom og mugede ud ved he
stene, for dermed mindre beløb at købe he
stegødningen til gartnerierne, eller gratis.

Således har Gerhard arbejdet på flere kendte 
hestegodser, her kan nævnes Klitgård, Ulsted, 
Constantinborg, ved Brabrand. Kærsgård ved 
Sæby.

Som forvalter var der betingelser, at han ikke 
selv måtte eje landbrug, derfor blev opspa
ring investeret i sommerhuse, hvilket ikke var 
så dårligt.

Rise ventede med kaffen, og her træder vi nu 
ind i et stuehus, der "oser"af behagelig atmo
sfære, og i typisk 1930 stil med mange rum. 
Over entredøren til stue og køkken ligger en 
skytte til væv sammen med trend opstram
mer og i dørkrogen står en plejl. Her står en 
dør på klem. Mit udtryk "Nej - hvor hyggeligt 
med sofa og lænestole", Rise giver mig et lille 
puf, og siger "Ja- her tager vi en lille middags
lur!". I stuen står et mindre bord af ældre dato, 
for som de fortæller "Vi købte gården i 1975,

men flyttede først ind i 1979, og en ældre 
dame boede her indtil da. Hun syntes bordet 
hørte gården til". Og det gør den stadig uden 
at være ormædt, og med sine oprindelige 
samlinger med trædyvler. Et landboskrive
bord som N. C. Rom sikkert ville have givet en 
præmie for i 1912 fra Dansk Husflidsselskab.

Og så lidt om Rise Birgit fra Gjøl, hun var i 
1965-66 køkkenleder på Gråsten Landbrugs
skole, hvor Gerhard var på gården. Under de
res ansættelse på Kærsgård, Sæby, havde de 
folkene på kost. Har været leder af køkkenet i 
Nr. Sundby Bank, og opstartet "det varme"hos 
slagteren. Rise og fru Karlskov var ikke altid 
enige om kost og ernæringssammensætnin
gen i køkkenet på GL. Nu som pensionist pas
ser hun, hus, hund, have og Gerhard.

Gerhards mellemnavn Wiederholt stammer 
fra "kartoffeltysker".

Han har i en periode været formand for Ven
stre i Sulsted-Ejstrup, og havde på GL og sene
re mange gode venstresamtaler med Svend 
Karlskov Jensen.

Gerhard synger i Ålborg mandskor, og har 
været igennem en kræftbehandling på Vej
le sygehus, det eneste der driller lidt i dag er 
bentøjet som følge af polio i ungdomsårene.
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Datteren Susanne har spillet i Ålborgs vio
lingruppe, og der været rundt i verden at be
søge Ålborg bys venskabsbyer.

Hilsen til alle 65-66.

Red.:
Som I vil kunne læse, så skriver jeg ikke med 
hilsen fra "gamle elever", men hilsen fra to 
gæve personer, der gjorde opholdet på GL i 
1965-66 til en på flere måder nærende læring."

For mit vedkommende er COVID-19 tiden un
derlig, ikke fordi jeg mangler arbejdsopgaver, 
men at få dem afviklet, hvor tidsrum skal afta
les ved reparation og leveringer. Mine norske 
kunder har udvist stor forståelse, og forventer 
mine besøg i marts-april 2021. Det er fra Kri
stiansand tilTrondheim.

Én ting må der gøres ret snart for Dansk 
landbrug, at vi får en del af de hysteriske højttil- 
lærte uvidende gymnasie elever ud-skiftet 
med samfundsrelevante erfarings personer.

Gad nok vide hvad de har forstået af bl. Zeus s 
rejse og færd, og Cleopetra's leg med Cæsar. 
Was mach du mit die knie liber Hans? (hedder 
det vist på sønderjysk).

Hermed de bedste ønsker for fremtiden.

Folmer

Årgang 1966-67

Redaktør: Kristian Andersen, Vindevej 59, 
7800 Skive
kristian.andersen@fiberpost.dk 
Tlf. 5328 8887

Ebbe Jensen sendte en mail. Han skriver:
Efter Gråsten var jeg i efteråret høstmedhjæl
per på Tansgård på Als. Herefter rejste jeg til 
Sjælland igen og var ansat ved Skælskøreg
nens Landboforening, hvor jeg stod for mark
forsøg og hjalp til med regnskaber i regn
skabsafdelingen. Efter 1 år blev jeg ansat ved 
Statens Plantetilsyn (nu Plantedirektoratet), 
hvor jeg deltog i tilsyn og kontrol med import 
og eksport af planter og frugt, bl.a. ved udsta
tionering i Rødbyhavn og Gedser.

Her var jeg i næsten 5 år med bopæl i Køben
havn. Jeg mødte en sygeplejerske fra Nord

jylland, og vi fandt ud af at københavnerlivet 
ikke lige var os. Jeg søgte og fik en stilling hos 
en frugtavler på Sydfyn. Efter to år flyttede 
vi til Jylland til en stilling som forvalter på et 
gods ved Horsens. Efter to2 år ville mine for
ældre gerne have et glidende generations
skifte. Vi købte en nabogård og lagde dem 
sammen og overtog det hele efter 1 år. Vi drev 
150 ha og oprettede en SPF besætning på 200 
årssøer som blev godkendt som opforme
ringsbesætning.

Da vi senere skulle beslutte, om vi skulle total
renovere staldene, besluttede vi at sælge. Jeg 
blev så landbrugslærer på Selandia erhvervs
skole i Slagelse med en landbrugslinje. Jeg 
tog en erhvervspædagogisk uddannelse og 
underviste her i 10 år i aim. og praktiske fag 
indtil efterlønnen og nu pensionen.

Da vi solgte ejendommen købte vi hus i Skæl
skør nær ved skov og strand og nyder tilvæ
relsen. Vi har tre børn, en datter som er fami
lie- og socialrådgiver i Næstved kommune. En 
søn er ansat i Dansk Cykelunion og arrangerer 
cykelløb. 1 søn er uddannet kaptajn i han
delsflåden, men er gået i land og arbejder 
som port captain. I alt 3 dejlige svigerbørn og 
8 børnebørn, sidst 1 oldebarn.

Vi dyrker sport, går lidt på jagt og jeg selv går 
i træningscenter to gange om ugen. Derud
over går vi daglig nogle lange ture. Vi kan lide 
at rejse, hvorThailand er det foretrukne. Gym
nastik dyrkes også endnu. Derudover stor in
teresse for rødvin og så nørder jeg lidt med at 
fremstille kryddersnaps.

Jeg havde egentlig planer om at dukke op 
til jubilæet, men vi var blevet ramt af cancer 
inden. Ingrid afen gang tarmkræft med me
tastaser i leveren. Blev opereret og er nu frisk. 
Jeg blev i 2017 selv ramt i munden som blev 
kureret med kemo og stråler. Efter en del 
genoptræning er jeg nu erklæret helt fri. In
gen medicin. Ellers har vi det rigtig godt her 
i Skælskør og sender en hilsen ti alle "gamle" 
elevkammerater.

Hilsen Ebbe Jensen, Nordtoften 13, 
4230 Skælskør.
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Niels Åge Rasmussen ringede og fortalte: 
De bor nu på 15. år i en nedlagt ejendom, 
(hvorfra de tidligere havde købt jorden) for 
enden afjorden til deres gamle gård. Den ejes 
nu af sønnen, men da han har arbejde uden 
for landbruget er jorden bortforpagtet. De 
har 4 børnebørn og et rimeligt helbred. Niels 
Åge sender en hilsen til alle.

Red.:
Dette var alt for denne gang.

Glædelig jul og godt nytår til jer alle (trods 
Corona)

Fra jeres redaktør 
Kristian Andersen

Årgang 1967-68

Redaktør: Hans Ejnar Lassen 
Stubbegårdsvej 18,3250 Gilleleje

Ingen indberetning i år.

Årgang 1968-69

Redaktør: Hans Clausen Kock, 
Kornbæk 5, Fynshav, 6440 Augustenborg 
E-mail:ruthoghans@bbsyd.dk
Mobil 5174 4406.

Kære kammerater

Sigurd Aaes Hald:
I foråret 1973 købte jeg sammen med min 
kommende kone, Bodil Marie f. Skøtt, en gård 
ved Hovslund. Vi blev efterfølgende gift den 
17 november 1973 i Øster Løgum Kirke. Året 
efter i 1974 kom vores første datter til verden, 
og i 1977 fik vi en mere. Efter 10 år på gården 
gikvi konkurs i 1984, hvorefter jeg fik arbejde 
hos BEFA i Øster Løgum. Her fik jeg mulighe
den for at køre med lastbil rundt i Danmark 
med de landbrugsmaskiner, som fabrikken 
havde produceret. Bodil arbejdede på bib
lioteket i Aabenraa, indtil vi gik på pension i 
2005.1 min tid som pensionist er jeg blevet bi
avler, og ellers fornøjer jeg mig med arbejdet 
på Damgård Mølle sammen med fem andre, 
hvor vi bl. a. restaurerer møllen og gamle trak
torer.

De bedste hilsner til jer alle.
Sigurd A aes Hald

Hans Peter Philipsen:
En lille hilsen fra Varnæs. Vi skulle have væ
ret til Nord Irland, men det blev ikke i år. Så i 
stedet har vi været i Nordjylland, set ørnere
servatet, Skagen igen, igen og spist en masse 
god fisk. Derefter fortsatte vi til Hvidsten kro, 
hvor vi var et par dage og så de historiske ste
der. Var også en tur forbi Overgård gods og 
oplevede de kæmpestore inddæmmede are
aler, og der stod virkelig en god avl deroppe. 
Vi var også en tur i Oksbøl for at se flygtnin
ge kirkegården!! Det var tankevækkende. Vi 
fandt også min mormors fødegård i Outrup 
nær Varde. Hun og to søskende flyttede til 
Prøjsen??? Det var lidt om hvad vi oplevede. 
Vi driver stadig planteavl i Varnæs, og høsten 
har også været fin. Vi har også fået sået vinter
sæd og de mange efterafgrøder

Mange hilsner til redaktøren og hele holdet.
Hans Peter Philipsen

Viggo Matzen:
Efter landbrugsskolen kom jeg hjem og hjæl
pe til. 1 april 1972 købte jeg ejendommen på 
30 ha. Samme år den 10 juni blev jeg gift. I lø
bet af de næste 5 år fik vi 3 drenge, som alle 
bor på Sjælland. Alle i gode job. Vi har 5 bør
nebørn.

Siden har vi købt 49 ha. I 1979 udvidede jeg 
til 54 køer.

I august 2000, 54 år gammel, fik jeg hjerte
stop. Både på Sønderborg sygehus og i Oden
se sagde de, at jeg roligt kunne tage hjem og 
sælge mit landbrug, da jeg aldrig kunne passe 
det mere. I den forbindelse fik jeg ICD. Jeg er 
ved den 3, da de ikke holder så længe.

I 2003 solgte vi så ejendommen, og byggede 
et hus lige ved siden af på vores egen jord - 
1600m2. Jeg får tiden til at gå med at passe 
vores have. Vi købte også en lille jolle, så vi kan 
fiske lidt.

Indtil nu har jeg fået 20 år foræret, hvilket jeg 
er meget glad for.

Hilsen Viggo

Claus Staugaard:
Ellers er der ikke sket så meget, siden vi mød
tes til 50 års jubilæet på Gråsten Landbrugs
skole. Vi er alle fra holdet i gang med 3 halvleg
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og kan tage den lidt mere med ro og nyde til
værelsen. Tempoet er sat ned, men vi prøver 
at holde den samme standard.

Vi er så heldige, at vores 3 børn har "leveret" 
8 børnebørn, 6 drenge og 2 piger, alle meget 
forskellige og dejlige. Vi nyder hver gang de 
besøger os og benytter os ofte af sportsplad
sen eller tager ned til gården og se til alle dy
rene, hvor der er katte, høns, duer og kaniner. 
Jeg leger bonderøv og bruger meget tid der
nede. Vi har haft stedet i 30 år, og håber det 
kan fortsætte nogle år endnu.

Ellers bruger vi megettid på gymnastikog lidt 
korsang samt besøge/have besøg af venner 
og bekendte. På den måde bliver det sociale 
behov opfyldt.

Jeg vil gerne ønske hele holdet alt godt frem
over og håber, at vi snart ses igen.

De bedste hilsner fra 
Claus Staugaard

Jan Gehring Hansen:
Hej alle holdkammerater

Håber I alle er gået fri af covid 19. Det er vi 
endnu og kender kun en enkelt, der har været 
ramt, så vi er påpasselige.

Jeg hjælper stadig vores søn med landbruget 
og meget andet. Det har været et godt år og

en god høst med gode udbytter både i røds
vingel, raps, hvidkløver byg og hvede. Korn
høsten var i år overstået på 6 dage. Jeg er sta
dig chauffør på vor 31 år gamle John Deere. I 
år høstede den 142 ha. uden problemer.

Sidste år havde vi den stor glæde at kunne fej
re guldbryllup uden begrænsninger. Vi havde 
en rigtig festlig dag lige fra morgenstunden 
med mange gode minder.

Vi har købt en gammel bil - en Morris 1000 
bindingsværk årgang 1959. Den var istandsat, 
så det er blevet til en del ture og træf. I år har 
vi været på Færøerne med den sammen med 
17 andre Morrisbiler. Vi sejlede i 36 timer fra 
Hirtshals, i næsten havblik. Havde en fanta
stisk tur med flot natur og godt sammenhold.

Håber alt godt for Jer alle. En lille hilsen fra Tå
singe.

Jan Gehring Hansen

Knud Bundgaard:
Ja, så er det 10 år siden jeg skrev sidst. Vi bor 
stadig i vores dejlige hus, som vi byggede i 
09. Helbredet er stadig godt, så der bliver kørt 
mange cykelture og mange gåture. Vi fejrede 
guldbryllup i maj 2019.Tiden kan vi godt få til 
at gå. Rejser har vi også gjort, men i år må vi 
jo nok blive hjemme p.g.a. corona. I Schweiz 
har vi vores datter og familie, men der kan vi

A Solopgang over Lillebælt set fra Kornbæk 5.
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heller ikke komme. Så vi bliver hjemme i Dan
mark. Vi er stadig aktive. Jeg spiller badmin
ton, og Ditte svømmer et par gange om ugen. 
Stor have har vi også, og den skal helst se pæn 
ud.

En stor hilsen til alle på holdet 
Knud og Ditte

Niels Bøgh Andersen:
Kære "gamle"68-69 elever. Jeg kunne desvær
re ikke deltage i jubilæet, fordi jeg går lidt dår
ligt, men er i øvrigt sund og rask. Bor stadig 
på samme adresse med samme kone. Land
bruget er desimeret til pasning af ukurante 
smågrise, der slagtes normalt, evt. som un
dervægtige til grillgrise. Vi har også lidt gæs 
til jul, og de er gode natur plejere. Som pensi
onist syntes jeg/vi at blive boende på landet, 
eller midt i naturener en bedre løsning end 
bylivet. Da mine ben ikke er helt sikre, har vi 
fået en bil med automatgear og andre advar
selssystemer. Elektroniske medier er ikke min 
spidskompetence, så det er en spændende 
oplevelse at køre bil.

De bedste hilsner fra Falster
Niels

Henrik Bastholm:
Nu er det vist og bevist, at nye koste fejer 
bedst. Hans har fået sig en af de bedste! Tillyk
ke gamle dreng. Tillykke med de mange fyl
dige indlæg sidste år. Det er tydeligt, at med
lemmerne ønsker dig velkommen i din nye 
funktion som red.

Tak Henrik. Er også glad for din opbakning

Hans

NB! Henrik har et indlæg andetsteds i dette 
årsskrift. Om bondelandet, udviklingen og 
brudstykker i historien op til i dag med Grå
sten Landbrugsskole som kostskole.

Hans Clausen Kock:
Kære kammerater

Jeg har i år sendt opfordring om at skrive ud 
til 13. Jeg har fået svar fra 8 og mange tak for 
det.

Et år, der står i coronaens tegn, præget af en 
masse aflysninger. Således også aflysning af

jubilar - og elevmøde og generalforsamling 
på Gråsten Landbrugsskole.

Her på Kornbæk går pensionisttilværelsen ef
ter planen - hvis der da er en plan. Coronaen 
gjorde, at kalenderen på én gang blev tom, 
og plan for opstart var/er til daglig diskussion. 
Således også om min kones runde fødselsdag 
kunne holdes med 90 gæster. Resultatet blev, 
at vi holdt ad et par gange.

Huset fik den store omgang med maling 
udendørs, og en shelter er sat op, så der blev 
et gæsteværelse mere. Vi må nok konstatere, 
at vi bor i et land, hvor langt den største del 
har det godt. Det til trods for at partiet Venstre 
kom i vælten, og vi fik en ny socialdemokra
tisk regering. Bekymringen i det kan være, at 
den er støttet helt ud på venstrefløjen. Nå ja, 
håndteringen af Coronakrisen, må vi nok er
kende, at folketinget - med Mette i spidsen 
- har håndteret OK. Nu er vi spændt på, hvor
dan åbningen af samfundet kommer helt til 
ende. I skrivende stund ser det igen ud til en 
behersket nedlukning. Men at corona bliver 
det store samtaleemne i lang tid, er der ingen 
tvivl om. Vi håber på en vaccine, der kan gi' ro 
på. Indtil nu har staten brugt en hulens mas
se penge - og sikkert rigtig set, men hvad så 
med alle de andre vigtige sager, der trænger 
sig på. Vi vil alle godt hjælpe (forurening, CO2, 
m. m.), bare vi kan få vores røde bøffer, og alle 
de andre gode sager.

Os der er holdt med landbrug, kan glæde os 
over, at landbruget har det godt, og at det for
håbentlig også giver respekt i befolkningen. 
Afrikansk svinepest i Tyskland kan godt gi' 
nogle krusninger - især for smågrisene, men 
glæden over hegnet ved grænsen må da sti
ge.

Børn og børnebørn har det godt. Carsten sta
dig ved Sønderjysk Landboforening, Morten 
stadig ved Linak, og Thomas bliver færdig 
som elektriker til næste år.

Håber at resten af holdet har det godt, og I 
ønskes alle en rigtig glædelig jul og et godt 
nytår.

Ruth og Hans Clausen Kock
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Årgang 1969-70

Redaktør: Svend Michelsen 
Gammelpøl 10,6470 Sydals

Ingen indberetning i år.

Årgang 1970-71

Redaktør: Erik Koch Andersen
Kærvej 20, Besser, 8305 Tranebjerg 
E-mail: eklandersen@gmail.com

Karl Vejrup beretter:
Vi bor stadigvæk i Ryslinge. Vi har to børne
børn. Om sommeren klipper jeg lidt græsra
batter og om vinteren er jeg pensionist ellers 
går vi og hygger os. Jeg håber at se nogle af 
de gamle kammerater til jubilæet, som jeg 
glæder mig meget til.

Jeg sender mange hilser til alle fra holdet og 
ønskeren glædelig jul og et godt nytår.

Poul ErikThomsen:
Hej alle

En hilsen til alle fra årgang 70-71. Jeg overtog 
mit fødehjem i 1973 og blev gift med Asta i 
1975. Vi har tre børn. Bettina er sosu-assistent 
og Morten arbejder på Velux og Henrik er 
landmand. Han købte selv en gård i 2006.

Vi drev det som et l/S indtil 2012, hvor vi flyt
tede til Jelling og Henrik overtog hele driften, 
som er på 225 ha og en produktion på 11500 
slagtesvin fra 30 til 120 kg. Jeg hjælper stadig 
ude på gården. Det er dejligt, når bare man er 
fri for alle reglerne og papirnusseriet.

Jeg spiller keglebillard to aftener om ugen og 
en dag hver anden uge spiller vi Oldboys-tur- 
nering, hvor vi kommer rundt til andre klub
ber, det er meget hyggeligt. Jeg er med i en 
kortklub, hvor vi spiller hver onsdag eftermid
dag, så tiden går meget godt.

Vi mødes en gang om året med Kaj Schmidt 
og Ernst Østergård og Kresten Jacobsen med 
damer, hvor vi er på tur med to overnatninger. 
Her i september var vi på Samsø, hvor vi hav
de en dejlig tur. Så bliver der snakket om gam
le dage på Gråsten. Vi besøgte Erik Koch, som 
bor på Samsø. Det var rigtigt hyggeligt, vi fik 
en god snak over et par øl.

Håber i alle har det godt og at vi ses i 2021 til 
50 års jubilæum.

Venlig Hilsen 
Poul Erik Thomsen

Jes Olav Matthiesen:
Hej Erik.

Tiden går, næste år har vi 50 års jubilæum og 
vi kan håbe på god tilslutning. Hermed en hil
sen fra det sydligste Jylland, nabo til vildsvi- 
nehegnet.

Jeg stoppede med malkekøer i 2005 og der
efter har det været ren planteavl. De sidste 10 
år med en stor del majs til Tyskland. De sidste 
år har jeg også lejet jord ud til kartofler, en 
nem måde at drive landbrug på. Er ved godt 
helbred og håber at fortsætte nogle år endnu.

Angående familien har min koneJutha ogjeg 
fire børn tilsammen, efterhånden også bør
nebørn. Vi rejser en del, de sidste 15 år har vi 
hver sommer været en tur i Italien og i løbet 
af vinteren er vi hvert år på opdagelse rundt i 
verden, spændende.

Håber alle er ved godt helbred, i disse coro- 
na-tider.

Hermed en hilsen til alle årgang 70-71

Jes Olav Matthiesen, Pluskær, 6330 Padborg

Gunnar S. Hansen:
Mojn Erik

Her i det sønderjyske går det stadigvæk godt 
- et godt landbrugsår, hvad angår priser samt 
vejret.

Vi har ellers lige været på Samsø, men du og 
Lise var lige taget til Ålborg. Fik en hyggelig 
snak med jeres nabo (skolelærer).

Jeg prøver jo stadig på at passe det landbrug, 
som min søn overtog i 2006, og som i dag kun 
drives som markbrug. Han driver et tømrerfir
ma fra matriklen, og jeg hygger mig med det.

Og ellers må man jo nogen gange læne sig til
bage - først Corona, eskimo is- sexisme - hvad 
sker der?

Men ellers har vi kørt Danmark tyndt i vores 
autocamper i år - COVID-19 har jo sat sine be
grænsninger. Så har jeg også cyklet Fyn rundt 
med min søn.
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Bor stadig i Aabenraa, som vi flyttede til i 
2006, da jeg solgte gården.

Ønsker alle god vind fremover og håber at vi 
ses 2021 på Gråsten Landbrugsskole.

Gunnar S. Hansen, 
før Elleshave, Stepping

Anders B. Østergaard:
Hej alle.

Ja der er ikke sket så meget siden sidst. Jeg 
kører lidt lastbil endnu, ved Kudsk - Nissum, i 
Vojens, fortrinsvis asfalt, og så hjælper jeg ved 
S. B. Hydrauliket par km herfra. Han laver jule
træspakker, han har ca. 30 ha med juletræer.

Jeg ved ikke om jeg har sagt det, vi har 2 bør
nebørn, det er bare skønt, men når vi har pas
set dem, er man helt bombet.

Det er alt herfra - men vi ses til jubilæet.

Mvh. Anders B. Østergaard

Årgang 1971-72

Redaktør: Hans I versen, Vrangland- 
gård Nørremark 18,6400 Sønderborg 
vranglandgaard@mail.tele.dk

Peter Christiansen:
Du ringede til mig og ville have lidt oplysnin
ger. Jeg købte en gård her på Nordals i 1974, 
Kaja og jeg har fået 2 piger og 1 dreng og vi 
har nu 6 børnebørn. Det er dejligt at familien 
kører videre.

Vi driver landbrug sammen med vores søn, 
hvor vi har 400 ha. og søer og slagtesvin. Jeg 
passer stadig slagtesvin jeg kan se at når man 
går på pension får man så travlt. Vi har haft en 
god høst i år, men bliver mere og mere regule
ret. Vi skal nu have 42 % med efterafgrøder, og 
vores jord er nu bedst til vintersæd, det kan 
give lidt udfordringer. Det passer ikke Jan, vo
res markmand siden 1990.

Jeg bruger stadig noget tid på vores bylaug. 
Hele vores familie har et ok helbred. Håber i 
alle har det godt, og vi ses til vores jubilæum 
2022.

Med venlig hilsen 
Peter Christiansen

Torkild Todsen:
Kære alle

Året 2020 har været ekstraordinært ander
ledes for mange på grund af covid-19. Den 
lille virus har nu ikke påvirket min hverdag ret 
meget. Jeg driver stadig et lille landbrug med 
korn, græs, brak samt jordbær til selvpluk.

Efter at jeg stoppede med min rådgivnings
virksomhed og min kone stoppede med at 
arbejde som sundhedsplejerske, har vi hele 
tiden arbejdet hjemmefra. Inden årets jord
bærsæson startede, var vi dog lidt bekymret 
for, om der ville komme selvplukkere nok ud 
i jordbærmarken. Heldigvis blev det ikke no
get problem. Folk ville gerne ud i marken. Der 
blev sprittet, holdt afstand og set i bakspejlet, 
skulle vi nok også have krævet mundbind. Det 
gør vi måske til næste år (reducerer antallet af 
smagsprøver). Så endelig en fornuftig jord
bærsæson, men med mange timers arbejde.

Jordbærkulturen er særdeles arbejdskræven
de, men det har den fordel, at så slipper man 
for at skulle spille golf. For nogle år siden købte 
vi et parcelhus for at kompensere for støjen fra 
den nye motorvej til Sønderborg, der blev pla
ceret for tæt på vores landejendom. Jeg hav
de ellers klart sagt nej, men min ejendomsret 
blev alligevel krænket og endnu er der ingen 
ministre og lignende, der har set sig nødsaget 
til at stoppe af den grund. Vi har stadig god 
kontakt til Inge Lene og Carl ErikZachariassen.

Her til slut vil jeg ønske alt vel til alle skole
kammerater, der efterhånden må være blevet 
en smule ældre.

De bedste hilsnerfra 
Torkild T. Todsen

Hej allesammen fra årgang 1971-72.
Det nærmer sig jo, at vi har 50års jubilæum. 
Hans ringede forleden aften, om jeg ville skri
ve et par ord til elevskriftet.

Så her er lidt fra mig:

Har gennem årene været landmand og chauf
før for Grænseegnens Husdyrformidling.

Skippede år 2000 chaufførjobbet og blev 
grøntsagsavler sammen med 2 andre familier
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i Skeide, men pga. den ene families overgang 
til efterløn, valgte vi at stoppe.

Vi byggede 2 gardinstalde til svin med ca. 
1600 stipladser + eksisterende 600.

Har altid dyrket frø. Først italiensk rajgræs-og 
senere rødsvingel (det tog lidt tid, at komme 
af med den italienske rajgræs i sædskiftet). 
Desuden har vi alle årene dyrket spinat til frø.

I 2009 solgte vi gården til vores søn og sviger
datter,Thomas og Ann (Ann er sygeplejerske), 
De har udvidet gardinstaldene med en fra- 
vendingsstald (ca. 2000 stipladser) og slag- 
tesvinestald med 800 stipladser. De produce
rer ca. 11 .000 svin/år, og de dyrker nu 240 ha.

Det er spændende at se, hvordan tiderne skif
ter. Fra da vi begyndte med monokultur af byg 
og troede, at svinene ikke kunne leve af andet, 
til nu, hvor vi dyrker både hvede, byg og rug 
til svinene. Og det fungerer meget godt. De 
leger lidt med tanken om Conservation Ag
riculture. De har sået et par marker, og det ser 
virkelig godt ud, herude for vores vinduer. Det 
bliver grønnere og grønneredag for dag.

Vores yngste søn, Rasmus, købte sammen 
med sin kæreste (nu kone) en mindre ejen
dom i nærheden (Vandstedbæk). Jorden er 
pagtet ud til Thomas. Rasmus er ingeniør på 
Linak. Begge familier har 3 dejlige piger på 8, 
5 og 3 år. Så vi har 6 dejlige børnebørn tæt ved.

Efter generationsskiftet, flyttede vi i et som
merhus, (som vi havde købt et par år tidlige
re), fordi min mor stadig boede i aftægtsboli
gen. Vi er aldrig flyttet igen. Huset ligger 150 
m fra Flensborg Fjord og ca. 1 km "hjemme
fra". Vi har købt ca. 0,5 ha skov til, så Lis' have 
gror lige så stille ind i skoven. Spændende at 
se, hvornår hun når ned til stranden.

For et par år siden, var vi så heldige, at købe 
en gammel fiskerhytte. Grunden er på 100m2 
+ det, der ligger i havet. Det er et rigtig dejligt 
fristed for hele familien. Lis har været vinter
bader i mange år, nu er jeg så også begyndt at 
træne. Vi får se!!

Dagligdagen for Lis går med børnebørn og 
have og jeg har stadigvæk den glæde, det er, 
at køre op på ejendommen hver dag og få en 
dejlig snak med medarbejderne - være se

niorrådgiver- og give en hånd med, når der er 
behov for det.

Ud over landbruget, har jeg været aktiv i vo
res gymnastikforening med fodbold og gym
nastik, og været formand for den i 12 år. Den 
eksisterer stadigvæk på bedste vis med ca. 3 
aktivitetsmedlemmer.Thomas har nu overta
get formandsposten.

For 25 år siden etablerede vi en efterskole i 
de gamle skolebygninger her i Skeide. Først 
hed den Broagerlands Efterskole, senere fik vi 
ny forstander og den blev til Adventure Efter
skolen. VI har haft et par drøje år pga. flere for
standerskift. Nu er det vendt. Vi har god søg
ning, og på nuværende, en næsten fyldt skole 
til næste skoleår, så nu er vi glade. Jeg er lige 
stoppet som formand. 20 år blev det til.

Vi nyder naturen. Har lige nu 7 rådyr gående 
uden for vores vinduer. Er efterafgrøderne 
ikke til andet, så er det da godt for dyrelivet.

Ferier tilbringer vi med familien på ski og ef
ter vi er blevet pensionister, har vi taget bilen 
i oktober/november, en måneds tid. Ferien 
starter, når vi kører ud af gårdspladsen. Vi har 
bl.a. kørt til Sicilien, Korsika og Sardinien.

Det var alt for nu. Indtil nu har det været et 
godt liv, og det har været rejsen værd. Vi ville 
gøredet igen.

Kærlig hilsen fra Lis og Peter

Årgang 1972-1973

Redaktør: Knud Erik Langhoff 
Mariavej9,6091 Bjert
E-mail: knuderiklanghoff@gmail.com

Kære kammerater fra årgang 1972 /1973.

I år er der indsamlet oplysninger fra Andreas 
Petersen, Martin Paulsen, Poul Juhler og Hans 
Christian Iwersen.

Andreas Petersen, Højer - sidst vi hørte fra 
ham var i 2006:

Andreas drev landbruget på 68 ha med ca. 50 
køer frem til 2006, fedede de sidste kalve op 
og solgte det sidste kreatur i 2008. Han meld
te sig ud af kreditforeningen i 2009, da han 
blev 60 år. Siden 2006 har der udelukkende
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været planteavl, der dyrkes rug, hvede, byg 
og havre. Andreas har selv alle maskiner.

Hustruen Sonja har været medhjælpende hu
stru siden 1984. Der er 5 børn, hvoraf 4 bor i 
nærheden, og en bor i Frankrig, hvor han spil
ler håndbold. Torben Petersen er kendt af de 
fleste håndboldinteresserede. Han spillede 
håndbold i Århus i 6 år, hvor Sonja og Andreas 
fulgte alle hjemmekampe.

En søn er på Hydro i Tønder, en er landmand, 
en datter er landskabsarkitekt og en er i køk
kenet på Sine Efterskole. Der er 9 børnebørn 
fra 15årtil6mdr.

Andreas fik i 2015 konstateret prostatakræft, 
han er nu i gang med den tredje kemokur. An
dreas siger, at de har styr på sygdommen.

Den sidste karl forlod ejendommen i 1989, og 
siden har Sonja og Andreas passet bedriften 
uden fremmed hjælp. Børnene er rigtig gode 
til at hjælpe med høstarbejdet.

En hilsen til alle fra
Andreas.

Martin Paulsen, Tornemark på Sydsjæl
land - sidst vi hørte fra ham var i 2008:

Martin er stoppet med grønsagsproduktion 
og driver nu de ca. 160 ha med kornafgrøder 
og lidt frøavl. Maj Britt har stadigvæk udear
bejde, men til november går hun på pension, 
og så er der to på overførselsindkomst på går
den.

Martin har samarbejde med nogle naboer, 
så indimellem er der tale om en meget aktiv 
pensionisttilværelse.

Der er 3 børn, der alle bør i Næstved, ca. 17 km 
fra Tornemark. En datter er speditør, en er pæ
dagog, ligesom lillebror, der er pædagog og 
arbejder på institution. Der er på nuværende 
tidspunkt3 børnebørn.

Martin taler ofte med Gunnar Johansen, og de 
ses 4-5 gange årligt. Derudover har han kon
takt med Jørgen Nielsen, Hydevad, og havde 
det også med Johannes Koed, indtil han for 
nu snart mange år siden afgik ved døden.

Efter at børnene ikke længere ville med på fe
rie, har Maj Britt og Martin rejst rigtig meget, 
han nævnte så mange destinationer at jeg

opgav at skrive ned, men jeg forstod de hav
de været de fleste steder i hele verden. En af 
turene gik til Canada, hvor de besøgte den 
familie Martin arbejdede ved i 1976. Der var 
sket rigtig store omvæltninger i den nu nær
mest øde egn, hvor flere farme var nedlagt 
og fjernet for jordens overflade. Farmen var 
nu på ca. 3.500 ha., maskinparken rummede 
udelukkende de største maskiner, der er på 
markedet.

Martin vil fortsætte med planteavl så længe 
helbredet tillader det.

En hilsen til alle fra
Martin.

Poul Juhler, Broager - sidst vi hørte fra ham 
var i 2005:

Poul oplyser, at han netop har solgt gården 
til en nabo, og at han og Lisbeth har købt hus 
i Broager. De flytter således fra ca. 250 m2 til 
144 m2, så nogle af møblerne er der ikke plads 
til. Lisbeth er aktiv fodplejer og har indrettet 
klinik i et værelse i det nye hus.

Poul ophørte med kvægbesætningen i 2000, 
da han blev alene efter en skilsmisse. Han 
har efterfølgende drevet de 52 ha som plan
teavlsejendom og har i perioder haft ude
arbejde ved siden af. Han var en del år hos 
PalsgaardTræ, henholdsvis i Kliplev og Egern
sund.

Der gik ikke mange måneder efter skilsmissen 
inden Lisbeth flyttede ind, og de har så siden 
dannet par. De har til sammen 5 børn og 8 
børnebørn. Pouls børn bor henholdsvis i Kol
ding, Århus og på Fyn.

Huset, de er flyttet ind i, er fra 2001, men til 
trods for at det er i rigtig pæn stand, er der 
altid noget der skal ordnes. Den solgte ejen
dom skal rømmes senest 01.11.2020, så i øje
blikket står den på oprydning.

Poul sender en hilsen til alle fra holdet.

Hans Christian Iwersen, Skærbæk - sidst vi 
hørte fra ham var i 2009:

Hans Christian fortæller, at han i 2015 solgte 
ejendommen og at han og Josia i 2016 byg
gede hus på Nørremarksvej i Skærbæk.
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Indtil 2011 drev de gården med malkekvæg 
og 63 ha planteavl, de sidste år på bedriften 
var der lidt studeopdræt og planteavl.

Hans Christian fortæller, at hans svoger Chre
sten H. Lausten også er flyttet til Skærbæk.

Der er tre børn, to piger der bor i Lunde ved 
Varde, og en i Esbjerg, deres søn er økonomi
chef på en virksomhed i Lunderskov og bor i 
Christiansfeld. Der er 6 børnebørn.

Udover at fordrive tiden, der som Hans Chri
stian siger "løber afsted", så spiller han golf 
om sommeren, hvor han ind imellem møder 
Inge og Visti Frandsen.

Det sker, at han får en snak med Jørgen Otto 
Dahlmann, og så rejser Josia og Hans Christi
an sammen med Alma og Carl Martin. Sidst 
var i det tidlige forår 2020, hvor de var på Bali.

Hans Christian sender en hilsen til alle.

En stor tak for velvillig indstilling til at delta
ge, når jeg ringer. Tak til jer der har bidraget til 
årets afsnit.

Rigtig glædelig jul og godt nytår til alle

Hilsen Knud Erik

Årgang 1973-74

Redaktør: Holger Hedegaard 
Birkevej 2B, 7830 Vinderup 
E-mail: holger.hedegaard@mvb.net

Mange tak til jer der har afsat tid til at skrive. 
Det er jo altid spændende, hvor mange jeg 
hører fra.

Peter Obeling:
Kære alle

Ja, de fleste af os har jo nok nået den alder 
hvor det mest drejer sig om afvikling og ikke 
udvikling. Jeg har i hvert fald meget svært 
ved at finde mig i, at det er andre, som vil be
stemme hvad, hvordan og hvornår jeg skal 
gøre det hele, og hvis man ikke gør som de si
ger, så vil de komme efter en og straffe hårdt 
økonomisk.

Derfor bortforpagtede vi jord og driftsbyg
ninger (bygningerne ligger 200 m fra stue
huset) pr. 1 /11 -2007 for en 5 årig periode. Det

viste sig dog allerede inden der var gået et år, 
at forpagters økonomi ikke var særlig god. Da 
de 5 år så var gået begyndte jeg i 2013 selv at 
drive jorden igen, mens han fortsatte med at 
leje bygningerne mod at stille en bankgaran
ti.

I foråret 2014 gik det så sådan at det blev et 
døds/konkursbo, der overtog driften af hans 
ejendom og drev det et par år før de fik det 
afhændet. Så stod jeg der med nogen meget 
ramponerede bygninger, og hvad skulle jeg 
så gøre med dem. Jeg startede så med at leje 
gylletanke og plansiloer ud til et par naboer. 
I foråret 2017 spurgte den ene nabo så, om 
de kunne købe gylletanke, plansiloer og alle 
driftsbygninger. De overtog så det hele pr. 
1/7-2017 og var da allerede gået i gang med 
at renovere stalden. I dag har de ca. 140 mal
kekøer + kvier i stalden. Her fra 1/1-2020 for
pagtede de så også resten afjorden.

Nu beskæftiger jeg mig så med udlejning af 
værelser og lejligheder til turister og har plads 
til 15 til 20 gæster her i stuehuset. Min kone 
Heike har udearbejde, også i turisterhvervet, 
så sommerhalvåret er ret hektisk. Turistmæs
sigt startede 2020 jo ikke særlig godt, men 
det er alligevel ikke gået så galt. På grund af 
coronaen har der jo været mange som ikke 
kunne rejse til fjernere mål, men måtte blive 
i Danmark. Dem inde fra stenbroen, som må
ske aldrig har prøvet andet end at bestille en 
bus eller flyrejse med alt inklusive, havde så 
pludselig et problem. De søgte så overnat
ningsmuligheder på internettet og fandt no
get og bookede. Da det så var så vidt pakkede 
de egen eller lejet bil, satte sig ind og taste
de adressen ind i GPS en og kørte af sted og 
fulgte GPS'ensordrer.Vel ankommet vidste de 
så stort set ikke, hvor de var landet, da de jo 
aldrig har haft et landkort med hele Danmark 
på, i hånden.

Når man så tænker på at det er den slags men
nesker der sidder derovre på stenbroen som 
embedsværk, folketingsmedlemmer, mini
stre og i andre job og skal lede landet.

Med venlig hilsen 
Peter Obeling
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Hans Petersen:
Kære Alle

Jeg sender hermed en hilsen til holdet 73/74. 
Tiden går, så det næsten ikke er til at forstå 
hvor den er blevet af, det må være fordi livet 
har givet og fortsat giver så mange gode 
oplevelser. Der er naturligvis dage, der ikke er 
så sjove, men så er det at ordet pyt kommer 
på sin rette hylde.

Jeg driver fortsat Uge Lystfiskeri og Camping, 
nu på 16 år. 2020 har givet udfordringer med 
en lukket grænse til Tyskland, som uden side
stykke er vores største destination. Derfor var 
glæden stor, den dag grænsen åbnede og li
vet på pladsen igen kom op i omdrejninger. I 
skrivende stund ser det fornuftigt ud, nu ven
ter nogle måneder, hvor dem, der fisker me
get kan få deres lyst styret og dermed også 
lidt valuta© på kistebunden.

Der er i sommer investeret i en flydebro, der 
beregnet til at gå ud på og så fiske derfra, det 
nye tiltag er blevet godt modtaget. Der er ble
vet åbnet op for fiskeri fra robåd i den ene sø.

Vi havde i sommer den glæde at få vores ba
desø kåret som næstbedste badevand i Dan
mark, af de strande der har blåt flag.

Tiden rinder jo og dåbsattesten er ikke helt 
ny mere, derfor arbejder jeg på at finde en 
der kunne tænke sig at indgå i virksomheden, 
gerne i en overgangsperiode sammen i et 
driftsfælleskab.

Børnene har fået eller er i gang med en ud
dannelse, som de ser ud til at de har valgt med 
hjertet. Det må være det vigtigste.

Følger stadig med i livet som landmand gen
nem de forskellige medier, det er ikke blevet 
nemmere siden vi forlod Gråsten, håber de 
der fremover skal producere fødevarer, til ikke 
kun den danske befolkning, men også til eks
port, bliver værdsat for deres gerning.

Politik bliver det kun til fra sidelinjen, det er 
en udfordring for vores demokrati, at der ikke 
er flere unge af begge køn, der deltager i det 
politiske arbejde. Det er nu bedre at få politik
ken ind i kroppen gennem praktik, frem for 
de der læser sig til, hvordan verden er skruet 
sammen.

Til slut en hilsen til alle på og omkring Gråsten 
Landbrugsskole.

Med venlig hilsen
Hans Petersen

Red.:
Jeg har for nylig talt med Jens Thomsen. Der 
blev ikke talt meget landbrug, men mere 
hvad tilværelsen havde budt på, og det er ikke 
så lidt i vores alder. Jeg tror Jens spekulerer 
meget på, hvad fremtiden vil bringe.

Han fortalte, at han havde kontakt til Asger 
Odshede (Tybo), som arbejder som tømrer i 
Esbjerg.

For tiden er mange samtaler rettet mod Coro
na, og ikke mindst, hvordan regeringen klarer 
opgaven. Jeg skrev sidste år, at det blev spæn
dende, hvordan den ny landbrugsminister 
ville klare posten. Spændingen er udløst. Det 
er rystende at se, hvordan han stille og roligt 
ødelægger et helt erhverv, corona eller ikke. 
Man har desværre den opfattelse, at regerin
gen ikke fatter at der også her efter skal tjenes 
penge. Jeg ved godt, at det nok i visse kredse 
er velset, hvis der ingen mink er tilbage i Dan
mark, men det er jo også folk, der tror, at pen
ge er noget man plukker på træerne.

Han er desværre ikke den eneste minister, 
der ikke forstår at hvis der er nogle, der tjener 
penge, gavner det hele samfundet. Her tæn
kerjeg på Erhvervsministeren, der vil ramme 
de, der tjener godt på sommerhusudlejning. 
Ja, han kalder det lige frem pengemaskiner. 
Forstå det dem der kan. Håber at virkelighe
den snart går op for dem.

Venlig hilsen
Holger
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Årgang 1974-75

Redaktør: Jan Jensen
Varde Landevej 51, Haltrup, 6800 Varde 
E-mail: hej51@post.tele.dk

Jens
Her går det godt. Jeg arbejder stadig som ele
mentmontør, men nu som ansat hos vores 
ældste søn Jacob. Han har startet eget monta
ge firma sammen med tre andre. Det er stadig 
spændende at tage på arbejde, jeg nyder at 
være sammen med de unge mennesker. Jeg 
arbejder dog for det meste kun tre dage om 
ugen, det passer fint.

Vi bor stadig på gården, som vi efterhånden 
har fået lavet til det drømmested, vi har drømt 
om. For to år siden købte vi 3 ha hos Appel, 
jord som lå lige ind til vores ejendom. Forår 
2019 plantede vi ejendommen til med løv
skov med hjælp fra Naturplant. Det er fanta
stisk med sådan en skov. Hele familien nyder 
den. Og jeg bruger meget tid i den, har været 
"nødt til" at købe lidt legesager til hjælp. Så 
lidt landmand er jeg stadig.

Birthe arbejder også som bioanalytiker end
nu, hun er ansat i en lægepraksis i Aabenraa. 
Vi har lige fejret Rubinbryllup her i september 
- en dejlig dag med hele familien.

Børnene går det godt. Alle har godt arbejde, 
de klarer sig selv og har beriget os med seks 
skønne børnebørn, hvoraf de fire bor i nærhe
den og de sidste to på Nørrebro.

En hilsen til gamle Gråsten elever fra 
Jens og Birthe

Nis Faurby:
Her er lidt til elevskriftet. For 5 år siden til 40 
års jubilæet fik vi jo mere eller mindre opdate
ret indtil da og nu vil jeg fortælle lidt om hvad 
der er sket siden.

For 5 år siden solgte jeg husstandsvindmøl
ler, men i 2016 stoppede jeg med det, fordi 
tilskuddet til den type af møller stort set faldt 
bort og så var der intet grundlag for videre 
salg. Derefter fik jeg arbejde i et lille autore
servedelsfirma, hvor jeg som sælger besøgte 
autoværksteder i hele landet. Det stoppede 
jeg med i 2018, hvor jeg blev statsansat, fol

kepensionist. Herefter har jeg for alvor fået 
travlt, bl.a. i mit værksted, hvor jeg drejer i træ 
og laver forskellige ting, hjælper lidt på den 
lokale maskinstation, hos min træpille-for- 
handler aflæsser jeg lastbiler og tjener lidt til 
varmen der.

Vi kører en del på motorcykel og er også ofte 
af sted med campingvognen. I det hele taget 
lever jeg et fantastisk liv og nyder hver dag jeg 
står op til og har ikke nævneværdige skavan
ker at døjes med.

Min kone Hanne arbejder stadig med børne
pasning i den lokale vuggestue, hvor hun hå
ber at kunne blive 3 år endnu for så at gå på 
efterløn.

Håber vi ses, senest, til næste jubilæum. Jeg 
vil ønske hele holdet en glædelig jul og et 
godt nytår

Med venlig hilsen 
Nis Faurby

Red.:
Her på Elmevej går det godt,

i denne tid, hvor vi må finde rundt i vores dej
lige Danmark, er der mange dejlige steder, vi 
har nydt sommeren rundt i landet dog mest i 
Vejers, hvor vi har en fastligger plads til vores 
campingvogn, så det er nemt at komme og 
det hele er klar.

Vi skulle i år have været på cruise fra Singapo
re og op igennem Sues Canalen til Spanien, 
men aflyst, havde ellers glædet mig til turen 
igennem canalen, men kommer vel senere.

Jeg kører stadig lidt bus, så rart at holde det 
ajour, med alle de kort.

Vores børn trives og vi venter på at blive mor
mor og morfar, her inden jul. De bor i Helsin
gør, så det er ikke hver dag vi ser sådan en ny 
en. De 3 andre børnebørn bor her i byen og vi 
nyder dem så tæt på.

Med håbet om at alle har det godt og vi må
ske ses næste år til elevdag.

I ønskes alle en rigtig god jul og godt nytår

Jan Jensen
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Årgang 1975-76

Redaktør: Jørgen Jensen 
Sdr. Vilstrup Bygade 54 
6100 Haderslev
E-mail: jensen@susdal.dk

Et brev fra Jess Christensen:
Hej årgang 75/76, som jo er en sløj årgang 
hvad indberetninger angår og til dem, som 
ikke var til vores jubilæum og fik de livshisto
rier fra de tilstedeværende, må jeg jo hellere 
give mit bidrag dertil.

Købte ejendom i 1979 på 17 ha som vokse
de lidt med køb af nabogården. Byggede ny 
kostald til 40-50 køer og lade - maskinhus, var 
økolog de sidste 3 år før jeg solgte den i 2001. 
Blev desværre skilt.

Købte anden ejendom som jeg lavede om til 
svin, men de fedesvin fik jeg aldrig et forhold 
til og alt for meget staldvaskeri så i 2007 blev 
den afhændet, men syntes ikke mit land
brugsliv var forbi så på nuværende husmands
sted har jeg lidt ammekøer. Det bliver man 
ikke rig af men det gør man jo heller ikke af 
at spille golf. Pensionen hjælper lidt til så jeg 
fortsætter nok med det, så længe lysten varer.

Ja livet går jo op og ned. Fri for sygdom har 
det ikke været, men er her da endnu, så ingen 
klager herfra.To børn blev det også til og nu 5 
børnebørn, så slægten kan bestå. Så har man 
da efterladt noget her på jorden.

Nå men jeg vil ikke skrive en hel bog, men 
held og lykke til jer alle sammen.

Hav det godt.
Jess Christensen

Mail fra Thomas Erichsen:
Mojn alle sammen

Som de fleste nok ved fik jeg startet med SPF 
Yorkshire svineavl i 1978 i lejet bygninger. Det 
gik godt i nogle år men, så kom der reinfekti- 
on og vi måtte skifte besætning. Efter et par år 
kom der jo forskellige virussygdomme til lan
det, som så forhindrede salg af avlsdyr.

I 1988 overtog jeg fødegården Langel og ef
ter renovering af stalde startet med Landrace- 
avl der. 11986 blev jeg gift med Susanne og vi

har fået 3 børn sammen. 11997 fik vi reinfice- 
ret begge besætninger og blev nødt til at gå 
overtil slagtesvineproduktion.

I 2007 besluttede vi at stoppe med svinepro
duktion på grund af, at vi ikke fik styr på svine- 
sundhed og trivsel og vores børn. Ville heller 
ikke videreføre gården og vi fik arbejde uden for 
landbruget og jeg begyndte at avle travheste.

12018 er jeg så kommet over på efterløn

Mali fra Marcus Neumann:
Hej årgang 1975-1976.

Jeg Marcus Neumann vil gerne skrive et par 
ord. Jeg var ikke landmand efter 1989, hvor 
vi solgte gården. Jeg fik arbejde på Arla i Chri
stiansfeld som chauffør. Senere kom jeg på 
natholdsarbejde samme sted og jeg nåede 
at være der i 30 år. Jeg gik på pension ved 65, 
Anna Kirstine er på efterløn.

Vi har været ude at rejse. Først til New Zea
land, hvor vi kørte rundt på begge øer i 3 uger, 
og så bl.a. landbrug, og en flot natur. I 2015 
tog vi til Japan, som er et spændende og helt 
anderledes land. Vi var privat indkvarteret i 3 
dage, det var virkelig interessant.

Vi har 3 børn på 40,38,36 år og de har beriget 
os med 5 børnebørn. Sidste sommer bygge
de vi et sommerhus i Kelstrup sammen med 
drengene. Har været lejet ud og håber vi får 
det solgt. Jeg bruger min fritid ved lidt skovar
bejde ved Jørgen. Vi er stadig vinterbadere 
som kan anbefales. Håber I alle har det godt. 
Vi bor Kelstruphave 89.

Med venlig hilsen 
Marcus Neumann

Red.:
Kære årgang 1975-76

Jeg har igen i år forsøgt at kontakte flere afjer, 
denne gang via en SMS. Jeg har fået tilbage
meldinger fra 3, men jeg mangler mailadres- 
ser og mobilnumre på rigtig mange afjer. Så 
hjælp mig ved at sende jeres mailadresse eller 
mobilnummer. Indberetninger til mig sendes 
på mail - på forhånd tak!

Lidt om mig selv. Efter vores 40 års jubilæ
um er jeg blevet ansat ved Davidsens Tøm
merhandel i Haderslev. Jeg arbejder med
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reklamationer, planter, jord, gødning og har 
ansvaret for et eksternt lager. Jeg er her pr. 1. 
september gået fra 37 til 32 timer pr. uge. Jeg 
kan godt lide mit arbejde, det giver kontakt 
med rigtig mange mennesker, så jeg ved end
nu ikke, hvor lang tid jeg bliver ved.

Min kone og jeg bor stadig på gården i Sdr. 
Vilstrup, og vore 3 døtre har alle stiftet familie, 
og vi har 5 dejlige børnebørn.

Jeg ønsker alleen glædelig jul og et godt nyt
år. Der kan jo godt være brug for lidt optimis
me i disse covid 19-tider, så held og lykke til.

Jørgen

Argang 1976-77

Redaktør: Erik Møller Pedersen 
Kalkværksvej 19,7850 Stoholm 
E-mail: a.c.pedersen@godmail.dk

Ingen indberetning i år.

Årgamg 1977-78

Redaktør: Bjarne Thomsen
Vollerupvej 44, Rebbøl, 
6392 Bolderslev
E-mail: bjt@bbsyd.dk
Tlf. 74646416-40162416

Der er i år sendt 16 opfodringer til at give et 
bidrag til nyt fra gi. elever. Der er 5, som har 
svaret.

Adresse i parentes er den adresse, vi havde da 
vi gik på Gråsten Landbrugsskole.

Vores gamle redaktør Bent Andersen fra 1997 
til 2007, varden første jeg fik et bidrag fra. Der 
gik knap 2 timer, så lå den i min indbakke. 
Jeg tror Bent kan huske, hvor svært det kan 
være for en redaktør at få rystet et indlæg ud 
afjer.

Bent Andersen, Hellevadvej 68, Hønkys, 
6230 Rødekro (Øster Terp, 6240 Løgumklo
ster):

Hej til årgang 77/78
Da jeg sidst skrev i årgangsbogen (2012) hav
de jeg fået sygdommen ataksi, men så er det

da godt, at der er noget der hedder mail. Året 
2013 har ikke budt på de store udfordringer, 
dog er vi en del på camping, det nyder vi. Vo
res lille skolefest består stadig efter så mange 
år (skønt). Det er altid sjovt og hyggeligt, når 
vi mødes. Nu er det blevet marts (2014) og 
der er sket meget, det er godt at man skriver 
lidt engang imellem for at huske lidt. Vores 
yngste datter ringede fra Sjælland en søn
dag morgen og var meget ulykkelig hendes 
svoger og hans svoger var blevet dræbt af en 
vanvidsbilist på motorvejen, da de var på vej 
til arbejde Det var en forfærdelig besked at få.

Så sidst i feb. var vi til bisættelse det var helt 
forfærdeligt at skulle tage afsked med 2 unge 
mennesker de blev kun 35 og 38.1 skrivende 
stund er Irene lige blevet opereret i skulde
ren hun faldt ned fra en stol så for tiden er 
jeg handicaphjælper. Konen går stadig syge
meldt det er nok fordi at det det danske syge
husvæsen skal "sparre" det koste det danske 
samfund dyrt. Vores klub er blevet et par min
dre Kurt og konen har meldt sig ud (ærgerligt)

I skrivende stund september 2014 er vi blevet 
bedsteforældre nok engang det er vores yng
ste datter som fået en pige så nu har de en af 
hver. Nu har vi 4 børnebørn livets dessert.

I skrivende stund (31-1) har vi lige været til 
Bodil og Bjarnes 60 års fødselsdag Finn lagde 
godt nok ud da han blev 60, det blev fejret på 
Ravsted forsamlingsgård med en Tyrolerfest 
helt i Finns ånd.

Om 14 dage skal vi til Krestens 60 års fødsels
dag, der er en del der bliver 60 i år. (det må jo 
være en god årgang).

I dag lørdag d. 21.feb.2015 var vi til barnedåb 
ved vores yngste som fik i pige døbt hun kom 
til at hedde Nanna, (vores yngste barnebarn).

I skrivende stund april 2015 er vi på camping 
påske og møjvejr (regn og rusk).

Det er nogen tid siden at jeg har fået skrevet 
lidt ned i dag d 7-10 regner det har ellers væ
ret et fint efterår.

I juli måned var vi til Andreas 60 års fødsels
dag.
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I august blev jeg sâ 60 vi holdt en lille kom
sammen (80) for d-1-9 tog vi til Ungarn med 
seniorkluppen DSH det var en skøn tur så kan 
man nok se at vi har det godt i lille Danmark.

Sidst i oktober tager hele vores lille fam. (10) 
en uge til Tyrkiet hvor vi vil slappe af og nyde 
vores børn/svigerbørn og børnebørn det er 
nemlig en rejse med All inclucive det glæder 
vi os rigtigt meget til.

Det er meget lang tid siden jeg har ikke fået 
noget noteret så det vil jeg prøve nu 7-12-2016 

Året begyndte med at konen fyldte 60, det 
blev holdt i Sønderborg sammen med de 
nærmeste Året går og der bliver camperet 
flere steder, men d1-8 tog vi en fastliggerp- 
lads på Sandskær det var dejligt så der blev 
bestilt en efterårsplads til 2017.

For en måneds tid siden havde vi inviteret vo
res lille fam. til en forlænget weekend i Wees- 
enhauserstrand feriepark en meget dejlig tur 
med alt.

Så er vi kommet ind i Julemåneden og Irenes 
bror er blevet 70. Vi har en datter der bliver 38 
i feb.ja tiden går. Det blev januar 2017 og vo
res pap og hendes kæreste havde barnedåb 
(dejlig dag) det er mange år siden vi har væ
ret til barnedåb uden for familien. I skrivende 
stund har vi fået hund (labrador) igen. Hun
den har vi passet en del gange dens ejer døde 
hunden skulle aflives men det skulle den IKKE 
så nu bor den hos os den er meget lydig og 
nem, også på camping.

Vi skriver d. 30-5-2018 og jeg skal opereres for 
brok, brokken kom meget pludselig medens 
vi var på camping Irene døjer meget med 
hendes knæ men vi må jo nok erkende at vi er 
kommet i repalderen. Skriver nu d. 1-9-2018 
det regner efter en varm og meget tør som
mer og er lige blevet opereret. Først i august 
var vi til bisættelse vores svigersøns (Sjæl
land) far som kun blev66.

Lige pt er vi fastligger på Sandskær camping 
dejligt sted som vi nyder rigtigt meget.

Ja nu skriver vi 2019 og om nogle uger skal vi 
over til Bodil og Bjarne det glæder vi os rigtig 
meget til. Har i skrivende stund fået indbydel
se til Guldkonfirmation det glæder jeg mig

meget til, der er nogen jeg ikke har set siden 
vi blev konfirmeret (har fået kontakt med 
alle).

I august måned var jeg indlagt på sygehuset 
nogle dage på sygehuset med en slem mave- 
forgiftning havde spist noget kylling, som jeg 
ikke kunne tåle - Irene havde fået fra den sam
me kylling, men fejlede ikke noget

2020 begyndte ellers godt, men så kom coro- 
naen hvad det indebærer. Byggede en ny 
udestue da den gamle var rådden I sommers 
var vi til konfirmation ved vores barnebarn 
skulle have været det foråret ja tiden går Med 
mig selv går det godt.

Hilsen til hele holdet
Bent

Jacob Lassen, Gyden 25 Fynshav 6440 Augu
stenborg (Naskersgård, Fynshav, 6440 Augu
stenborg):

Hej Bjarne og årgangs kammerater 1977-78. 
Lige lidt nyt siden sidst. Efter næsten 41 års 
knæbøjninger (malkning), har vi solgt køerne 
i oktober 2018 og driver nu gården som plan
teavl. Dog har vi lidt ungdyr at se til endnu.

Vores 3 børn er alle færdiguddannede. Kar
sten er landmand i Bovrup og bor i Fynshav 
sammen med Louise, venter første barn til 
februar. Kristine er sygeplejerske i Aabenraa, 
bor i Tandslet med Micki og har 3 børn. Li
nette er i september blevet færdig på it-uni- 
versitetet og er startet i fødevarestyrelsen 
som it-projektleder, bor i København med 
Jeppe.

Det var hyggeligt at snakke med mange afjer 
til 40 års jubilæet, håber alle har det godt.

Mange hilsner 
Ulla og Jakob

Iver Kaack, Nørbyvej 23, Løjt, 6200 Aabenraa 
(Troldkær 6630 Rødding):

Hej Bjarne.
Jeg har det godt og trives med at være på ef
terløn.

Mvh. Iver Kaack
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Hej alle fra årgang 1977/78
Jeg bor stadig i Løjt Kirkeby, med samme 
kone, som jeg har været gift med i 37 år. Vi har 
fået to dejlige børnebørn som begge bor i Kø
benhavn. Jeg gik på efterløn 1. dec. 2019 efter 
41 år på samme arbejdes plads Visø Avlscen
ter.
Kæthy og jeg er begge på pension, så vi går 
og hygger os sammen. Jeg er stadig med i Løjt 
Brandværn er også med i fællesrådet i Løjt.

Mvh.
IverKaack

Kresten Jessen, Agerskov Kådner 7, 6534 
Agerskov (Branderup Dal, 6534 Agerskov):

Hej Bjarne.
Her er så lidt til elevskriftet. Sidst jeg skrev til 
elevhæftet var i 2012. Ja tiden går, og for 2 år 
siden var vi til 40 års jubilæum, men hvem kan 
dog huske hvad 60 personer fortalte denne 
dag?

Så lige lidt herfra Flenghus. 12012 solgte vi vo
res Limousine besætning det blev lidt bøvlet 
med dyrene frem og tilbage og ligeledes med 
foder.

Og efter 39 år som klovbeskærer solgte jeg 
forretningen august 2018, og gik på efterløn. 
Så efter endt ferie og jagten var forbi i 2018 
blev det hverdag igen så hvad nu tænkte jeg. 
Vi er 4 mand der har jagten på en gård med 
700 køer og 450 ha der fettede jeg mig ind 
som medhjælper i marken når de har rigtig 
travlt så det går tiden med.

Min kære kone Rita er lidt yngre som jeg, så 
hun skal nok arbejde 5-6 år endnu. Vi har 4 
børnebørn, 2 i Agerskov og 2 i Kolding.

Ja og vi holder stadigvæk vores årlige fest. 
Finn Wede, Andreas Carstensen, Bent Ander
sen, BjarneThomsen og jeg.

En Hilsen til hele holdet. Og en tak til Bjarne, 
som sørger for at vi lader høre fra os.

Mvh.Kresten Jessen

Hans Werner Iversen, GI. Bajstrupvej 2, 
Rødebæk, 6360 Tinglev (Rødebæk 6360Ting- 
lev):

Hej årgang 77/78
Det vigtigste, jeg har det godt er sundt og tri
ves med mit arbejde som anlægsgartner ved 
Flemming Pedersen i Hjordkær ved Åbenrå 
og noget privat ved siden af. Jeg tog svende
prøve i Århus i 2017 og været på skovskole i 
Hellerup i 2019.1 2012 solgte vi køerne, fordi 
pagtpriserne steg meget ved os på grund af 
biogasmajslandmænd fra Tyskland mangle
de jord. Vi bor jo 3 km fra Padborg Park ret
ning Tinglev. Som økolog skal man gerne 
have 1,4 ha pr. ko for et sundt sædskifte.

Markerne er lejet ud til to økologiske mælke
producenter og vores søn, som kører en ma
skinstation og vognmandsfirma med 29 an
satte. Jeg kan godt forestille mig og blive ved 
nogle år endnu, da jeg ingen skavanker har. 
Pia er 8 år yngre end mig. Arbejdet sørger for 
at musklerne ikke forsvinder og en anden vig
tig del er det sociale. Jeg kommer ud blandt 
mange mennesker hver dag, noget jeg som 
landmand ikke havde mulighed for. Ønskerat 
I har det godt.

Med de bedste tanker fra
Hans Werner.

Red.:

Her på Højgaard er alt ved det gamle. Jeg 
tænker, om vi måske skulle finde en ny redak
tør fra holdet. Jeg bruger faktisk meget tid på 
arbejdet med at få noget nyt fra gi. elever og 
husk det gør jeg hvert år, men jeg beder kun 
om et indlæg/telefonopkald fra jer hvert 9/10 
år, men det kniber, selv om der også bliver 
sendt rykkere, så når interessen ikke er stør
re ......... men en stor tak til dem som har ind
sendt gennem årene.

Med venlig hilsen 
Bjarne Thomsen

Årgang 1979-80

Redaktør: Peter Feldstedt
GI. Bajstrupvej 15,6360 Tinglev
E-mail: peterfeldstedt@bbsyd.dk

Ingen indberetning i år.
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Årgang 1980-81

Redaktør: Severin Sivesgaard
Bjerndrup Bygade 32, Bjerndrup 
6200 Aabenraa
E-mail: sivesgaard@yahoo.dk
Tlf.2364 0172

Det blev en stille omgang, men så skrev Hans 
Erik og derefter ringede Martin, så lidt blev 
det da til i disse Corona-tider. Bjarne Clausen 
ringede også, men han nåede så alligevel ikke 
at få sendt noget, men jeg kan da fortælle han 
stadig arbejder i grusgraven.

Martin Jørgensen:
Bor stadig i Østerby med vandværksvand, klo
akering og fibernet, så han mangler ikke no
get. Har været økolog i 25 år, men stoppede 
med at malke i 2006. Han klarer sig med 50 li
mousine køer og deres opdræt. Dertil driften 
af marken.

Han kunne gå på efterløn om kort tid, men 
har det godt, så han venter nok til han kan gå 
på pension med 67. Det passer med at Anita 
kan gå på efterløn. Hun var oprindeligt ansat i 
bankverdenen, men i forbindelse med en fra
trædelsesordning, videreuddannede hun sig 
til lærer og har i 15 år været ansat på friskolen 
i Løgumkloster.

Martin håber at se mange til det kommende 
jubilæum.

Hans Erik Larsen:
Her på Midtfyn går det godt. Jobbet er stadig 
det samme, men alle reglerne fylder meget i 
rådgivningen. Det har jeg vist givet udtryk 
for tidligere. Vi prøver at få fagligheden med 
når markplanerne lægges. For ca. et år siden 
blev jeg og mit job fusioneret igen. Det er 
fjerde gang jeg prøver det, men med hensyn 
til dåbsattesten, er det nok sidste gang. Lige 
nu, mens jeg skriver dette, er der pressemø
de igen angående en virus, der har trængt sig 
på i vores hverdag. Jeg håber I alle holder jeg 
sunde og raske.

Mange hilsner fra
Hans Erik.

Bjarne Clausen:
Hej alle årg. 80/81.

Her i Lovtrup går livet stille og roligt. Jeg reg
ner med at gå på efterløn medio dec. 2022, 
men der er lige en del, der skal regnes på.

I juni i år blev den ene af vore tvillingedrenge 
færdig som sygeplejerske og han har været 
heldig at, få arbejde med det samme. Til som
mer 2021 håber vi brormand bliver færdig 
som datalog.

I august blev vores først barnebarn konfir
meret. Jeg arbejder stadig i grusgrav og min 
kone underviser stadig børn i folkeskolen.

Det var alt herfra, ses til sommer.

God vind til alle.
M.v.h. Bjarne.

Red.:
Dette var ordene i disse Corona-tider. Håber I 
alle kan holde humøret oppe. Det gik lige så 
godt, så væltede aflysningerne ind igen. Vi 
holdt vandresommerferie nede i Sächsische 
Schweiz nede syd for Dresden. Der kunne vi 
vandre i fred og ro uden at møde ret mange. 
Det gør vi nok igen til sommers, hvis vi ellers 
kan komme over grænsen. Allerede den
gang skulle vi have mundbind på i butikker 
og transport. Det har nu ikke hjulpet dem ret 
meget. Var det 15.000 nye smittede de havde 
forleden. Håber virkelig ikke, at mundbinde
ne viser sig at være mere til skade end gavn.

Men ellers er alt vel i Bjerndrup. Vi er lige ved 
at samle ind til en minigolfbane med interna
tionale mål. De første 155.000 kr. er indsamlet.

Min karriere som bagerchauffør fik en brat 
afslutning, da bageren blev syg og siden gik 
konkurs. Men så ringede Jette fra LHN og nu 
er jeg ansat der, som servicemedarbejder/op- 
vasker/afspritter. Sådan ca. 10 timer om ugen, 
fortrinsvis mandag, tirsdag og torsdag. De fle
ste vagter er eftermiddagsvagter. Det er vel 
ca. 35 år siden jeg forlod landbrugsfaget. Det 
er hyggeligt at være tilbage igen.

Peter Henriks kone arbejder der også og jeg 
kan fortælle fra hende, at Peter Henrik har det 
godt og stadig arbejder med betonelemen
ter. Ryggen gør dog lidt knuder.
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Lise er stadig ved Tønder kommune, Sara bor 
i Århus men har nu fået arbejde i Vejen kom
mune (Brørup), så måske ender det med at 
de flytter længere sydpå. Aske er København 
igen og fortsætter sin murerlære. Han og kæ
resten har lige købt en andelslejlighed der
ovre. Jeg er nok ikke den eneste, der undrer 
mig over prisniveauet. Det ville ellers være let 
at få priserne ned. Bare udflytte nogle flere ar
bejdspladser og uddannelsespladser, så kun
ne de få trykket af boligmarkedet derovre.

Glædelig jul til Jer alle
Severin

Årgang 1981-82

Redaktør: Find Duerlund Mortensen 
Strandgårdsvej 33
5762 Vester Skerninge

Ingen indberetning i år.

Årgang 1982-83

Redaktør: Monika Hoeck-Petersen, 
Nedergaden 4, Mjang, 6470 Sydals 
Tlf.:74416302/Mobil:51294368 E-mail: 
monika.engkildegaard@bbsyd.dk

Kære Elevkammerater
Sidste år skrev jeg, at antallet af gyldige mai- 
ladresser bliver mindre år for år. De, der har 
for vane at reagere på mine henvendelser, har 
bidraget i 2019, ligesom mange leverede bi
drag til elevmødet 12018. Derfor efterspørger 
jeg mailadresser. Hvad med at sende mig en 
mail, når I læser disse linjer? Ser frem til at 
høre fra jer, så der kan blive flere bidrag til års
beretningen 2021.

Sikken et år, der er ved at rinde ud. Vi havde 
ved årsskiftet ikke forestillet os, at en pande
mi ville lukke samfundet/verden ned nær
mest over nat. En pandemi, der har præget og 
præger vores hverdag og ikke mindst vores 
sociale adfærd. Vi begrænser vores aktiviteter 
uden for hjemmet, hvilket giver tid til hjemli
ge sysler. Bagning var især populært i starten 
af nedlukningen.

For et år siden berettede jeg om udfordringer 
i landbruget grundet den med magen regn i

september og oktober. Høsten er i hus med 
varierende udbytte. Især på Nordals slås vi 
med resistent græs. Derfor har vi valgt at så 
raps. Majsen kom hjem i tørvejr. I skrivende 
stund venter årets sidste slæt græs.

Min arbejdsplads er fortsat på UC SYD i 
Aabenraa, hvor vi lukkede ned og overgik til 
virtuel undervisning ift. teoridelen, ligesom 
besøg i klinikken først blev mulige i juni. Un
dervisning, vejledning og eksaminer blev af
viklet i det virtuelle rum. Det gav udfordringer 
for såvel studerende og undervisere. Vi lærte 
alle nye færdigheder samtidig med at toget 
kørte. Jeg underviser fortsat på såvel grund
uddannelsen som sårmodulerne på efter- vi
dereuddannelsen. En kombination, jeg trives 
med.

Privat Anna og Morten købt hus i Broager, 
som de overtog 1. juli. Vi nyder, at de er kom
met tættere på. Randi og Kim flyttede i som
mer ind i deres ny renoverede hus efter næ
sten et år i skurvogn på matriklen.

Glædelig jul og godt nytår til jer alle samt fa
milier

Mange hilsener fra Monika

Husk at meddele flytning samt ændring af 
mobil og mailadresse!

Årgang 1983-84

Redaktør: Erik Lauritzen
Blansskov 15, Blans 
6400 Sønderborg
E-mail: ela@sonderborg.dk

Ingen indberetning i år.

Årgang 1984-85

Redaktør: Kresten B.Villadsen 
Toftelundgårdsvej 2, Langetved 
6630 Rødding
E-mail: villadsenbk@gmail.com

Uwe Asmussen:
Der er sket meget, siden jeg sidst skrev. Vi må 
håbe at elevjubilæet bliver til noget i 2021. 
Coronaen griber virkelig om sig, og der er
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meget, der bliver aflyst Jeg håber virkelig 
ikke de lukker grænserne igen, selvom man 
godt kunne frygte det.

Alle venter på vaccinen, men der går nok lidt 
endnu. Det er godt nok også barskt med alle 
de mink, der bliver slået ned. Svinepesten 
nærmer sig også Danmark. Jeg har altid været 
modstander af vildthegnet nede ved græn
sen, og det er jeg stadig, men jeg kan godt 
forstå, at svinebønderne er glade for det.

Jeg er blevet sælger ved et firma i Tyskland, 
der hedder Farmsaat. Vi sælger majsfrø, græs
frø og insekt-/biblandinger. Derudover er jeg 
stadig anlægsgartner. Det nyder jeg dagligt, 
selvom man skal holde tungen lige i munden, 
især når man skal udregne tilbud. Ind imellem 
kniber det med at få pengene fra kunder. Så 
ryger regningerne til inkasso, men oftest er 
der ikke noget at komme efter. Jeg har ingen 
fastansatte, men lejer lidt løst medhjælp ind.

Jeg er stadig gift med Astrid, og vi har det 
godt. Den ene af vores døtre bor i Rendsborg 
og arbejder på et jobcenter. Den anden bor i 
Kolding og arbejder på Mogens Dams gym
nasium. Når jeg kigger på vores døtre, kan 
man godt se, at vi ikke er helt nye længere.

En hilsen til hele holdet
Uwe Asmussen

Knud Anker Jepsen:
Hej Alle

Der er ikke sket så meget siden sidste, bort
set fra at der er kommet flere grå hår på ho
vedet©.

Jeg arbejder stadig på Valmont SM som Svej
seingeniør. For tiden er der fuld gang i pro
duktionen, vi er i gang med at producere 72 
tårne til Kriegers Flak havvindmøllepark og 
215 store elmaster til TenneT i Holland. Det 
svinger meget hvor travlt vi har og konkur
rencen er hård, vores konkurrenter kan være 
fabrikker i Polen, Spanien, Kina med flere. De 
nye elmaster som Energinet har sat op fra 
Kassø til Frøslev bød Valmont SM på, vi var for 
dyre og stedet for at masterne kunne være 
produceret lokalt, er hovedparten fremstillet 
i Kina og sejlet til Danmark. Kina har billige
re stålpriser og lavere lønninger og desuden

støtter den kinesiske stat de produkter der 
sælges til Europa. Der er lagt told på Kine
sisk fremstillede stålplader for at beskytte 
Europæiske stålværker, men ikke på fremstil
lede dele og det udnytter man i Kina.

Mit kendskab til landbrug består mest i at se, 
hvad der sker på markerne når jeg kører for
bi og noget af det, der skrives eller siges i avis 
og nyheder. Det sker jævnligt at der er land
mænd, der beklager sig over meget admini
stration og kontrol. Jeg kan hilse og sige, at 
det ikke kun er landmænd, det gælder sikkert 
alle erhverv. Det jeg laver bliver meget ofte 
kontrolleret af kunder, kontrollanter og audi
tører. Det ser ud til at være en større og større 
tendens til at alt skal dokumenteres på den 
ene eller anden måde, en vil gerne have det 
på en måde andre ønsker det modsatte. Nog
le gange ser det ud til at dokumenterne er 
vigtigere end det der fremstilles, og jeg tæn
ker ofte over at det, der forlanges, ikke altid 
giver en værdi til produktet.

Det er en tendens der ikke kan gøres så meget 
ved, og heldigvis så har jeg en stor have og et 
godt værksted hvor jeg bor og kan koble fra.

Mange hilsner
Knud Anker

Mogens Dall:
Kære alle. 
Siden sidst er vores landbrug solgt til 
en dynamisk ung landmand på 24 år. 
Det har givet økonomisk uafhængighed og 
mulighed for at bruge tiden anderledes. Dri
ver forsat 24 ha og betegner mig selv fortsat 
som landmand. Formand i LandboSyd er jeg 
på 12 år. På generalforsamling i marts 2021 
stiller jeg op igen. Det giver medlemmerne 
mulighed for at få en "fuldtids formand"

Ved folketingsvalget manglede der få 
hundrede stemmer til Venstre i at blive MF. 
Er dermed første suppleant i Syddanmark 
storkreds. Fik 4023 personlige stemmer. 
Kalender er fuld som vanlig, nu bare med 
yderligere politik.

Til februar ventes første barnebarn, Stine Dall 
og Thomas Ewers bliver forældre og titel æn
dres til bedstefar. Det glæder Bente og jeg 
mig meget til.
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Junior Niels Chr. studerer økonomi på SDU 
Odense og Helene er også kommetind i fami
lien. Samlet set kan vi ikke ønske os det bedre.

Bedste hilsner
Mogens

Årgang 1985-86

Redaktør: Flemming Andersen 
Gramvej 7,6520 Toftlund 
fjna@bbsyd.dk
Ingen indberetning i år.

Årgang 1986-87

Redaktør: Lorens-Peter Petersen, 
Noldevej 22,6372 Bylderup-Bov

Ingen indberetning i år.

Årgang 1987-88

Redaktør: Hans Jørgen Alnor, Tornhøjvej 
35 A, Tråsbøl, 6200 Aabenraa
E-mail: hj-alnor@post.tele.dk

Hans Jørgen Alnor
Igen i år har jeg prøvet at samle lidt sammen 
fra vores årgang, det er ikke den helt store 
høst det blev til, men en stor tak til det bidrag 
det blev til. Jeg ved at der er en del fra vores 
årgang der ses til forskellige sammenkom
ster i løbet af året, og derfor er godt informe
ret omkring hvad der sker iblandt os. Håber I 
alle har det godt i en lidt anderledes verden 
i 2020, og at næste år bliver et år hvor vi igen 
kan samles nogenlunde "normalt"igen.

De bedste hilsner med ønsket om en glædelig 
Jul og et godt Nytår til alle på vores hold, og 
alle med tilknytning til Gråsten Landbrugs
skole.

Ulla og Hans Jørgen Alnor

Møjn årgang 87,88
Her hos os er alt vel. Vi driver stadigvæk mit 
fødehjem, som jeg overtog i 1992.

Gården er vokset gennem årene, og i dag dri
ver vi 180 ha eget areal + 120 ha til forpagtet. 
I staldene er der knap 200 køer med dertil hø
rende opdræt.

Siden 1998 har det hele været drevet økolo
gisk. Så stort set alt, hvad vi avler på marken, 
bliver fodret op til køerne.

I 2004 købte vi en ejendom , hvor der er en 
slagtesvinestald. De første par år, havde vi 
selv konventionelle slagtesvin der. De sidste 
10 år harden været udlejet. For 5 år siden blev 
slagtesvinestalden bygget om, så den kunne 
godkendes til økologiske slagtesvin. Så pt er 
der økologiske svin der, og vi aftager gyllen, 
så vores marker gødskes 100% økologisk.

Vi kan godt lide denne driftsform, og trives 
med det.

Ellers er vores erhverv jo stadigvæk udfordret 
på mange måder. Alle har en mening om kli
ma, miljø, dyrevelfærd m.m.

Udfordringer har det sådan set været lige si
den vi forlod GL. Det ændrer sig nok heller 
ikke lige med det samme. Forskellen er bare, 
at de krav der stilles til os bliver mere og mere 
tåbelige som f.eks efterafgrøder. Det er som 
om fagligheden er forsvunden i debatten.

Privat er der ingen ændringer sket: Gift er jeg 
med Angela og vores tre piger på 16, 15 og 
12 år er ved at vokse os over hovedet. ( altså 
i størrelsen ) Den ældste er på efterskole og 
snakker om at hun vil på GL næste år.

De andre er i 9 hhv. 7 klasse.

Ellers går tiden jo med politik, da jeg er med
lem af Aabenraa byråd. Det politiske arbejde 
tager mere og mere tid, og er bestemt heller 
ikke blevet nemmere gennem årene.

Ellers håber jeg, at alle har det godt og er sun
de og raske i disse Corona tider.

Pas på jer selv.

Mvh 
Kurt

Årgang 1989-90

Redaktør: Inge N. Nørgaard, Hyrupvej 40, 
6520 Toftlund
E-mail: kiph@outlook.dk

Ingen indberetning i år.

102

mailto:fjna@bbsyd.dk
mailto:hj-alnor@post.tele.dk
mailto:kiph@outlook.dk


Årgang 1992

Redaktør: Per Carsten Jørgensen
Ny Stavensbøl 2
6440 Augustenborg
E-mail: pc@ags.dk

Ingen indberetning i år.

Årgang 1998

Redaktør: Elisabeth H. Knudsen 
Nørbygårdsvej 40, Marstrup 
6100 Haderslev
E-mail: ehk@lei.dk

Hej
Ja, så blev det min tur til at skrive lidt om hvad 
jeg går og laver

Jeg holdt op med at arbejde ved landbruget 
for snart 8 år siden og startede ved Arkil an
læg i Sønderborg. Efter 3 år startede jeg i vok
senlære som anlægsstruktør ved Arkil, det 
blev jeg færdig med her til september og kun
ne stå med et svendebrev med sølvmedalje. 
Det gjorde at Arkil gerne ville bruge mig som 
formand så d. 1 okt. i år startede jeg som for
mand, og har mine egne projekter. Jeg er star
tet ud med en byggemodning ved Åbenrå.

Lidt om familien. Min kone er startet ved 
dsb og er vikar ved et bofællesskab for fysisk 
handicappede. Min den ældste dreng er ved 
Nordly og min datter har taget landmandsud
dannelsen som EUX og arbejder ved en land
mand mellem Genner og Hoptrup. Den mind
ste går stadigvæk i skole i 9. klasse og tager 
10. på efterskole.

Ellers sker der ikke så meget her. Jeg er holdt 
op med at ryge for 4 år siden og cykler en del 
for at holde formen, men som jeg siger: rund 
er også en form.

Håber at alle har det godt og mange hilsner 
og tanker herfra

Mvh. Erik Sørensen

Jeg stoppede som fodermester i 2005 og be
gyndte på tømreruddannelsen. Blev udlært i 
2009 og havde min første mand ansat, mens

jeg var i lære. Jeg startede Visby vinduer og 
døre op.

I dag har jeg 25 mand ansat fordelt på 5 mu
rere, 15 tømrere og 2 snedkere. Der er 3 på 
kontoret.

Jeg har lidt udlejning af private lejemål ca. 
29 lejligheder lige pt. D. 1. november skulle 
vi overtage 19 lejligheder mere. Der til 22 ha 
jord også.

Jeg har 5 børn. En på gule plader, som man si
ger, og 4 med Kis Gotthardsen Skrydstrup.

Med venlig hilsen 
Peter Skrydstrup

Halløjsa©

Her er lige lidt info©. Bor fortsat i Vollerup. Gift 
med Manuela på 19. år

Begge børn 16 og 18 år, går i 1. og 3.G på 
Åbenrå statsskole. Er procesoperatør på Abe- 
na, laver bleer, har været der i 9 år, fast natar
bejde. Mangler landbruget meget efterhån
den, men ikke at det skal være så stort©.

Håber i alle har det godt, de bedste hilsner fra 
Vollerup©.

Harry

Red.:
Dejligt at høre fra jer alle, nogle skylder dog 
allerede lidt til næste års årsskrift. Jeg holder 
stadig til i Marstrup med mand og vores 3 pi
ger. På arbejdsfronten er det stadig hos Tøn
der Kommune, Landbrug min tid går. Så kon
takten med landbruget er ikke helt sluppet.

I år har man jo ikke haft den store mulig
hed for at "rende" ind i hinanden på diverse 
dyrskuer og festivaller. Så er det jo godt, at vi 
kan "mødes" på de sociale medier. Mon ikke 
en ny normaltilstand når at indfinde sig inden 
det store 25 års jubilæum

Hilsnerfra
Elisabeth
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Årgang 2014

Redaktør: Rasmus H. Lehmann, 
Skeldebro 11,6300 Broager 
E-mail: rasmusolehmann@gmail.com

Nu er vi snart igennem det første år, hvor jeg 
og min bror overtog virksomheden i et l/S, og 
der har været gang i den. En ting er, at man 
snakker om hvor meget der er som selvstæn
dig. En anden ting er, at stå i det og få det hele 
tilatfaldeihak.

Vi havde set frem til, at det var os der skulle af
holde vores første Økodag, men Corona fik i 
den grad sat en stopper for det.

I det her hjørne af Danmark, som vi bor i, har 
vi fået mindre vand end den øvrige del og det 
har især kunnet ses på udbyttet i græs og he
stebønner, så vi håber på at 2021 byder os lidt 
mere vand, forhåbentligt jævnt fordelt.

Til slut vil jeg ønske jer alle en rigtig glædelig 
jul og et godt nytår.

M.v.h.

Rasmus Henne Lehmann

mailto:rasmusolehmann@gmail.com


Rasmus Juhler Sondergaard Nissen fra Årgang 2020- en fortjent modtager af Sydbanks Rejselegat.
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Vedtægter for foreningen Gråsten Elever

§1
Foreningens formål er at virke som en forbin
delse mellem Gråsten Landbrugsskole og tid
ligere elever, lærere og øvrige medarbejdere, 
samten støtte for Gråsten Landbrugsskole og 
dens virksomhed.

§2
Foreningen afholder et årligt elevmøde på 
Gråsten Landbrugsskole. Foreningen udsen
der et elevskrift årligt.

§3
Medlemmer kan alle blive der:

• Har været elev på Gråsten Landbrugsskole
• Har været ansat på Gråsten Landbrugsskole

Æresmedlemmer kan udnævnes. Dette ved
tages på generalforsamlingen efter bestyrel
sens indstilling.

§4
Medlemskontingentet fastsættes på den årli
ge generalforsamling.

§5
Bestyrelsen består af 9 medlemmer. Heraf er 
5 valgt af generalforsamlingen. Disse 5 med
lemmer er valgt for en toårig periode. Hvert år 
er der 2 eller 3 på valg.

Hvert års hold af 2. hovedforløbselever vælger 
en årgangsrepræsentant til medlem af besty
relsen. Efter 4 års medlemskab af bestyrelsen 
afgår årgangsrepræsentanten automatisk.

Revisionen af regnskabet foretages af 2 revi
sorervalgt af generalforsamlingen. Disse revi
sorer er skiftevis på valg hvert andet år.

§6
Bestyrelsen konstituerer sig på førstkommen
de bestyrelsesmøde med en formand, næst
formand og en sekretær, der tillige er kasse
rer.

§7
Bestyrelsen forvalter foreningens pengemid
ler.

Der føres referat over bestyrelsesmøder og 
der holdes bestyrelsesmøde mindst 1 gang 
årligt.
Der føres liste over medlemmerne.
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§8
Ordinær generalforsamling afholdes i tilslut
ning til elevmødet. Generalforsamlingen ind- 
varsles i elevskriftet.

Generalforsamlingen omfatter følgende 
dagsorden:

a) Valg af dirigent
b) Beretning om foreningens aktivitet
c) Fremlæggelse af regnskab

d) Behandling af indkomne forslag. Forslag 
skal skriftligt være bestyrelsen i hænde 
senest 14 dage før generalforsamlingen

e) Fastsættelse af kontingent
f) Valg til bestyrelse og revision

g) Eventuelt

§9
Regnskabsåret går fra 1. maj til 30. april. Op
krævning af medlemskontingent sker samti
dig med udsendelsen af elevskriftet.

§10
Ændring af vedtægter kan foretages på den 
ordinære generalforsamling når 2/3 af de af
givne stemmer er for forslaget.

§11
I tilfælde af foreningens ophør skal forenin
gens formue anvendes som støtte til uddan
nelse af unge i landbruget.

Således vedtaget på den stiftende generalfor
samling d. 27. marts 1925.
I bestyrelsen:

S. Falk Andersen, Ejnar Willumsen, Hans 
Jørgen Schmidt, Jacob Thomsen og L. Lau
ridsen

Ajourført og ændret på den ordinære gene
ralforsamling d. 4. juni 1997.
I bestyrelsen:

Håkon Friederichsen, Hans Henrik Boe, Gert 
Karkov, Holger Warncke, Anton Mortensen, 
Mogens Hymøller, Carsten Friis, Lars Buchha- 
ve og Jørgen Bonefeld

Ajourført og ændret på den ordinære gene
ralforsamling d. 3. juni 2014.
I bestyrelsen:

Esben Lauridsen, Aksel Katborg, Pernille Ger
strøm, Palle Schmidt, Henning Jakobsen, An
ders Bonde Hell, Anders H. Thomsen, Thejs 
Christiansen, Rasmus Overgaard Lehmann og 
Bent E. Nielsen.
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Gråsten Elevers bestyrelse
Formand:
Rasmus O. Lehmann (Årgang 2014), Skeldebro 11,6300 Broager

Næstformand:
Natascha Jepsen, (Årgang 2014), Torn høj vej 29,6200 Aabenraa

Sekretær:
Bent E. Nielsen, Slotsbakken 22,6300 Gråsten

Øvrige bestyrelsesmedlemmer:
Thejs Christiansen (Årgang 2012), Ørstedsgade 23 C, 7100 Vejle 
Henning Jakobsen (Årgang 2003), Diernæsvej 192,6100 Haderslev 
Tina Jespersen (Årgang 2013), Sønderballevej 23,6230 Rødekro 
Mads Korsgaard Jensen (Årgang 2011), Ødisvej 36,6070 Christiansfeld 
Victor Sejr Conradsen, Randerupvej 100 B, 6780 Skærbæk (Årgang 2020) 
Nicolai Roost Aabling, Randerupvej 44,6780 Skærbæk (Årgang 2020)

Gråsten landbrugsskoles bestyrelse
Formand:
Esben Lauridsen, Hærvejen 14,6500Vojens

Næstformand:
Hanne Kryhlmann Iversen, Sanrupvej 2, Lysabild,6470 Sydals

Øvrige bestyrelsesmedlemmer:
Søren A. Jensen, Skeldevej 8, Gammelgab, 6300 Broager
Solveig Kappel, Ringgade 28,6500 Vojens
Christian Lund, Skodborg Kirkevej 5, Skod borg, 6630 Rødding

Elevrepræsentanter:
Mathias Haugaard, Storegade 22,1 - 1,6780 Skærbæk
Jes Mathæus Krag, Skovby Bygade 15,6200 Aabenraa

Personalerepræsentanter:
Birgit Skræp Hansen, Rønshovedvej 1,6340 Kruså
Thorkild Nissen, Osbækvej 15,6440 Augustenborg

Ledelsesrepræsentant:
Forstander Bjarne Ebbesen, Fiskbækvej 15,6300 Gråsten

Åbent Hus på Gråsten Landbrugsskole:
Lørdag d. 30. januar 2021 kl.10-14

Følg Gråsten Landbrugsskole på facebook og på www.gl.dk!

http://www.gl.dk



